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Veľké jachty a malé lode
Minulý mesiac mi raz pri raňajkách skoro zabehol jogurt, keď som čítala 
prvú stranu istých biznisových novín. Bola tam tabuľka „ligy“ najlepšie 
platených manažérov hedžových fondov. A v nej stálo, že najviac zarába-
júci dostal v roku 2014 do vrecka 1,3 miliardy dolárov. Prvých dvadsaťpäť 
najlepšie platených manažérov hedžových fondov si spolu v minulom roku 
prišlo na 12 miliárd dolárov. A to v čase, keď toto odvetvie trpelo pre slabé 
výnosy z investícií.
Pripomenulo mi to známy vtip z Wall Street o návštevníkovi, ktorý si  

sa opýta: „A kde sú jachty klientov?“ Samozrejme, klienti si také jachty 
nemôžu dovoliť, bárs aj pri investovaní poslušne rešpektujú rady svojich 
bankárov a maklérov.
Prečo je to relevantné? Pretože téma neúmernej a rastúcej nerovnosti je 
nielen naspäť v titulkoch, ale stala sa aj problémom pre hospodársky rast 
a rozvoj. A nejde ani tak o nádherné jachty tých superbohatých, ktorí sú tvá-
rami nového zlatého veku. Nie je nemorálne užívať si svoj finančný úspech. 
Rada by som však hovorila o tom, čo by sa dalo nazvať „malými loďami“ – 
o existenčných problémoch a ambíciách chudobných ľudí a strednej triedy.
V priveľa krajinách neviedol hospodársky rast k tomu, aby sa tieto „malé 
lode“ zdvihli vyššie, v rovnakom čase, keď veľké jachty plachtili na vrcho-
loch vĺn a chytali dobrý vietor. V príliš mnohých prípadoch v chudobných 
domácnostiach a strednej triede zistili, že ani tvrdá práca im nemusí stačiť 
na to, aby sa udržali nad vodou.
Mnoho ľudí je presvedčených, že systém je nejakým spôsobom zmanipulo-
vaný, že pravidlá sú nastavené v ich neprospech. Preto niet divu, že politici, 
lídri biznisu, špičkoví ekonómi a dokonca aj centrálni bankári dnes nahlas 
hovoria o neúmernej nerovnosti z hľadiska bohatstva a príjmov. Tieto obavy 
počuť naprieč politickým spektrom.
Nemusíte byť altruista na to, aby ste podporovali opatrenia, ktoré zvýšia 
príjmy chudobných a strednej triedy. Budú z nich mať prospech všetci, pre-
tože sú kľúčové pre vytvorenie vyššieho, inkluzívnejšieho a udržateľnejšieho 
rastu. Inými slovami, ak má byť rast odolný, musí byť aj spravodlivejší.
Ako je známe, k extrémnej nerovnosti najviac prispievajú technologický po-
krok a finančná globalizácia. Tieto dva faktory pôsobia smerom k prehlbo-
vaniu príjmovej priepasti medzi vysokokvalifikovanými a málo kvalifikovanými 
jednotlivcami – osobitne vo vyspelých ekonomikách. Ďalším faktorom je prí-
lišné spoliehanie sa na finančný sektor v hlavných ekonomických centrách 
ako sú Spojené štáty a Japonsko. Problémom je aj nízka sociálna mobilita, 
keď príjem rodičov je hlavným determinantom príjmov ich detí.
Často sa hovorí, že zdravie našej spoločnosti by sme mali merať nie na 
jej špičke, ale naspodku. A zvýšením úrovne „malých lodí“ strednej triedy 
môžeme dosiahnuť spravodlivejšiu spoločnosť a silnejšiu ekonomiku. 

Christine Lagardeová
výkonná riaditeľka Medzinárodného menového fondu

(z vystúpenia na Veľkej katolíckej konferencii, Brusel, jún 2015)
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Vazil Hudák nastúpil na čelo 
Ministerstva hospodárstva 
SR so skráteným mandátom, 
no pre zlepšenie 
podnikateľského prostredia 
chce urobiť maximum.

-

Ministerstvo hospodárstva si uvedomuje, že 
v podnikateľskom prostredí existujú aj nedo-
statky, ktoré ovplyvňujú podnikateľské aktivity. 
V čase konsolidácie verejných financií bola vlá-
da nútená prijať množstvo opatrení, ktoré zlep-
šili príjmy do štátneho rozpočtu a tým pádom 
boli výdavky na zlepšovanie podnikateľského 
prostredia čiastočne obmedzené. 
Na druhej strane, hodnotenia podnikateľského 
prostredia zo strany medzinárodných inštitúcií 
sú v porovnaní s okolitými krajinami pozitívne. 
Napr. v rebríčku Svetovej banky „Doing Busi-
ness“ za ostatný rok obsadilo Slovensko 37. 
miesto spomedzi 189 hodnotených krajín. 
V rámci V4 sme sa umiestnili na druhom mieste 
za Poľskom, pred ČR i Maďarskom.

Rezort avizuje aj ďalšie 
výrazné opatrenia 

na podporu inovatívneho 
podnikania.

Pokiaľ ide o moje súčasné pôsobenie vo funkcii 
ministra, uvedomujem si, že mám k dispozícii 
kratší čas, len niekoľko mesiacov, ktoré nás 
delia od parlamentných volieb. To znamená o. 
i. už len pár zasadnutí parlamentu, a teda obme-
dzené možnosti v oblasti legislatívnych návrhov.
Z celkového pohľadu mi ide o to, pomôcť 
zlepšiť celkovú kultúru dialógu medzi vládou, 
politickou sférou a podnikateľským prostredím 
v rámci tejto krajiny. Chceme, aby sa ešte viac 
rozvinuli tie iniciatívy, ktoré začali moji pred-
chodcovia – ako napríklad podpora startupov. 

Jedným z najcitlivejších je problém administra-
tívneho zaťaženia podnikateľov. Je tu príliš veľa 
predpisov a regulácií, ktoré sú v niektorých ob-
lastiach neprimerané a zbytočné, takže často 
brzdia podnikateľské aktivity.
V roku 2014 sme na MH SR realizovali pod-
robnú analýzu platných právnych predpisov 
a následne spočítali, že pre podnikateľov z nich 
vyplýva vyše 4 000 informačných povinností. 
Celkové administratívne náklady podnikateľské-
ho prostredia sme vyčíslili na 2,67 miliardy eur.

Dobrým príkladom doterajších opatrení je zjed-
nodušené začatie podnikania prostredníctvom 
jednotných kontaktných miest a tiež zavedenie 
elektronického systému Sociálnej poisťovne, 
kde si SZČO môžu overiť informácie o preplat-
koch alebo nedoplatkoch.

Firmy v SR majú vyše 
4-tisíc informačných 

povinností ročne, čo ich 
spolu stojí 2,7 mld. €.

V priebehu prvého polroku 2015 vypracovalo 
ministerstvo „Návrh opatrení na zlepšenie pod-
nikateľského prostredia a zníženie administra-
tívnej záťaže podnikateľov“. Obsahuje vyše 60 
opatrení, ktoré vychádzajú z podnetov samot-
ných podnikateľov.
S účinnosťou od prvého januára 2017 vstupuje 
do platnosti nová forma obchodnej spoločnosti,  
jednoduchá spoločnosť na akcie. Má prispieť 
najmä k zjednodušeniu vykonateľnosti záväz-
kov, upravujúcich vzťahy medzi akcionármi.

-

Naše ministerstvo ich dlhodobo podporuje 
a plánuje pokračovať najmä v osvedčených 
programoch poradenstva a vzdelávania, ale aj 

Minister hospodárstva V. Hudák chce odbúravať administratívnu záťaž 

Firmy majú podnikať 
a produkovať, nie úradovať

EKONOMIKA A SPOLOČNOSŤ

Vazil Hudák

Nitra 2018: ďalší automobilový investor prichádza na Slovensko z Veľkej Británie.
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poskytovania mikropôžičiek. Máme však i sché-
my, ktoré reagujú na súčasné trendy, ako je 
podpora internetovej ekonomiky a startupov. 
Prostredníctvom Slovak Business Agency by 
mali byť začínajúci podnikatelia schopní ekono-
micky vhodnejšie nastaviť svoje zámery, a tak 
eliminovať svoje riziko. Cieľom je napomôcť ta-
kým, čo nepodnikajú viac ako tri roky, osobitne 
mladým ľuďom a absolventom škôl, pri komer-
cionalizácii ich inovatívnych nápadov.

-

V rámci programu pre startupy sú to viaceré 
veci: poskytovanie informácií a špecializova-
ného poradenstva, vzdelávacie aktivity, účasť 
na domácich a medzinárodných podujatiach, 
stretnutia s investormi a potenciálnymi ob-
chodnými partnermi, pomoc pri tvorbe štúdií 
realizovateľnosti. Ako najzaujímavejšie sa mi javí 
sprostredkovanie stáží vo svetových vedecko-
-technologických centrách, napr. v Silicon Valley.  

Úľavy a stimuly pre 
startupy: odpustenie 

daňovej licencie, 
jednoduchá a. s., 
startupové víza.

Tento druh pomoci začínajúcim podnikateľom 
je v súčasnosti podporovaný len zo štátneho 
rozpočtu, s predpokladom na ďalšie dva roky. 
Ďalšia forma pomoci je možná z programu Pod-
pora inovačných projektov v rezorte MH SR.  

-

Ide o dve schémy pomoci: na podporu spolu-
práce podnikateľských subjektov a vedecko-
-výskumných pracovísk formou inovačných vou-
cherov a na podporu priemyselných klastrových 

organizácií. V prvom prípade je celková nomi-
nálna hodnota vouchera pre podnikateľské 
subjekty s počtom zamestnancov do 250 vrá-
tane vo výške 5-tisíc eur, pre subjekty s väčším 
počtom zamestnancov 10-tisíc eur.
Oprávnenými v druhej schéme sú projekty ne-
investičného charakteru zamerané na vzdeláva-
nie, prezentáciu klastrov v SR i zahraničí, a to 
formou účasti na informačných podujatiach 
a výstavách, tvorbou spoločnej expertnej bázy, 
technologických máp, stratégie, expertnými 
činnosťami a zabezpečením účasti klastrových 
organizácií v medzinárodných projektoch a sie-
ťach. Najnižšia výška jednej dotácie je 10-tisíc 
eur, najvyššia dvojnásobok.

V júni prijala vláda „Koncepciu na podporu 
startupov a rozvoj startupového ekosystému“ 
s komplexným návrhom 18 opatrení, zamera-
ných na rozvoj inovatívnych spoločností v SR. 
Opatrenia možno zaradiť do troch oblastí: pod-
pora podnikateľského prostredia, rozvoj start- 
upového ekosystému a financovanie startupov. 
Od budúceho roka budú môcť startupy využívať 
trojročné prázdniny z platenia daňových licencií. 
Počíta sa aj s legislatívou, ktorá zastreší zakla-
danie jednoduchej akciovej spoločnosti. Tretina 
opatrení je zameraná na oblasť vzdelávania tak, 

aby sa zvýšila finančná a podnikateľská gramot-
nosť a aby podporu pri podnikaní formou gran-
tov mohli využívať aj študenti vysokých škôl. 

Štát finančne podporuje 
napríklad stáže 

podnikateľov 
v Silicon Valley.

Okrem toho chceme zatraktívniť Slovensko 
pre zahraničných investorov a expertov, ktorí 
tu budú mať záujem podnikať. Tzv. startup víza 
majú slúžiť presne na tento účel a ponúknu 
zjednodušený mechanizmus udelenia prechod-
ného pobytu za účelom podnikania.

-

Rád by som sa ako minister hospodárstva po-
chválil, ale obsah dokumentu, podpísaného na 
úrovni predsedu vlády so spoločnosťou Jaguar 
Land Rover, je po dohode oboch strán dôver-
ný. Teraz budú pokračovať vzájomné rokovania 
a ďalšie detaily zverejníme, keď to bude mož-
né. Ale okrem rokovaní sa pracuje aj na štúdii 
realizovateľnosti. Ak sa nám túto významnú in-
vestíciu podarí získať, bude mať nepochybne 
na našu ekonomiku pozitívny dopad.

-
-

Hlavnými prioritami rezortu v tejto súvislosti 
budú predovšetkým: oblasť energetiky, s dôra-
zom na synergiu medzi energetickou politikou 
a politikou zmeny klímy; zvýšenie energetickej 
bezpečnosti a konkurencieschopnosti; priemy-
selná politika a podporné opatrenia zamerané 
na zlepšenie konkurencieschopnosti EÚ – so 
zreteľom na automobilový, elektrotechnický, 

EKONOMIKA A SPOLOČNOSŤ

Malí a strední podnikatelia volajú po priaznivejšom prostredí, minister Hudák im chce 
vyjsť v ústrety.
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oceliarsky, energeticky náročný priemysel 
a podporu inovácií. Pozornosť chceme veno-
vať sprehľadneniu a zjednodušeniu legislatívy  

Dôležitou prioritou 
nášho predsedníctva EÚ 
bude úspešne dotiahnuť 

dohodu TTIP s USA.

v oblasti lepšej regulácie. Nemenej dôležitou 
prioritou bude úspešné ukončenie dohody 
o Transatlantickom obchodnom a investičnom 
partnerstve medzi EÚ a USA.
 

-

-

Slovensko sa rokovaní priamo nezúčastňuje, 
nakoľko spoločná obchodná politika je v kom-
petencii EÚ. O čiastkových výsledkoch sme 
však pravidelne informovaní a vplývame na 

formovanie spoločných pozícií. Máme priro-
dzený záujem, aby konečná dohoda zohľadnila 
naše priority a bola prínosom pre našu ekono-
miku. MH SR ako gestor dohody konzultuje 
prípravu stanovísk s ústrednými orgánmi štátnej 
správy, výrobnými a podnikateľskými zväzmi, 
ako aj so širšou odbornou verejnosťou.
Najväčší potenciál vidíme v regulačnej oblasti, 
ktorá je kľúčovou pre automobilový sektor, ale 
i strojárstvo. Za dôležité považujeme zacho-
vať legislatívu a vysoké štandardy EÚ v oblasti 
ochrany spotrebiteľa, zdravia, práce a životné-
ho prostredia. S ohľadom na nižšie ceny energií 
v USA aktívne presadzujeme, aby neboli znevý-
hodnené naše malé a stredné podniky. Za dô-
ležitú súčasť budúcej dohody považujeme me-
chanizmus riešenia sporov medzi investorom 
a štátom – ISDS. Jeho zapracovanie do dohody 
by nahradilo existujúci zastaraný právny rámec, 
ktorý vychádza z bilaterálnej dohody s USA ešte 
z roku 1991.
Treba pripomenúť, že cieľom dohody je vytvo-
renie najväčšej zóny voľného obchodu. Preto 
budí mimoriadnu pozornosť a bude dôležité, 
ako v Európskom parlamente, v 28 členských 
štátoch EÚ, ale aj v samotných USA vyhodnotia 
jej záverečný text.

Pozitívne, pretože sa prezentujeme ako moder-
ná, dynamická a duchom mladá krajina, plná 
inovatívnych, šikovných ľudí. Priemerná náv-
števnosť slovenského pavilónu je 10-tisíc ľudí 
denne. Tí veľmi pozitívne hodnotia prezentáciu 
Slovenska ako krajiny, ktorá ich zaujala a ktorú 
by chceli čoskoro navštíviť. Dôležitou súčasťou  

Konkrétna podpora 
MH SR pre inovatívne 

podniky môže dosiahnuť 
5- až 10-tisíc eur.

aktivít v našom pavilóne je prezentácia jed-
notlivých regiónov, cestovného ruchu a B2B 
komunikácia prostredníctvom slovenských 
inštitúcií s podporou ďalších podnikateľských 
subjektov.

EKONOMIKA A SPOLOČNOSŤ

Slovensko je v raste 
a s dobrými vyhliadkami
Tempo rastu našej ekonomiky bolo v 2. štvrť-
roku 2015 najrýchlejšie za ostatných 14 kvar-
tálov, teda od konca roka 2011. Upozornili na 
to bankoví analytici. Rast HDP v stálych cenách 
podľa štatistických údajov dosiahol úroveň  
3,2 %, pritom v nominálnych cenách to bolo  
3 %. „Nafúkli ho klesajúce ceny, ale na rozdiel 
od prvého štvrťroku sa zrýchlil vďaka domáce-
mu dopytu,“ skonštatoval makroekonóm VÚB 
Andrej Arady. Silnejší domáci dopyt sa podpísal 
aj pod rast dovozov. 
Pozitívny trend zvýšil zisky podnikov a prospel 
aj pracovnému trhu. Miera nezamestnanosti 
klesla na 11,2 %, priemerná mzda medziročne 
vzrástla o 2,3 %. Zvyšovala sa tiež investičná 
aktivita – fixné investície stúpli o 10 %. „Za tým 
stojí urýchlené čerpanie eurofondov a vyššie 
investície verejnej správy,“ uviedla analytička 
Slovenskej sporiteľne Mária Valachyová.
Rast by mal pokračovať; analytici ho v najbliž-
ších mesiacoch odhadujú na 3 – 3,5 %. „Eko-
nomiku by mali ťahať investície a eurofondy, ale 
aj spotreba vlády. Trh práce je príjemným pre-
kvapením a zrejme potiahne spotrebu aj úspory 
ľudí,“ predpokladá M. Valachyová.
Analytik UniCredit Bank Ľubomír Koršňák upo-
zornil na nízke ceny energií a uvoľnenú menovú 
politiku Európskej centrálnej banky, čo podpo-
ruje ekonomiku celej eurozóny. Výsledkom je aj 
rastúci zahraničný dopyt.      

Veľtrhy pomáhajú biznisu
Dnes, vo veku moderných informačných tech-
nológií a internetu, je potreba osobnej komu-
nikácie dôležitejšia než kedykoľvek predtým. 
Veľtrhy sú preto významnou súčasťou marke-
tingových aktivít vo väčšine druhov podnikania 
– od veľkých nadnárodných firiem po rodinné 
podniky. Tvrdí to Paul Woodward, ktorý bol do-
nedávna generálnym riaditeľom Globálnej aso-
ciácie výstavníckeho priemyslu UFI.
Podľa výskumov zostávajú veľtrhy účinným ná-
strojom na získavanie klientov, keďže dávajú 

príležitosť osobne sa s nimi stretávať. Osobný 
kontakt má značnú hodnotu; zdôrazňuje, že 
sa obchoduje s „reálnymi“ ľuďmi a navyše je 
založený na dôvere. Kombinácia veľtrhov a vir-
tuálneho marketingu je podľa P. Woodwarda 
nevyhnutnou súčasťou komunikačnej stratégie 
mnohých firiem.        

Globálny rast pokračuje
Najnovší makrovýhľad Fidelity Worldwide 
Investment konštatuje, že svetové hospodár-
stvo v ostatnom čase rástlo rýchlejšie a tento 
trend by mal vydržať. Znížené ceny surovín by 
mohli naštartovať celosvetovú spotrebu, medzi 
ich vývozcami a dovozcami však môžu spôsobiť 
roztváranie nožníc. Analytička spoločnosti Anna 
Stupnytska tvrdí, že priemyselné krajiny zosta-
nú najdôležitejším motorom rastu svetového 
hospodárstva, i keď ten bude skôr mierny. Dô-
vodom je aj nízka inflácia. Vplyv zvyšovania cien 
sa začne prejavovať asi až koncom roka a cen-
trálne banky teda zrejme zotrvajú pri uvoľnenej 
peňažnej politike. Zdrojom neistoty je Čína, naj-
mä v súvislosti s augustovou devalváciou jüanu.
Podľa Stupnytskej sa eurozóna zotavuje, pri-
čom tento proces je rýchlejší v okrajových 
štátoch. Vďaka predbežnému riešeniu gréckej 
krízy predpokladá po zvyšok roka mierne oživo-
vanie rastu. Na sile však postupne strácajú nie-
ktoré doteraz pozitívne faktory, napr., euro, kto-
ré z aprílového minima posilnilo približne o 5 %.

AB
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MSV 2015 potvrdzuje 
ekonomický rast
V pondelok 14. septembra 
sa v Brne otvoria brány 
už 57. medzinárodného 
strojárskeho veľtrhu 
a usporiadatelia očakávajú 
ďalší úspešný ročník.

Na MSV 2015 sa bude prezentovať približne  
1 500 vystavujúcich firiem z 30 krajín; zahranič-
ných firiem príde 700 (t. j. 47 %). Najväčší záu-
jem je opäť zo strany Nemecka, počtom firiem 
nasledujú Slovensko, Taliansko, Čína, Rakúsko 
a Švajčiarsko.
V úlohe špeciálnych hostí ročníka – „Special 
Guest at MSV 2015“ – sa predstavia Kórea 
a čínska provincia Hebei. Nad kórejskou ofi-
ciálnou účasťou v pavilóne Z má záštitu KOTRA 
– Korea Trade-Investment Promotion Agency. 
V expozícii na ploche 90 m² bude vystavovať 
deväť kórejských firiem z odvetví energetika, 

materiály a komponenty pre strojárstvo, obrába-
nie, pneumatika a zváranie. V pavilóne Z nájdu 
návštevníci tiež „Hebei Pavillion“ – spoločnú ex-
pozíciu ôsmich vystavovateľov z tejto severový-
chodnej provincie ČĽR. Má 73 miliónov obyva-
teľov a vlani dosiahla HDP vo výške 479 miliárd 
USD, čo ju zaradilo na šieste miesto v Číne. Nad 
druhou čínskou oficiálnou účasťou v pavilóne 
Z má záštitu China Council for The Promotion 
of International Trade Machinery Sub Council.

Kovoobrábanie a tvárnenie – 
kľúčové odvetvie
Celých 44 % prihlášok tento rok spadá do od-
vetví kovoobrábacie a tvárniace stroje, náradie, 
zváranie a povrchové úpravy. Aj v roku konania 
výstavy EMO v Miláne sa českí a slovenskí vý-
robcovia obrábacích a tvárniacich strojov zú-
častňujú na MSV v hojnom počte, niektorí aj na 
väčšej ploche a s radom noviniek. Nechýbajú 
ani tradiční zahraniční vystavovatelia a spolu 
s nimi veľa nových vystavovateľov. Z tradičných 
vystavovateľov nechýbajú firmy ako KOVOSVIT 

MAS, TAJMAC-ZPS, DMG MORI SEIKI, YAMA-
ZAKI MAZAK, z výrobcov nástrojov GÜHRING, 
Hoffmann Qualitätswerkzeuge a ďalšie. K nová-
čikom patria nemecké firmy ako Haas Schleif-
maschinen, Handtmann A-Punkt Automation 
alebo Tramec, z domácich vystavovateľov naprí-
klad HUBER EDM.

Špecializované veľtrhy a projekty
Medzinárodný veľtrh Transport a Logistika 
sa na brnianske výstavisko vracia po štyroch 
rokoch. Riešenia pre oblasť dopravy a logis-
tiky bude prezentovať minimálne 92 firiem zo 
štyroch krajín; podiel zahraničných účastníkov 
dosahuje 14 %. Expozície 7. ročníka tohto veľtr-
hu budú v pavilóne A2 a na priľahlých voľných 
plochách. 
Po prvýkrát sa v rámci komplexu MSV uskutoč-
ní Medzinárodný veľtrh technológií pre ochranu 
životného prostredia ENVITECH. Prihlásených 
je 38 firiem z piatich krajín, podiel zahraničných 
vystavovateľov dosiahne 39 %.

KM

PRIEMYSEL

MSV 2015

14.–18. 9. 2015
Brno – Výstavisko

57. medzinárodný 
strojársky veľtrh

ENVITECH

Veletrhy Brno, a.s.
Výstaviště 405/1
603 00 Brno
tel.: +420 541 152 926
fax: +420 541 153 044
e-mail: msv@bvv.cz
www.bvv.cz/msv

Zaregistrujte sa pred svojou návštevou veľtrhu,
ušetríte čas a peniaze. www.bvv.cz/msv
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Energetika budúcej Európy: 
bez bariér a solidárne
Ambiciózny projekt 

Energetickej únie, 

predstavený vo februári 

tohto roka, má postaviť 

energetiku v rámci EÚ na 

nové, pevnejšie základy. 

Týka sa kompetencií 

dovedna 14 eurokomisárov, 

ktorých koordinuje 

podpredseda Európskej 

komisie Maroš Šefčovič.

Európsku energetiku poznačilo viacero fak-
torov z minulosti, ktoré negatívne ovplyvnili 
fungovanie trhu a v konečnom dôsledku aj 
ceny energií pre spotrebiteľov. Ide napríklad 
o nadmernú závislosť od obmedzeného poč-
tu dodávateľov, nekoordinované národné 
politiky, z toho plynúce prekážky v integrácii 
energetického trhu a nejednotný hlas v týchto 
záležitostiach. Maloobchodný trh nefunguje 
správne. Mnohé domácnosti majú obmedzenú 
voľbu dodávateľov energie a malú kontrolu nad 
svojimi nákladmi na energie. Máme vysoký po-
čet európskych domácností, ktoré si nemôžu 
dovoliť platiť účty za energie. Ak má Európa 
transformovať svoj energetický systém, musí 
tak spraviť teraz. 
Energetická únia nezačala na zelenej lúke. 
Nariadenie o bezpečnosti dodávok zemného 
plynu, tzv. tretí energetický balíček, smerni-
ca o energetickej účinnosti, obchodovanie 
s emisiami, program Horizont 2020 a mnoho 
ďalších iniciatív a projektov sú svedectvom 
doterajšej práce Európskej komisie. Význam-
nými krokmi boli aj Rámec 2030 pre otázky 
zmeny klímy a energetiku a Stratégia pre eu-
rópsku energetickú bezpečnosť 2014. Ale 
až nová energetická stratégia Únie, prijatá vo 
februári tohto roka, zahŕňa všetky politické 
iniciatívy a opatrenia, smerujúce k bezpeč-
nosti dodávok energie, udržateľnosti spotreby 
a konkurencieschopnosti.
 

-

-

Dnes je EÚ vôbec najväčším dovozcom ener-
gie: každý rok za ňu zaplatí viac ako 400 miliárd 
eur. Zníženie závislosti od dovozu si vyžaduje 
mnoho krokov, vrátane dôraznejšej energetic-
kej diplomacie. Mali by sme byť schopní hovo-
riť jedným hlasom a vyvinúť väčší spoločný tlak 
na spravodlivejšie ceny i vyváženejšie trhové 
podmienky. Je tiež nevyhnutné pokračovať 
v diverzifikácii dodávok – nielen pokiaľ ide 

o trasy, ale aj dodávateľov. Spomeniem naprí-
klad partnerstvo s Nórskom, ďalej tzv. Juhový-
chodný koridor či Stredozemný plynový uzol.
Fungujúci vnútorný energetický trh je predpo-
kladom na dosiahnutie všetkých cieľov efektív-
nym a cenovo prístupným spôsobom. Potrebné 
dodávky energie treba zabezpečiť spoluprácou 
členských štátov EÚ na základe solidarity a dô-
very. To znamená dokončiť integrovaný energe-
tický systém, kde energia slobodne prechádza 
cez hranice na základe princípov hospodárskej 
súťaže. Preto potrebujeme viac infraštruktúry, 
lepšie prepojenia, dobrú regionálnu spoluprá-
cu i harmonizovanú legislatívu. To všetko chce 
spoločné silné investície. Aj štrukturálne euro-
fondy a tzv. Junckerov investičný balík môžu 
výrazne prispieť k financovaniu predovšetkým 
energetickej infraštruktúry.

Naozaj sa v tejto sfére chceme stať globálnymi 
lídrami. Európska únia si stanovila záväzok do-
siahnuť v roku 2030 podiel spotreby energie 
z obnoviteľných zdrojov na úrovni aspoň 27 %. 
To prispeje k redukcii obchodného deficitu 
s energetickými komoditami a obmedzí vplyv 
nepriaznivých javov, ako sú narušovanie dodá-
vok a výkyvy cien. V neposlednom rade to bude 
mať priaznivé dopady na životné prostredie. 
Mali by sme nadviazať na doterajšiu úspešnú 
redukciu emisií skleníkových plynov tak, aby 
EÚ efektívne smerovala k dosiahnutiu cieľa – 
redukcii emisií o 80 % do roku 2050. V tomto 
smere je kľúčové, aby sa podarili ukončiť me-
dzinárodné rokovania o otázkach klímy s cie-
ľom dosiahnuť v tejto oblasti záväznú dohodu 
pre všetky krajiny medzinárodného spoločen-
stva. Európska komisia využíva aktívnu dip-
lomaciu, aby sa k nášmu záväzku pridalo čo 
najviac krajín. Ja osobne som nedávno navštívil 
Srbsko, Demokratickú republiku Kongo, Se-
negal a Juhoafrickú republiku. Tento záväzok 
prispeje tiež k tvorbe nových pracovných miest 
v rozvíjajúcich sa sektoroch energetiky a pod-
porí rast inovačných technológií.

ENERGETIKA

JUDr. Maroš Šefčovič, PhD. 
Je slovenským kariérnym diplomatom. 

V máji 2014 bol zvolený za člena Európske-

ho parlamentu a nominovaný za zástupcu 

Slovenska v Európskej komisii, kde pôsobí 

od 1. novembra 2014 ako jej podpredseda 

pre Energetickú úniu. V predchádzajúcom 

období pôsobil ako podpredseda EK pre 

medzinštitucionálne vzťahy a administratí-

vu (2010 – 2014),  eurokomisár pre vzde-

lávanie, kultúru a mládež (2009 – 2010), 

veľvyslanec a stály predstaviteľ Slovenskej 

republiky pri Európskej únii (2004 – 2009),  

veľvyslanec SR v Izraeli a diplomat v Kanade 

a Zimbabwe. Je ženatý, má tri deti.
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Bez nových technológií a riešení sa nepo-
hneme ani v energetike. Ďalšie investície do 
výskumu a inovácií sú prospešné nielen na 
dosiahnutie cieľov EÚ 2020, ale aj z hľadiska 
podpory našich ekonomík. Vysoko výkonné, 
nízkonákladové a „bezuhlíkové“ technológie 
sú perspektívnym prostriedkom na presadenie 
sa na trhu. Len s kompaktnou a integrovanou 
podporou inovácií môžeme zaujať popredné 
miesto na medzinárodnej scéne.
Pokiaľ ide o reguláciu dopytu, ten môžeme 
temer okamžite ovplyvniť zvýšením energetic-
kej efektívnosti – preto na ňu musíme hľadieť 
ako na „prvý zdroj“ energie. To v praxi zna-
mená energeticky efektívne budovy, výrobky 
i dopravu. Verím, že práve vďaka Energetickej 
únii budeme môcť zvýšiť energetickú účinnosť 
budov, pretože práve na vykurovaní a chlade-
ní strácame najviac peňazí. Pozitívnu rolu by 
mala zohrať pripravovaná európska stratégia 
vykurovania a chladenia spolu s ďalšími inicia-
tívami tzv. inteligentných miest, ako aj Dohovor 
primátorov a starostov. Výsledok prispeje nie-
len k vyššej energetickej bezpečnosti, ale – za 
predpokladu primeraných cien – podporí aj 
konkurencieschopnosť európskeho priemyslu.

-

Každá krajina má právo vybrať si vlastný ener-
getický mix. Jadrová energetika produkuje 
takmer 30 % elektrickej energie EÚ a anga-
žuje sa v nej polovica členských štátov. Podľa 
scenárov do roku 2030 bude jadrová energia 
pri výrobe elektriny naďalej zohrávať dôležitú 
úlohu.  
Cieľom politiky Únie v tejto oblasti je zabezpe-
čiť, aby členské štáty, ktoré sa rozhodnú pre 
jadrovú energiu, dodržiavali najvyššie normy 
bezpečnosti, ochrany pred žiarením a naklada-
nia s odpadom.

Slovensko a jeho občania budú priamo ťažiť 
zo zvýšenej transparentnosti, bezpečnosti 
dodávok a posilnenia úlohy EÚ na celosveto-
vom trhu so zemným plynom. Budú sa využívať 
energetické prepojenia s Českou republikou, 
Maďarskom a Poľskom. Dokončenie spoloč-
ného vnútorného trhu s energiou a vytvorenie 
dostatočných cezhraničných kapacít ďalej zvý-
ši konkurenciu v predaji a distribúcii elektriny 
a zemného plynu. Z toho budú slovenskí spot-
rebitelia jednoznačne profitovať.
Vďaka opatreniam v rámci Energetickej únie 
určite zvýšime aj energetickú účinnosť budov.

ENERGETIKA
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Perspektívy jadra: s otáznikom

V súčasnosti je v 30 
krajinách sveta v prevádzke 
391 reaktorov, teda 
o 47 menej, než bolo 
maximum v roku 2002. 

Podľa správy The World Nuclear Industry Sta-
tus Report bol celkový inštalovaný výkon v jad-
rovom segmente najvyšší v roku 2010, a to 368 
GW. Teraz je už o 8 % nižší, čo zodpovedá stavu 
pred 20 rokmi. Aj celkové množstvo vlani vyro-
benej elektriny, 2 410 TWh, predstavuje pokles 
v porovnaní s maximom z roku 2006.

Meškanie výstavby je pravidlom
Počet začatých stavieb atómových elektrární 
klesol z 15 v roku 2010 na vlaňajšie tri (za prvý 
polrok 2015 dve). Spolu je vo výstavbe 62 re-
aktorov, čo je o 5 menej ako pred rokom. Prie-
merný čas výstavby je dnes 7,6 roka. Z uvede-
ného počtu až 47 stavieb mešká. V 10 zo 14 
krajín, ktoré práve stavajú jadrové elektrárne, sú 
oneskorené všetky projekty, často o niekoľko 
rokov. Päť projektov je rozostavaných dokonca 
už viac ako 30 rokov, medzi nimi 3. a 4. blok 
v Mochovciach. Priemerný vek činných reak-
torov v polovici roka 2015 predstavoval 28,8 
roka, pričom 199 blokov je v prevádzke viac než 
30 rokov a 54 dokonca vyše 40 rokov. Najviac 
takto starých reaktorov majú USA – celú tretinu 
(33).

OZE zhoršujú vyhliadky jadra
Podiel jadra na celosvetovej produkcii energie 
zostáva už tri roky pod 11 percentami – vlani to 
bolo 10,8 %. Najväčší podiel bol v roku 1996, 
a to 17,6 %. Rovnako sa už päť rokov nemení  

tzv. veľká päťka jadrových veľmocí – v poradí 
USA, Francúzsko, Rusko, Južná Kórea a Čína. 
Spolu dnes vyrábajú 69 % produkcie elektriny 
z jadra. Pritom prvé dve majú na konte rovnú 
polovicu.

USA a Francúzsko 
vyrábajú 50 % svetovej 

produkcie z jadra; 
nasledujú Rusko, Kórea 

a Čína.

Za zmienku stojí, že najväčší prevádzkovateľ 
jadrových zariadení, francúzska spoločnosť 
Areva, virtuálne stojí pred úpadkom. Má dlhy vo 

výške 5,8 mld. € a jej hodnota v júli klesla oproti 
roku 2007 o 90 %. Jej perspektívam neprospel 
ani návrh zákona o energetike, ktorý navrhuje 
znížiť do roku 2025 podiel výroby vo francúz-
skych jadrových zdrojoch zo súčasných troch 
štvrtín na polovicu.
Každoročne zverejňovaná správa o stave jad-
rovej energetiky, ktorá vyšla v júli v Londýne, 
tradične podáva prehľad o zásadných udalos-
tiach uplynulého roka v tomto odvetví a mapuje 
trendy. Podľa tohtoročnej správy sa teraz jadro-
vý priemysel borí s dlhodobým útlmom. Konšta-
tuje, že nové technológie a politický vývoj zvý-
hodňujú decentralizovanú výrobu a obnoviteľné 
zdroje. Pretože prevádzkovateľmi OZE nie sú 
tradičné energetické spoločnosti, tento trend 
môže byť hrozbou pre jadrovú energetiku.

DT
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Jadrová energia 1990 – 2014

Objem výroby elektriny v jadrových elektrárňach v TWh a jej podiel na celkovej svetovej výrobe 
energie.
Zdroje: MAAE, BP, MSC

Zdroje energie v Nemecku
Podľa odvetvovej pracovnej skupiny AGEB 
vzrástla za prvých šesť mesiacov tohto roka 
spotreba energie v Nemecku medziročne 
o 3 %, a to na 6 720 PJ (ekvivalent 229,3 mil. 
ton uhlia). Takýto mierny rast energetickej spot-
reby bol ovplyvnený aj pomalým rozvojom ne-
meckej ekonomiky.
Temer všetka energia, vyprodukovaná v Ne-
mecku za prvý polrok 2015, pochádzala zo 
šiestich typov zdrojov. Prvým je stále ropa 
(a minerálne oleje), i keď jej podiel medziroč-
ne poklesol z 33,5 % na 32,7 %. Druhé miesto 

v rebríčku obhájil zemný plyn, ktorého spotre-
ba vzrástla o 13,6 %. Jeho podiel na celkovom 
energetickom mixe dosiahol 22,7 % (medzi-
ročný nárast o 2,1 %). Tretím najdôležitejším 
zdrojom zostalo čierne uhlie, avšak s poklesom 
o 3 %. Jeho podiel na celkovej produkcii ener-
gie klesol o 0,8 % – na terajších 12,6 %.
Na štvrté miesto v rebríčku sa prepracovali OZE 
– vďaka trhovému podielu 12,4 %, ktorý sa 
oproti vlaňajšku zvýšil o 0,6 %. Ich celková pro-
dukcia vzrástla temer o 8 %. Prispeli k tomu naj-
mä „vrtule“ (až 40 percentami), pretože v uply-
nulom roku boli v Nemecku vynikajúce veterné 

podmienky. Z vyšších zrážok profitovali aj vodné 
elektrárne, ktoré zvýšili svoj príspevok o pätinu. 
OZE predstihli tradičné hnedé uhlie, ktorého 
celkový podiel zostal na hodnote 11,3 %, no 
spotreba sa znížila o 2,7 %. Šiestym zdrojom 
v poradí je energia z jadra, ktorej celkový podiel 
sa nezmenil (7,9 %), keďže nebola odstavená 
žiadna atómová elektráreň.
Na ostatné zdroje energie pripadá zvyšková 
spotreba 0,3 %. AGEB je pracovná skupina pre 
energetické bilancie pri Nemeckom inštitúte 
hospodárskeho výskumu.

DT
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OZE pomôžu slovenským 
farmárom
Slovensko bude musieť do roku 2020 v súla-
de s požiadavkami Európskej únie zvýšiť výro-
bu energie z obnoviteľných zdrojov energie 
(OZE) až takmer o polovicu. „Na Slovensku 
má spotreba energie vyrobenej z OZE dosiah-
nuť 14-percentný podiel na hrubej konečnej 
energetickej spotrebe. Teda nielen na výrobe 
elektrickej energie, ale aj na výrobe tepla, chla-
du, energie v doprave a podobne,“ upozornil 
v stanovisku bývalý minister pôdohospodárstva 
(2009 – 2010) Vladimír Chovan.
Podľa neho viedol v okolitých členských štá-
toch EÚ rozumný a systematický prístup k výro-
be energie z OZE prvej generácie k stabilizácii 
a zlepšeniu hospodárskych výsledkov poľno-
hospodárov a podnikateľov. „Spracovanie od-
padov z prevádzok živočíšnej a potravinárskej 
výroby znížilo náklady na ich likvidáciu, zvýšilo 
tržby a stabilizovalo cash-flow podnikov. Je veľ-
mi dôležité, aby Slovenská republika nepremár-
nila rovnakú šancu pri zavádzaní výroby energie 
z OZE druhej generácie,“ dodal.       TA

Enel so svetovým 
prvenstvom
V lokalite Castelnuovo Val di Cecina (Toskán-

sko) dokončil Enel výstavbu prvej hybridnej 

elektrárne na svete, využívajúcej geotermálnu 

energiu v kombinácii so spaľovaním biomasy. 

Už existujúca geotermálna elektráreň Cornia 

2 s výkonom 13 MW by mala spolu s novou 

časťou, ktorá spaľuje biomasu (výkon 5 MW), 

vyrobiť ročne o 30 GWh energie viac. Firem-

né údaje zároveň uvádzajú úsporu 13-tisíc ton 

emisií CO
2.

Projekt využíva biomasu z miestnych lesov 

v okruhu asi 70 km. Jej spaľovanie pomáha zní-

žiť vlhkosť a zároveň zvýšiť teplotu pary z geo- 

termálneho vrtu (cca zo 150 – 160 °C až na 

370 – 380 °C). To v konečnom efekte zvyšuje 

jej účinnosť a následne výkon turbíny.

Firma investovala do projektu viac ako 15 mil. €. 

Podobnú technologicky inovatívnu elektráreň 

má aj v USA, tá však kombinuje geotermálnu 

energiu so solárnou.                    

DT

Priaznivá bilancia 
v dodávkach plynu
V roku 2014 sa nevyskytli žiadne závažné inci-
denty, ktoré by narušili dodávky zemného plynu 
pre odberateľov v SR. „Boli zabezpečené ply-
nulé a bezpečné dodávky plynu pre všetkých 
odberateľov,“ uviedlo Ministerstvo hospodár-
stva SR v správe o výsledkoch monitorovania 
bezpečnosti dodávok za minulý rok. Krátenie 
dodávok (od firmy Gazprom Export) zazname-
nal jedine Slovenský plynárenský priemysel 
(SPP), a to od začiatku septembra 2014 do 
začiatku marca 2015. Krátenie v niektorých 
dňoch presiahlo aj 50 % zmluvne dohodnutého 
množstva. Ostatní dodávatelia plynu neboli pod-
ľa rezortu krátením dodávok zasiahnutí.
Najvýznamnejším hráčom na trhu dodávok ply-
nu u nás zostáva aj naďalej SPP. V roku 2014 
však pokračoval trend znižovania jeho podielu 
na dodávkach koncovým odberateľom, keďže 
svoje trhové aktivity rozvíjali ďalšie spoločnosti.

TA
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NOVÁ DIMENZIA VEDOMOSTÍ

33 INTERAKTÍVNYCH SEKCIÍ, 3D KINO,  
INTERAKTÍVNA PODLAHA, DOTYKOVÉ APLIKÁCIE A HRY, 
VÝLET DO HISTÓRIE NA ELEKTRICKEJ SUPERMOTORKE, 

ROZŠÍRENÁ REALITA

ENERGOLAND MOCHOVCE
NAJMODERNEJŠIE INFOCENTRUM O ENERGII

energoland.sk
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Bývalý šéf ECB dvíha na kolegov z brandže varovný prst

Etika a profesionálna kultúra 
bánk stále nie sú uspokojivé

FINANCIE

Banky a bankovníctvo stoja 
na dôvere. Jej budovanie 
trvá roky, no stratiť ju 
možno rýchlo – ak je etika 
danej banky nedostatočná 
a jej hodnoty a konanie 
nesprávne.

Udalosti, ktoré spustili svetovú finančnú krízu 
v roku 2008, spolu s následnými škandálmi, 
ktoré sa objavili – od manipulácií s londýnskymi 
medzibankovými úrokovými mierami (Libor) ku 
krachu sankcií a praniu špinavých peňazí – pri-
spievajú do katalógu kultúrnych zlyhaní finanč-
ných inštitúcií. Áno, od krízy boli prijaté rozsiah-
le opatrenia na posilnenie finančného systému. 
Ale vážna slabina zostáva; týka sa kultúry práce 
s rizikom, ktorá ešte stále panuje v niektorých 
oddeleniach svetových bánk a vo finančnom 
systéme samotnom.

Za chyby sa platí… no nie vždy 
a každý
Sľuby bankových šéfov, že zmenia korporátnu 
kultúru a zabezpečia korektné konanie svojich 
zamestnancov, sa príliš často nedočkali efek-
tívneho naplnenia. V príliš mnohých prípadoch 
banky stále zlyhávajú pri plnení si záväzkov slú-
žiť svojim komunitám a verejnosti všeobecne.

V časti finančného 
systému ešte stále vidíme 
nevhodný prístup k práci 

s rizikom.

Je pravda, že bankový sektor platí vysokú 
cenu za svoje prechmaty: pokuty, súdne spory 
a sprísnenie regulácií stáli dosiaľ približne 300 
miliárd dolárov. Ale verejnosť platiaca dane – aj 
keď v tom bola nevinne – tiež musela znášať 
náklady, priame i nepriame. A hoci hŕstka „da-
rebáckych obchodníkov“ (a najnovšie aj jeden 
manipulátor s Liborom) skončila vo väzení, 
bolo by príliš optimistické z toho vyvodzovať, že 
trestanie je dostatočné na to, aby transformova-
lo bankovú kultúru.
Ak majú banky a ďalšie finančné inštitúcie hrať 

svoju kľúčovú úlohu v podpore rastu a zamest-
nanosti, je nevyhnutné, aby podnikli kroky na 
znovuzískanie dôvery verejnosti. Ale ako?

Banky musia urobiť viac
Viac regulácie nie je nevyhnutne tá najlepšia 
cesta vpred. Pravidlá a normy, ktoré definujú 
„správnu“ a „zlú“ kultúru, presahujú dôvtip re-
gulátorov i orgánov dohľadu. Ale tlak na vypra-
covanie takých pravidiel bude málo účinný, ak 

banky samy nepreukážu, že sa skutočne chcú 
popasovať s výzvou zmeny kultúry. Žiaľ, mnoho 
z nich do tejto chvíle ukázalo len nepresvedčivý 
a nesystematický prístup. 
To nestačí. Nová správa, ktorú publikovala 
Skupina tridsiatich, ukazuje, že banky musia 
urobiť oveľa viac. Skutočná zmena musí mie-
riť k jadru každodenných operácií finančnej 
inštitúcie. Banky musia zmeniť kompenzačné 
praktiky, odmeňujúce nadmerné riziko; chrániť 
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whistleblowerov; prijímať takých pracovníkov 
a školiť ich tak, aby reflektovali etické štandar-
dy. Musia tiež zabezpečiť, aby ich predstaven-
stvá zohrávali aktívnejšiu kontrolnú úlohu. Som 
presvedčený, že ak si v minulosti riadiace or-
gány niektorých inštitúcií uvedomovali jasne 
nesprávne konanie zamestnancov – od neko-
rektného predaja po cenové manipulácie – mali 
to zastaviť.

Zmena postoja, samoregulácia 
a opakovanie
Aby bolo jasné: nastavenie hodnôt a formova-
nie novej organizačnej kultúry si vyžadujú dlhý 
čas a mnoho práce. Úspešná reforma predpo-
kladá zmenu myslenia ľudí vrátane toho, že si 
osvoja samoreguláciu. Súčasťou tohto úsilia 
je písaný kódex, ktorý môže pomôcť udržať 

a posilniť nejakú kultúru; už len pre dôraz na ko-
merčné výhody etického správania sa v biznise  

Banky platili za svoje 
prechmaty miliardovými 

stratami; tí, čo vinu 
neniesli, však zaplatili viac. 

(a naopak, negatívne dôsledky jeho absencie) 
– ale samotný takýto kódex nestačí. Nevyhnut-
né sú stále korekcie a opakovanie. Zamestnan-
ci musia inštinktívne chápať, čo sa môže robiť 
a čo nikdy nie. Musia prijať za svoju takú kultú-
ru, ktorá oceňuje dodržiavanie vysoko etických 
štandardov správania sa.
Za týmto účelom by banky mali postaviť svoje 

hodnoty a firemnú kultúru do pozície neodde-
liteľnej súčasti svojich personálnych rozhodnutí 
– pri prijímaní, prepúšťaní i povyšovaní pra-
covníkov. Rešpektovanie hodnôt a správanie 
sa tých, ktorí pracujú s bankovým rizikom, by 
mali mať pri posudzovaní ich ročnej výkonnosti 
50-percentnú váhu. Neschopnosť zžiť sa s kul-
túrnymi normami vyžadovanými bankou by mala 
mať dopad na kariéru zamestnanca – až po jej 
ukončenie, v prípade nevyhnutnosti.

Regulácia zvonka
Bankové regulačné a kontrolné orgány hrajú tiež 
rozhodujúcu úlohu. Mali by pracovať s predsta-
venstvami a vrcholovými manažmentmi, aby za-
bezpečili, že sa zavedú a budú dôsledne uplat-
ňovať principiálne reformy. Kľúčovou súčasťou 
tohto procesu by mali byť pravidelné výmeny 
názorov medzi úradníkmi dohľadu a bankami. 
Centrálni bankári sú stále rozčarovaní z ne-
schopnosti mnohých bánk pohnúť sa rázne 
vpred pri riešení vážnych vnútorných problé-
mov spojených so správaním sa a bankovou 
kultúrou. Obavy už narástli do takej miery, že 
ďalšie odkladanie riešenia nie je možné. Buď 
sa banky zreformujú samy, alebo bude verejná 
moc v bankovníctve intervenovať ešte viac ako 
doteraz.

Jean-Claude Trichet
predseda Skupiny tridsiatich, bývalý 

prezident Európskej centrálnej banky 
a Banque de France
© Project Syndicate

Titulok a medzititulky: redakcia
Foto: TASR, SXC

Skupina 30 
a Jean-Claude Trichet
Súkromné neziskové medzinárodné združe-
nie Skupina tridsiatich založili v roku 1978 
a združuje špičkových predstaviteľov sveto-
vého finančníctva. Deklarovanými cieľmi sú 
prehlbovať porozumenie v globálnych hos-
podárskych a finančných otázkach, skúmať 
dôsledky prijatých rozhodnutí a preverovať 
možnosti, ktoré majú k dispozícii trhoví prak-
tici i tvorcovia politiky. Skupina vstupuje aj 
do politických diskusií na dôležité témy, a to 
uverejňovaním osobitných správ. Pravidelne 
vytvára expertné študijné skupiny, ktoré po-
núkajú odporúčania pre prax.
Výkonným predsedom Skupiny 30 je J.-C. 
Trichet, ktorý v rokoch 2003 – 2011 riadil 
Európsku centrálnu banku. K hlavným funk-
cionárom patria aj bývalý šéf FED-u Paul 
Volcker ako emeritný predseda skupiny 
a predseda predstavenstva JPMorgan Cha-
se International Jacob A. Frenkel ako šéf 
správnej rady. Ďalšími členmi tohto super-
klubu sú napríklad Mario Draghi, Leszek 
Balcerowicz, Paul Krugman, Timothy Geit- 
hner, Larry Summers, Haruhiko Kuroda či 
Ernesto Zedillo.

DT

Kríza priniesla vlnu kritiky a protestov proti správaniu sa bánk.

Divoké obchodovanie: o maklérovi Nickovi Leesonovi, ktorý pred 20 rokmi „položil“ banku 
Barings, natočili film Rogue Trader s Ewanom McGregorom v hlavnej úlohe.
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Manažérka Regina Ovesny 
-Straka je na Slovensku 
pomaly legendou. 
V minulom desaťročí 
riadila najväčšiu banku; 
po päťročnom angažmáne 
v Salzburgu sa vrátila a od 
jari 2015 je šéfkou poisťovne 
Kooperativa.

Poisťovni sa darí výborne, v minulom roku sme 
mali veľmi dobrý hospodársky výsledok a patrí-
me k trhovým lídrom. Samotná Kooperativa má 
na slovenskom poistnom trhu podiel stabilne 
nad 20 percent. Ak vezmeme do úvahy aj naše 
dve sesterské poisťovne patriace tak ako my 
do skupiny Vienna Insurance Group, spoločne 
sme na trhu jednotkou.

-

Brutto zisk Kooperativy bol 48,9 milióna eur. 
Prispeli sme tak výrazne k zisku celej nadná-
rodnej skupiny VIG, ktorý dosiahol 518,4 mi-
lióna eur, pričom jeho medziročný rast bol 46 
percent. Výsledok na akciu dokonca vzrástol 
o 75,5 percenta.
Zisk je dôležitý nielen pre akcionárov, ale aj pre 
klientov poisťovne. Vzťah s klientom je dlhodo-
bý a my mu musíme poskytnúť istotu, že sme 
stabilná spoločnosť, na ktorú sa môže spoľah-
núť. Potrebujeme mať rezervy. To, čo predáva-
me, je prísľub a záväzok, že dokážeme klientovi 
platiť vždy, keď to bude potrebovať.

-

-

FINANCIE

Regina Ovesny-Straka, predsedníčka predstavenstva a generálna riaditeľka 
poisťovne KOOPERATIVA

Šéfka Kooperativy: Slováci 
podceňujú poistenie, 
chceme to zmeniť
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Česká Kooperativa je jedna z najväčších spo-
ločností celej skupiny. Ale medzi nami a Poliak-
mi nie je ani veľký odstup a máme lepšie výsled-
ky ako naše poisťovne v Maďarsku, čo je takisto 
väčšia krajina. Je to fajn.

To je každý rok iné, veľmi to závisí od počasia. 
V minulom roku nebolo veľa búrok, ale v tomto 
roku v apríli – máji bolo trochu horšie, zazna-
menali sme aj krupobitie na východnom Slo-
vensku. Ak má poisťovňa taký podiel na trhu, 
ako máme my, tak sa jej dotkne každá takáto 
udalosť. Obvykle sú poškodené najmä autá, ale 
niekedy postihne aj domy. Mala som možnosť 
vidieť na fotografiách, aké škody narobili krúpy 
na východe; bolo to až neuveriteľné. Bola zni-
čená strecha aj poškodený múr. V zateplenom 
múre krúpy narobili diery a povybíjali kusy po-
lystyrénu. Pritom na jednej ulici môže byť veľa 
poškodených domov a na vedľajšej žiadne 
a nedá sa to nijako predvídať.

Poistenie má byť pri 
rozbehu podnikania jedna 
z prvých vecí; investované 

peniaze treba ochrániť.

Samozrejme, riešime aj iné prípady, napríklad 
niektoré veľké poistné udalosti vo firmách  ale-
bo aj škody v zahraničí kryté z PZP. V posled-
nom čase ich však, našťastie, nebolo priveľa.

-

Bohužiaľ, potrebu poistenia mnohí absolútne pod-
ceňujú. Napríklad len asi 50 percent občanov má 
poistený svoj byt alebo dom, čo je ťažko pocho-
piteľné. Ak už investujú do nového domu alebo 
rekonštrukcie bytu, malo by byť štandardom, že 
majú poistenie. Vždy sa môže niečo stať. Niektorí 
ľudia majú staršie poistky, ktorých poistná suma 
vôbec nepokrýva hodnotu poistených vecí. Ak 
tých pár eur navyše na poistenie majiteľ nedá, po-
tom sa zrazu môže stať, že má zničený majetok 
a opravu musí platiť zo svojho. Mnohí ľudia si, sa-
mozrejme, myslia: mne sa to nestane. Ale príroda 
je dnes nevyspytateľná – búrky, víchrice, krupobi-
tie prichádzajú častejšie ako v minulosti.

-

Podobne ako s poistením občanov. Na Sloven-
sku je stále veľa malých firiem a živnostníkov, ktorí 

nemajú poistku; tvrdia, že si to nemôžu dovoliť. 
Každý podnikateľ by si však mal uvedomiť, že ak 
investuje peniaze a potom sa vyskytne škodová 
udalosť, napríklad požiar, môže prísť o všetko. 
Niekedy podnikateľ uzavretie poistky odkladá. 
Začne s podnikaním, tvrdo pracuje, má stá-
le iné starosti a tá posledná starosť preňho je 
myslieť na možné ohrozenie. Podľa mňa by to 
však mala byť jedna z prvých starostí. Hneď ako 
si firma kúpi nové stroje, zariadi nové kancelárie 
a podobne, mala by všetko poistiť, pretože za 
malú chvíľu môže podnikateľ prísť o výsledky 
niekoľkoročnej práce.

-

 Áno, na Západe je povedomie o poistení lepšie 
a my máme čo doháňať. Je to výzva aj pre nás, 
poisťovateľov.

-

Kooperativa a jej sesterské spoločnosti sú na 
slovenskom trhu lídrom v oblasti životného po-
istenia, ale aj tu stále pociťujeme, že tento druh 
poistenia obyvatelia Slovenska nedoceňujú. 
V našej poisťovni si kladieme za cieľ vysvetľovať 
ľuďom, že by si mali začať včas šetriť na dôcho-
dok a zároveň sa zabezpečiť proti nečakaným 
životným problémom. V hlavách ľudí to stále 
ešte nie je a my na tom musíme pracovať. 

FINANCIE

Majiteľovi domu môže poistka v prípade požiaru ušetriť veľkú sumu.
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Zároveň si však uvedomujeme úroveň miezd, 
z ktorých ľudia, najmä tí mladí, musia platiť 
svoje životné náklady a ešte si šetriť na bu-
dúcnosť. Tá je stále hlboko pod úrovňou v zá-
padnej Európe. Podľa štatistiky za rok 2013 
zaplatil priemerný Slovák ročne za všetky svoje 
poistky – teda za životné poistenie, PZP a ďal-
šie – sumu 399 eur, kým obyvateľ Rakúska 
1 954 eur a priemer pôvodnej EÚ-15 je ešte 
vyšší – 2 713 eur.

Poistný biznis je zameraný na dlhšie obdobie. 
My kryjeme riziká na dlhé roky, napríklad pri 
bežnom životnom poistení to môže byť na 20 
– 30 rokov. Banky v takom časovom horizonte 
štandardne nerozmýšľajú.

To je len malá časť ich biznisu. Poisťovací biznis 
je dlhodobejší z princípu. Krytie rezerv musíte 
kalkulovať na 50 rokov, čo si vyžaduje odlišný 
prístup.
Druhá vec – a považujem to za výhodu pre po-
isťovníctvo – je nižšia regulácia, takže my máme 
stále možnosť robiť, v tom dobrom zmysle slo-
va, obchod a biznis. Banky sú teraz regulované 
už tak, že keď chcete klientovi ponúknuť nejaký 
produkt, musíte si to trikrát rozmyslieť – vedieť, 
na čo sa ho musíte spýtať, aký profil musí mať, 
aké riziko tam je, lebo inak narazíte na ochranu 
spotrebiteľa.

Napríklad, áno (smiech).

-

Áno. Pred krízou bol celý finančný trh veľmi 
liberalizovaný a je pochopiteľné, že potom na-
stúpila regulácia. Bankovníctvo bolo „na rane“, 
lebo každý vám povie, že krízu spôsobili banky. 
A dosť veľa bánk aj skrachovalo. Na druhej stra-
ne, len jedna poisťovňa mala problémy v súvis-
losti s krízou – sídli v USA.

Kooperativa aj celá 
skupina VIG vykázali 
vysoký zisk – klient 

v nich má stabilného 
partnera.

Takže banky a poisťovne vnímajú riziko rozdiel-
ne a počas krízy sa to prejavilo. Dlhodobý prí-
stup v poisťovníctve sa ukázal byť jeho výhodou.

-

Som presvedčená, že euro je veľmi dobré pre 
krajiny v eurozóne. Aj Slovensku pomohlo prejsť 
cez krízu s relatívne malými škodami – stále 
sme mali rast HDP, s výnimkou jediného roka. 

Ale bolo to aj preto, lebo Slovensko zodpoved-
ne plní svoje úlohy vyplývajúce z členstva. 
Bohužiaľ, v Európskej únii sú aj krajiny, ktoré si 
nerobili domáce úlohy a teraz to pociťujú. Pri-
tom ani celková situácia vo svete nie je jedno-
duchá; na Ukrajine je vojna, vedú sa diskusie 
o zdrojoch energie, je množstvo ďalších problé-
mov. Predpokladám však, že svetová ekonomi-
ka sa bude rozvíjať pozitívne, aj keď určite nie 
tak rýchlo, ako sme to videli pred rokom 2009.

-

Považujeme ju za veľmi dôležitú, a to hovorím 
za celú našu skupinu VIG. Máme jednu špeci-
álnu aktivitu – Social Active Day, ktorú zavie-
dol predseda dozornej rady VIG pán Günter  
Geyer. Spočíva v tom, že všetci pracovníci veľ-
kých poisťovní v celej skupine majú nárok na 
deň voľna, ak tento deň venujú dobrovoľníckej 
práci v sociálnej oblasti. U nás v Kooperative sa 
skoordinujú celé pracovné tímy a idú spoločne 
realizovať dobrovoľnícke aktivity do niektorého 
zo zariadení pre deti, krízového centra alebo 
zariadenia pre ľudí so zdravotným postihnutím, 
s ktorými máme spoluprácu a je ich v rámci 
Slovenska niekoľko. Snažíme sa darovať aj čas 
a skúsenosti, nielen peniaze. Kolegovia aj ja sa 
tak stávame nielen svedkami, ale aj aktívnymi 
účastníkmi ich príbehov. Záujem, láska a čas 
znamenajú v tomto prípade viac ako peniaze.

FINANCIE

Aj vy sa môžete stať 
kapitalistom – správnym 
využitím svojich peňazí.

Ľudia na Slovensku často nerozlišujú medzi in-
vestovaním a sporením, čo je chyba. Andrea 
Straková, odborníčka na osobné financie z Part-
ners Group SK, sporenie označuje za odloženú 
spotrebu. „Slováci často sporia na konkrétny 
účel, dovolenku, auto, rekonštrukciu domu či 
štúdium detí. Dá sa povedať, že si vytvárajú re-
zervu, ktorú následne minú, a výsledkom je, že 
uplynie veľa času a sú opäť na nule,“ vysvetľuje.

Keď peniaze produkujú peniaze
Investovanie je, naopak, kupovanie aktív, kedy 
investor kupuje aktívum a poberá pasívny príjem 
za jeho držbu. Pod aktívami sa rozumejú akcie 
a dlhopisy. Výnos z akcie je dividenda a výnos 
z dlhopisu je kupón. „Častým argumentom ľudí 

je otázka, kde na to majú vziať peniaze,“ hovorí 
A. Straková. Dôležité je vytvoriť si návyk odklada-
nia určitej sumy, a to už v skorom veku. „Najsil-
nejším faktorom pri dlhodobej tvorbe kapitálu nie 
je ani tak výška a množstvo, ale čas sporenia, 
teda to, ako dlho peniaze pracujú,“ vysvetľuje.
Najväčším rizikom investovania je pritom pod-
ľa nej – neinvestovať. „Nepoznám nikoho, kto 
by zbohatol sporením – a môže za to inflácia,“ 
hovorí A. Straková. Tá je dlhodobo na úrovni  
3 % a menej, čo sa odráža na nízkych úrokových 
sadzbách. „Musíme hľadať aktívum, ktoré nám 
zarobí viac ako 3 %, inak reálna hodnota našich 
peňazí klesá,“ dodáva odborníčka.

Hlas pre podielové fondy
Na rozdiel napríklad od zlata majú akcie nomi-
nálnu hodnotu rovnakú aj desiatky rokov, po-
dobne aj dlhopisy, a sporiteľ inkasuje z titulu 
ich držby. Preto by mali akcie a dlhopisy tvoriť 
základ investovania. „Slováci by často najradšej 

na dôchodok ,investovali‘ na bežnom účte 
a špekulovali s devízami, s akciami a so zlatom. 
Podielovým fondom sa vyhýbajú, pritom žiaden 
z nich nikdy v histórii neskrachoval,“ upozorňu-
je A. Straková. V podielových fondoch dochá-
dza k nárastu alebo poklesu, čo však nie je stra-
ta. „Stratu má investor len vtedy, keď podľahne 
emócii pri poklese fondu a hneď akciu predá,“ 
vysvetľuje.
Na Slovensku je vyše 600 podielových fondov, 
od konzervatívnych až po dynamické, vo svete 
ich je viac ako 10-tisíc. Ako si z nich vybrať? 
„Základným portfóliom by mali byť globálne 
akciové trhy a veľké spoločnosti, teda piliere 
ekonomík. Následne skôr korporátne dlhopisy, 
ako štátne,“ radí A. Straková. Odporúča pritom 
zadefinovať si najmä investičný horizont – obdo-
bie, počas ktorého budú pre nás peniaze pra-
covať – a odpovedať si na otázku, akú mieru ri-
zika nárastu a poklesu sme ochotní akceptovať.

PZ

Sporenie alebo investovanie? 
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SPOLOČENSKÁ ZODPOVEDNOSŤ FIRIEM

Slovenské banky a CSR
Aj v roku 2014 podporili 
banky stovky celospoločensky 
osožných projektov. Nedávno 
spoločne zverejnili ich 
odpočet.

Banky, ktoré sú členmi Slovenskej bankovej 
asociácie (ich trhový podiel predstavuje viac 
ako 80 %), celkovo vynaložili na neziskové ak-
tivity viac ako 4,5 milióna eur. Najviac zdrojov 
vyčlenili na aktivity v oblasti kultúry a charity.

Zo 4,5 milióna €, ktoré 
najväčšie banky venovali 
na CSR, väčšina išla na 

kultúru a charitu.

Podporované projekty v rámci neziskových ak-
tivít majú zvyčajne synergický efekt, zasahujú 
teda naraz viacero spoločenských sfér. „Prin-
cípy spoločensky zodpovedného podnikania 
aplikujú banky pri všetkých svojich činnostiach. 
Preto sa prínos bankového sektora nedá ilustro-
vať len vyjadrením súm v eurách,“ konštatoval 
výkonný riaditeľ Slovenskej bankovej asociácie 
Ladislav Unčovský. „Zameranie neziskových 
aktivít jednotlivých bánk a ich nadácií je pestré 

a vzájomne sa líši. Spoločným znakom je však 
úsilie prispieť k pozitívnej zmene v spoločnosti,“ 
dodal.

Kultúra a sociálne projekty
Banky sa intenzívne angažovali v oblasti ume-
nia, kultúry a ochrany kultúrneho dedičstva. 
Na podporu kultúrnych zoskupení, hudobných 
či filmových festivalov s hodnotným umelec-
kým prínosom, na podporu výtvarného ume-
nia či záchranu pamiatok venovali viac ako 
štvrtinu (26,7 %) z celkových vynaložených 
prostriedkov.
Ďalšia takmer štvrtina sumy (24,5 %) šla na pro-
jekty so zameraním na charitu, zdravie, sociálnu 
a humanitárnu pomoc. Banky aktívne pomáhajú 
odkázaným na pomoc druhých, najmä chorým, 
deťom či rodinám v núdzi. Prispievajú na rehabi-
litačné a liečebné pobyty, zdravotnícke prístroje 
a pomôcky, ale aj na modernizáciu zdravotníc-
kych zariadení. Podporujú tiež fungovanie chrá-
nených dielní a začleňovanie znevýhodnených 
skupín.

Vzdelanie, veda, podpora 
hendikepovaným
Ďalšou zásadnou oblasťou, na ktorú sa banky 
v rámci svojich neziskových aktivít intenzívne 
zameriavajú, je aj vzdelávanie a veda (22,1 %). 
Už tradične podporujú prednášky celosvetovo 
uznávaných profesorov a vedeckých osobností 
na Slovensku, vrátane nositeľov Nobelovej či 

Pulitzerovej ceny s dôrazom na prepojenie te-
órie s praxou. Vďaka bankovým grantom mohli 
aj najlepší žiaci a študenti absolvovať študijné 
pobyty v školách v zahraničí.
Banky neprehliadajú ani potreby športových 
talentov a telesne postihnutých športovcov. Na 
oblasť športu vlani šlo 14,4 % z celkových pros-
triedkov. Zvyšný podiel zdrojov smeroval do ko-
munitných alebo zamestnaneckých programov, 
ďalej do ochrany životného prostredia a príro-
dy. Banky tiež pravidelne podporujú inovatívne 
startupy a kreatívnych mladých ľudí s perspek-
tívnymi podnikateľskými ideami.

Banky tradične financujú 
prednášky svetovo 

uznávaných osobností 
vrátane nobelistov v SR.

Banky pôsobiace na Slovensku sa dlhodobo 
venujú aj zvyšovaniu finančnej gramotnosti a pri-
spievajú k tomu, aby klienti vedeli robiť zdravé 
finančné rozhodnutia. Majú jednak vlastné ini-
ciatívy, zároveň podporujú aj spoločný projekt 
finančného vzdelávania Viac ako peniaze, ktorý 
realizuje Slovenská banková asociácia v spolu-
práci s neziskovou organizáciou JA Slovensko.

ZM
Foto: TASR
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Stavebné sporenie 
na Slovensku rastie
V prvom polroku potešil 
všetky tri stavebné sporiteľne 
medziročný nárast biznisu.

Stavebné sporiteľne na Slovensku uzatvorili 
v prvom polroku 2015 nové zmluvy o staveb-
nom sporení s celkovým objemom cieľových 
súm 1,9 miliardy eur. Vo všetkých troch pritom 
zaznamenali nárast. 
Prvá stavebná sporiteľňa (PSS) uzatvorila cel-
kom 73 899 nových zmlúv o stavebnom spore-
ní, teda medziročne o 9 % viac. Nové obchody  

Slováci veria, že stavebné 
sporenie je dobrá cesta 

k bývaniu.

za 1,44 mld. eur znamenali rast tohto ukazova-
teľa o 39 %. Klienti Wüstenrot stavebnej spori-
teľne uzavreli zmluvy v celkovej výške cieľových 
súm 137,8 mil. eur. Medziročne to predstavuje 
nárast o takmer 5 %, z hľadiska priemernej cie-
ľovej sumy je to nárast o 500 eur na zmluvu. 
ČSOB stavebná sporiteľňa uzatvorila 14 905 
nových zmlúv o stavebnom sporení. Objem 
nasporených prostriedkov na nových zmluvách 
bol 12,1 mil. eur, čo predstavuje 15-percentný 
medziročný nárast.

Viac zmlúv aj vyššie cieľové sumy
„V ostatnom období si klienti uzatvárajú zmlu-
vy na čoraz vyššie cieľové sumy,“ konštatoval 
riaditeľ odbytu PSS, a. s., Kamil Timura. „Kým 
v minulom roku bola priemerná cieľová suma 
vyše 15 000 eur, v tomto roku ide už o takmer 

20 000 eur. Je zrejmé, že systém stavebného 
sporenia je pre mnohých Slovákov vhodnou 
cestou, ako si v budúcnosti zabezpečiť nové 
alebo obnoviť staršie bývanie,“ vysvetlil.
Wüstenrot stavebná sporiteľňa považuje vý-
sledky dosiahnuté za prvých šesť mesiacov 
roka 2015 za dôvod k spokojnosti. Pozitív-
nou informáciou je pre ňu najmä rast vkladov 
klientov, ktoré za prvých 6 mesiacov dosiahli 
61,7 mil. eur. V porovnaní s rovnakým ob-
dobím minulého roka je to nárast o 17,4 %. 
Medziročný nárast výšky cieľovej sumy je 
ešte výraznejší v prípade úverov poskytnu-
tých klientom v období január – jún 2015. 
Ich priemerná výška dosiahla  
26,5 tis. eur, čo je o 4,5 tis. eur viac 
ako pred rokom.

Úprava štátnej prémie
V lete oznámilo Ministerstvo financií SR novú 
výšku štátnej prémie pri stavebnom sporení pre  

Priemerná cieľová suma 
sa niekde zvýšila aj o 500 

eur na zmluvu.

rok 2016. Bude na úrovni 5 % – oproti súčas-
ným 5,5 %. Suma maximálnej štátnej prémie 
66,39 eura sa na budúci rok nemení, sporitelia 
však budú musieť pre jej získanie vložiť na svoj 

účet stavebného sporenia viac peňazí,  
a to 1 327,80 EUR za rok (doteraz:  
1 206,93 EUR).       JF

FINANCIE

Groupama garantuje 
rýchlu likvidáciu
Groupama ako jediný poisťovateľ na Slovensku 
svojim klientom zaručuje, že škodovú udalosť 
uzavrie najneskôr do desiatich dní. Ak nie, za-
platí za nich poistenie na pol roka. Garancia 
rýchlosti likvidácie sa týka všetkých škodových 
udalostí, ktoré vzniknú klientovi z havarijného 
poistenia alebo poistenia majetku. Vzťahuje sa 
nielen na nové, ale aj na všetky existujúce po-
istné zmluvy. 
„Škodové udalosti sú pre klientov vždy neprí-
jemné, preto je naším cieľom čo najrýchlejšie 

ich ukončiť. Určili sme si na to maximálne  
10 dní,“ hovorí riaditeľ Groupama poisťovne,  
a. s., pobočky poisťovne z iného členského štá-
tu, Tomáš Kalivoda.      AV

Externý odbyt Wüstenrotu
Externá odbytová sieť sa nemalou mierou po-
dieľa na úspešných výsledkoch, ktoré dosahu-
jú Wüstenrot poisťovňa a Wüstenrot stavebná 
sporiteľňa na slovenskom finančnom trhu. Od 
augusta 2015 je pod vedením Mareka Gemai-
nera, ktorý prišiel zo Sberbank Slovensko, a. s.
M. Gemainer o. i. zdôraznil, že spolupráca 

s maklérmi bola 
aj predtým jeho 
dennou agendou, 
ktorej sa veľmi rád 
venoval. „Dobre 
fungujúce vzťahy 
a kvalitný konku-
r e n c i e s c h o p n ý 
produkt považujem 
za spojenie, ktoré 
prináša úspešné 
obchodné výsled-
ky,“ uviedol.      IK G
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Bývanie za skvelú cenu
Je správny čas vylepšiť svoju 
bytovú situáciu. Financie 
na bývanie neboli nikdy 
dostupnejšie.

Úver na bývanie je dlhodobý záväzok, a preto si 
žiada dlhodobé garancie. Len ak máte výhodné 
úverové podmienky aj garantované, viete, koľ-
ko vás bude nový či zrekonštruovaný byt alebo 
dom naozaj stáť.
Vyberte si spoľahlivého finančného partnera 
– Wüstenrot stavebnú sporiteľňu a úver na bý-
vanie získate len za 1,99 % ročne s garanciou 
úroku a splátky až na 5 rokov. Neskôr úrok ne-
prekročí 4 % p.a. až do splatenia úveru, aj keby 
to trvalo 20 rokov. Riziko zvýšených nákladov 
v budúcnosti berie na seba sporiteľňa. Aj preto 
takýchto ponúk nie je veľa. Teraz máte vlastný 
domov na dosah. Stavba, kúpa či renovácia, 
financie nie sú prekážkou. 
Wüstenrot vám umožní:

Wüstenrot má aj iné zaujímavé ponuky. Naprí-
klad, úver do 45-tisíc eur bez založenia nehnu-
teľnosti alebo úver bez ručiteľa a preverenia 
príjmu už po roku pravidelného sporenia. Niet 
na čo čakať.

FINANCIE

G
W

15
91

0
21

 

Kontakt: 0850 60 60 60, 
www.wuestenrot.sk
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Poistenie ako zamestnanecký 
benefit sa firmám oplatí
Ak má firma 
konkurencieschopné 
finančné ohodnotenie, 
potenciálni zamestnanci 
sa orientujú na nefinančné 
benefity. Ich význam 
opätovne rastie.

Union ako organizátor súťaže Zdravá firma roka 
registruje viac firiem so zdravými benefitmi pre 
zamestnancov, Profesia zasa reportuje ako sil-
nejšie kritérium spokojnosť s prácou ako len 
s peniazmi. Aj poistenie zamestnanca je pre 
firmu ešte stále benefit, ktorým sa vie odlíšiť od 
konkurencie.

Dobré poistenie môže pomôcť 
všetkým
Životné poistenie ekonomicky aktívnych ľudí je 
v dnešnej dobe nevyhnutnosťou. Typický za-
mestnanec s hypotékou „na krku“ a rodinnými 
záväzkami sa potrebuje zabezpečiť najmä proti 
dlhodobému výpadku príjmu. Pre zamestnávate-
ľa to znamená príležitosť chrániť zamestnancov 
nielen – klasicky – pred spôsobením škôd na 
majetku pri výkone práce, ale aj v ich súkromnom 
živote pred rizikami úrazu a kritického ochorenia.

Poistné na zamestnanca 
je pre firmu zanedbateľná 

suma, už od 2 eur 
mesačne.

Suma, ktorou zamestnávateľ pravidelne za-
mestnancovi prispieva na poistenie, je výrazne 
hodnotnejšou investíciou ako navýšenie platu. 
Prečo? Pretože 6 eur k platu zásadne nepomô-
že v prípade, keď po autonehode musí človek 
ležať dva mesiace na lôžku a má trvalý násle-
dok, napríklad v podobe slabšej pohyblivosti 
kolena. Práve tento moment si podľa priesku-
mov zamestnaneckých benefitov, ktoré pravi-
delne realizuje NN Životná poisťovňa, uvedo-
muje stále viac firiem.

Životné poistenie rieši úraz 
aj kritickú chorobu 
Skupinové životné a úrazové poistenie kryje ri-
zikové situácie nielen počas výkonu práce. Je 

to 24-hodinová ochrana počas 365 dní v roku. 
A ako vyzerá jeho využitie? Uveďme tri príkla-
dy, ktoré sa vyskytujú v praxi. Modelová firma 
poistila všetkých 130 zamestnancov voči úrazu 
(doba nevyhnutného liečenia, hospitalizácia, 
trvalé následky až smrť), kritickým chorobám 
a strate života. Poistné na zamestnanca stálo 
firmu mesačne 6 eur, čo je zanedbateľná čiast-
ka. Traja zamestnanci utrpeli počas roka poist-
nú udalosť. 
Ján mal počas služobnej cesty dopravnú ne-
hodu a bol hospitalizovaný v nemocnici s po-
škodenou slezinou (ktorú mu museli operačne 

odstrániť) a so zlomeninou ramennej kosti 
(liečenou operačne). Okrem toho utrpel trvalé 
obmedzenie pohyblivosti kolenného kĺbu. Pois-
ťovňa mu vyplatila 3 350 eur.
Mária pri rekreačnom športe utrpela čiastočné 
pretrhnutie Achillovej šľachy. Lekár jej nasadil 
konzervatívnu liečbu. Mária sa liečila 42 dní, ale 
nemusela byť na PN. Napriek tomu získala od 
poisťovne 210 eur.

Rozumný zamestnávateľ 
poistí pracovníkov aj voči 
zdravotným rizikám v ich 

súkromnom živote.

Juraj utrpel akútny srdcový infarkt. Kompenzá-
cia pre neho bola vo výške 3 000 eur. Všetky tri 
situácie sú zachytené v tabuľke.

Poistenie možno hradiť 
zo sociálneho fondu
Skupinové životné a úrazové poistenie je dostup-
né pre všetky firmy, keďže minimálne mesačné 
poistné na zamestnanca je od 2 eur. Výhodou je 
krytie rizík v práci i mimo nej, kompenzácia ušlé-
ho príjmu a finančná pomoc pri nákladnej liečbe 
a doplatkoch za lieky. Firma môže poistenie za-
platiť aj zo sociálneho fondu, čo jej šetrí ďalšie 
náklady. Spolu s minimálnou administratívnou 
náročnosťou je poistenie ideálnym nástrojom na 
ošetrenie rizík aj ocenenie zamestnancov. 

Miroslava Škanderová, 
manažérka oddelenia zamestnaneckých 

výhod NN Životnej poisťovne
Ilustračný obrázok: PPN

FINANCIE 

Rozsah krytia Poistné sumy
Poistné plnenie

Ján Mária Juraj

Strata života z akejkoľvek príčiny 5 000 €
Smrteľné následky úrazu 5 000 €
Trvalé následky úrazu 5 000 € 3 000 €
Diagnostikovanie kritickej choroby 3 000 € 3 000 €
Doba nevyhnutného liečenia úrazu 
(denné odškodné)

5 € 280 € 210 €

Hospitalizácia následkom úrazu 
(denné odškodné)

5 € 70 €

Ročné poistné za zamestnanca 72 €
3 350 € 210 € 3 000 €Priemerné mesačné  poistné za 

zamestnanca
6 €

Poistenie v praxi – tri prípady
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Naše firmy v CEE TOP 500
Až 39 firiem zo Slovenska sa objavilo v rebríčku 
500 najväčších z regiónu strednej a východnej 
Európy, ktorý každoročne zostavuje spoloč-
nosť Coface. Do prvej desiatky sa dostal jediný 
zástupca SR – Volkswagen Slovakia, v druhej 

desiatke sa umiestnili Kia Motors Slovakia 
a Slovnaft. Táto trojica potvrdila, že patrí medzi 
veľkých hráčov v regióne. A to napriek prepadu 
cien ropy i poklesu predaja áut v Rusku, Číne 
a západnej Európe. Pritom však pozícia VW 
sa medziročne zhoršila, keď mu tržby klesli 
o 5,4 % a znížil sa i počet vyrobených vozidiel. 
V roku 2013 to bolo 426 313 kusov, vlani len 
394 474. „Dôvodom bolo slabé oživenie na 
exportných trhoch,“ komentoval výsledok Juraj 
Janči, generálny riaditeľ spoločnosti.
Coface si pri zostavovaní svojej CEE Top 500 
všíma obrat, zisk, počet zamestnancov, odvet-
vie pôsobenia a trhy. Umiestnených 39 našich 
firiem vyprodukovalo spolu obrat 45,649 a zisk 
2,155 mld. €. V súčasnosti zamestávajú tieto 
spoločnosti vyše 108-tisíc ľudí.      TA

Centrum lepšej regulácie 
pre MSP
Znížiť regulačnú záťaž malých a stredných pod-
nikov a zlepšiť podnikateľské prostredie v SR 
má Centrum lepšej regulácie, ktoré je súčasťou 
Slovak Business Agency (SBA). Ako povedal jej 
generálny riaditeľ Branislav Šafárik, podnikate-
lia budú môcť prostredníctvom centra ovplyv-
ňovať existujúcu, ale aj pripravovanú národnú 
a európsku legislatívu. SBA zhodnotí jej dosah 
na malé a stredné podniky. „Na základe jednot-
nej metodiky bude centrum získavať podnety 

od podnikateľov a snažiť sa presadiť ich do le-
gislatívy,“ objasnil Šafárik.
Centrum chce prispieť k zjednodušeniu existu-
júcich právnych predpisov a zohľadňovať špe-
cifické potreby malých a stredných podnikov 
v SR. Zabezpečovať má spätnú väzbu k ústred-
ným orgánom štátnej správy a európskym in-
štitúciám. Bude tiež hodnotiť harmonizáciu  
legislatívy.        TA

Železnice zamestnávajú 
najviac Slovákov
Železnice SR dávajú prácu 14 110 ľuďom, pri-
čom priemerne im platia 10 395 eur ročne. 
Vyplýva to z analýzy spoločnosti FinStat pre 
účtovné obdobie 2014. Na druhom mieste 
je Slovenská pošta, zamestnávajúca 13 650 
ľudí a na treťom U. S. Steel Košice s takmer  
10 400 pracovníkmi. Americká firma je tak naj-
väčším súkromným zamestnávateľom. Na ďal-
ších priečkach skončili Volkswagen a Tesco, 
ktoré sa priblížili k hranici 10 000 zamestnan-
cov. Dvadsať najväčších zamestnávateľov reb-
ríčka zamestnáva spolu 120 000 ľudí.
Analýza tiež ukázala, že najväčšie priemerné 
mzdové náklady na jedného zamestnanca sú vo 
Volkswagene Slovakia. Za jeden rok tam zarobí 
25 034 eur, teda 2 086 eur mesačne. Druhé 
miesto patrí Tatra banke (22 164 €), tretie sú 
Slovenské elektrárne (21 228 €).      TA

PODNIKANIE

TERAZ Mobilné aplikácie
Aplikácia Teraz.sk Vám priamo do Vášho mobilného zariadenia prináša

Aktuálne správy TASR z domova,
zo zahraničia, z ekonomiky, športu,
kultúry a ďalších oblastí

Aktuálne fotogalérie reportérov TASR
a zahraničných tlačových agentúr

Buďte informovaní o všetkom, čo sa práve TERAZ deje!
Stiahnite si hneď TERAZ!

www.TERAZ.sk www.tasr.sk
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Banky poskytujú firmám úvery 
aj poradenstvo
Firmy s dobrým 
podnikateľským plánom, 
a to aj začínajúce, sa na 
Slovensku môžu úspešne 
uchádzať o podporu bánk.

Banky firmám poskytujú nielen rôzne druhy 
úverov, ale niektoré sa v rámci svojich nadácií 
podieľajú aj na rôznych projektoch zameraných 
na podporu startupov, ponúkajú poradenstvo 
a rôzne školenia.

Biznis plán, spolufinancovanie 
a história klienta
Aj začínajúci podnikatelia môžu na rozbeh spo-
ločnosti využiť rôzne druhy úverov z bánk. Mu-
sia však splniť určité podmienky. „Štandardne 
poskytujeme úvery podnikateľom s minimálnou 
dobou podnikania 12 mesiacov. To znamená, 
že musia mať uzatvorené jedno daňové ob-
dobie,“ vysvetlila hovorkyňa UniCredit Bank 
Czech Republic and Slovakia Zuzana Ďuďáko-
vá. „Podmienky poskytnutia úveru do značnej 
miery závisia aj od typu financovania, teda či 
má klient záujem o prevádzkové alebo inves-
tičné financovanie,“ dodala. Banka podľa nej 
hodnotí startup v určitej fáze a pozerá sa aj na 
ucelenosť projektu. „Napríklad, ak klient doká-
že so svojimi partnermi vyskladať aspoň 20 až 
30 % vlastných zdrojov, dokáže prísť s biznis 
plánom, ktorý sa dá predať, má pripravenú zá-
kladnú trhovú štúdiu alebo predbežnú dohodu 
o odbyte a potrebuje zainvestovať napríklad do 
kúpy technológie, dokážeme v princípe takýto 
projekt podporiť,“ doplnila Z. Ďuďáková.

Ak má firma dobrý biznis 
plán, banka jej rada 
spolufinancuje napr. 
nákup technológie.

Viaceré banky poskytujú úvery zabezpečené 
nehnuteľnosťou, povolené prečerpanie na 
účte, ako aj úvery bez zabezpečenia nehnuteľ-
nosťou. Financie na rozbeh firmy môžu ľudia 
získať napríklad prostredníctvom podnikateľ-
skej úverovej linky, ktorú ponúka VÚB banka. 
„Jej výška sa odvíja od obratov na účte klienta 
a od toho, ako využíva produkty a služby banky. 

Vďaka nej má klient možnosť získať prakticky 
okamžite dodatočné zdroje na rozvoj svojho 
podnikania až do výšky 35 000 eur bez pred-
kladania akýchkoľvek dokladov,“ informovala 
hovorkyňa banky Alena Walterová. V Slovenskej 
sporiteľni zase môžu klienti získať bezplatný 
podnikateľský účet.

Nadačná podpora pre nádejné 
projekty
Poskytovanie pôžičiek nie je jediný spôsob, ako 
získať podporu od finančných domov. ČSOB 
Banka je partnerom akcelerátora pre začí-
najúcich podnikateľov na Slovensku s názvom 
The Spot Booster. „Talenty zapojené do tohto 
projektu sme podporovali napríklad aj odovzdá-
vaním profesionálnych skúseností prostredníc-
tvom workshopov či koučingov,“ priblížila ho-
vorkyňa banky Zuzana Eliášová.
Slovenská sporiteľňa podporuje začínajúcich 
podnikateľov prostredníctvom svojej nadácie. 
„Tá je už tretí rok generálnym partnerom ini-
ciatívy Social Impact Award Slovensko, ktorou 
podporuje najlepšie spoločensky prospešné 
startup nápady mladých ľudí. Nápady sú každo-
ročne podporené nielen štartovacím kapitálom, 
ale aj obsiahlym mentoringovým a inkubačným 
programom,“ doplnila hovorkyňa sporiteľne 
Marta Cesnaková.
VÚB banka zasa dlhodobo podporuje napríklad 
ženské startupy. „Už sedem rokov organizuje-
me biznis akadémiu určenú začínajúcim pod-
nikateľkám, kde školíme ženy v rôznych oblas-
tiach a poskytujeme im mentoring,“ uviedla A. 
Walterová. Lektormi v akadémii sú externí od-
borníci napríklad z Nottingham Trent Univerzity, 

poradenských a účtovných firiem, ale aj mana-
žéri priamo z VÚB, podnikateľky, ktoré samy 
niekoľko rokov podnikajú, a tiež úspešné 
absolventky predchádzajúcich ročníkov aka-
démie. „Tento rok budeme robiť projekt spolu 
s coworkingovým združením Impact Hub,“ do-
dala Walterová.

Široký záber aktivít
Bankám sa v rámci uvedených programov 
podarilo podporiť množstvo rozbiehajúcich 
sa firiem. „Podporili sme stovky začínajúcich 
podnikateľov z rôznych častí Slovenska s veľ-
mi rôznorodým zameraním – od spracovania  

Veľké banky majú 
vytvorené nadácie 

a partnerstvá na podporu 
rozbiehajúcich sa firiem.

maštaľného odpadu, autoservis až po IT služby 
či predaj potravín. Niektorí podnikatelia sa na 
základe našich konzultácií rozhodli namiesto 
rozširovania svojich aktivít zvyšovať efektivitu 
už existujúcich,“ uviedla M. Cesnaková. Firmy 
z rozličných odvetví podporila aj ČSOB Banka. 
„Z podnikateľov a firiem, ktoré majú za sebou 
priemerne dvojročnú históriu, financujeme 
najčastejšie tie, ktoré pôsobia v oblasti malo-
obchodu a veľkoobchodu. Pomerne veľké za-
stúpenie však majú aj stavebné firmy,“ dodala 
Z. Eliášová.

TA
Ilustračné foto: TASR

PODNIKANIE
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Podnikatelia chcú na Slovensku 
férové konkurenčné prostredie
Neetické správanie 
v podnikateľskej sfére 
sa v konečnom dôsledku 
ukazuje ako nevýhodné. 
Dôležitú úlohu pri vytváraní 
férovejšieho prostredia môže 
zohrávať podnikateľská 
komunita.

Až polovica slovenských podnikateľov priznáva, 
že za posledné tri roky utrpeli pre neetické prak-
tiky ich konkurentov straty. Dve tretiny z nich po-
kladajú etické správanie za konkurenčnú výho-
du s pozitívnymi efektmi v krátkodobom alebo 
dlhodobom horizonte. Vyplýva to z prieskumu 
združenia Slovak Compliance Circle (SCC). 

Seba každý hodnotí lepšie
Podnikateľské prostredie dostalo od respon-
dentov za dodržiavanie etiky priemernú známku 
3,3 (pozn.: známkovanie ako v škole – od 1 do 
5). Pozitívnejšie ako trh hodnotili podnikatelia 
prostredie vo vlastnej brandži – priemernou 
známkou 2,7. Ešte optimistickejšie oceňovali 
vlastnú spoločnosť, ktorá dostala priemernú 
známku 1,9. Rovnaký trend je prítomný aj v od-
vetviach, ktoré sú z hľadiska korupcie a neetic-
kého správania považované za rizikové, ako na-
príklad stavebníctvo a informačné technológie. 
Najmenej kritickými voči vlastnej spoločnosti 
boli tí majitelia a spolumajitelia spoločností, ktorí 

sa zároveň ukázali ako najskeptickejší ohľadom 
situácie na celom trhu.
Podľa docentky Anny Lašákovej z Fakulty ma-
nažmentu Univerzity Komenského v Bratislave 
sú rozdiely medzi hodnotením seba samého 
a hodnotením druhých pochopiteľné. „Ľudia 
majú tendenciu seba samých vnímať ako etic-
kejších a poznajú takzvané ‚spoločensky prija-
teľné‘ odpovede. Treba brať do úvahy aj fakt, že 
záležitosti týkajúce sa morálky sú pre veľa ľudí 
citlivou vnútornou vecou,“ zhodnotila.

Vedomie vlastnej zodpovednosti
Za kľúčové faktory určujúce úroveň podnika-
teľskej etiky označujú respondenti definovanie 
hodnôt a jasné prihlásenie sa k nim. Úroveň 
morálky vo verejnom sektore bola pomerne pre-
kvapivo hodnotená ako najmenej dôležitý faktor 
(z ponúknutých). Zdá sa teda, že podnikateľská 
komunita si uvedomuje dôležitosť vlastnej roly 
pri zlepšovaní prostredia.

Väčšina podnikateľov 
považuje etické správanie 
za konkurenčnú výhodu 
s pozitívnymi efektmi.

„V posledných pätnástich rokoch bol u sloven-
ských podnikateľov evidentný rast frustrácie 
z úrovne etiky uplatňovanej na Slovensku. Z tej-
to frustrácie však vzišlo uvedomenie si podnika-
teľskej komunity, že môže zohrávať vedúcu úlo-
hu pri vytváraní férovejšieho podnikateľského 

prostredia. To hodnotím veľmi pozitívne,“ pove-
dal člen predstavenstva SCC a partner KPMG 
na Slovensku Quentin Crossley.
Prieskum realizovaný v roku 2014 bol zamera-
ný na spoločnosti všetkých veľkostí a pokrýval 
širokú škálu odvetví. Zúčastnili sa na ňom top-
manažéri a majitelia spoločností, experti v ob-
lasti compliance a súvisiacich oblastiach, ako je 
napríklad právo alebo interný audit.

TA

PODNIKANIE

Ako dopadnú tí slušní
Otázka prieskumu: Ktorá z nasledujúcich mož-
ností najlepšie vystihuje vplyv dôsledného dodr-
žiavania morálnych princípov a etiky v podnikaní 
vo vašej oblasti na úspešné fungovanie vašej 
spoločnosti?

Budovanie konkurenčnej výhody, ktorej 
prínos sa prejaví v dlhodobom horizonte
Konkurenčná výhoda, na ktorej už dnes 
staviame
Bez výraznejšieho vplyvu
Výrazné obmedzenie konkurencieschop-
nosti z krátkodobého hľadiska
Výrazné obmedzenie konkurencieschop-
nosti z dlhodobého hľadiska
Iné
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Spoločnosť v kríze alebo: 
kto sa topí v dlhoch
Zistenie z rešerše účtovných 
závierok: tisíce firiem 
majú nadmerné záväzky; 
o pár mesiacov im nastanú 
problémy.

Koncom apríla tohto roka Národná rada SR 
schválila novelu obchodného zákonníka, ktorá 
zavádza niekoľko podstatných zmien v oblasti 
konkurzov a reštrukturalizácií firiem. Za najzá-
sadnejšiu zmenu, ktorá nadobudne účinnosť od 
1. 1. 2016, môžeme považovať ustanovenia, tý-
kajúce sa vzniku nového legislatívneho pojmu 
„spoločnosť v kríze“. 

Spoločnosť v kríze 
definuje pomer imania 
a záväzkov menší ako 

4/100, 6/100, resp. 8/100. 

Krízou sa v zmysle novely rozumie situácia, keď 
je spoločnosť v úpadku alebo jej úpadok hrozí. 
O hrozbu úpadku ide v prípade, ak pomer vlast-
ného imania a záväzkov je menší ako:

rokoch.
Za spoločnosť v kríze sa bude považovať aj spo-
ločnosť s ručením obmedzeným, akciová spo-
ločnosť alebo komanditná spoločnosť, ktorej 
komplementárom nie je žiadna fyzická osoba. 
Novelou sa zavádza povinnosť štatutárneho 

orgánu urobiť všetky potrebné opatrenia v prí-
pade, ak zistí, že spoločnosť je v kríze. Tie majú 
za cieľ zabrániť úpadku spoločnosti alebo v prí-
pade, ak k úpadku dôjde, zabezpečiť čo najväč-
šiu mieru uspokojenia jej veriteľov.

Kríza z vlastného predlženia 
hrozí štvrtine firiem
Ako by na tom boli slovenské spoloč-
nosti, keby uvedený predpis platil už 

počas predchádzajúcich rokov? Analytici portálu  
IndexPodnikatela.sk z dostupných údajov zistili, 
že celkový počet subjektov, ktoré mali v roku 

počet subjektov, ktoré mali dostupné účtovné 
závierky za konkrétny rok, ako aj počet sub-
jektov, ktorých by sa táto novela týkala. Podiel 
týchto spoločností na celkovom počte subjek-
tov, na základe ktorého bola analýza spracova-
ná, je v poslednom stĺpci tabuľky.

Podmienku minimálneho 
zadlženia pre rok 2018 by 

teraz v SR nesplnilo asi 
31-tisíc firiem.

„Ako zaujímavosť môžeme uviesť, že na zák-

-
 
 

IndexPodnikatela.sk. 
MT

Obrázok: SXC

PODNIKANIE

Firmy (potenciálne) nespĺňajúce nové pravidlá
Rok Počet subjektov* > 4/100** Podiel

2011

2012

*Subjekty, ktoré zverejnili účtovnú závierku. 
**Limit pomeru vlastného imania a záväzkov uzákonený pre rok 2016.

subjektov.

Mzdový outsourcing 
namiesto účtovníčky
Neplaťte mzdové účtovníčky. Skúste mzdo-

vý outsourcing, ktorý predstavuje prevzatie 

kompletnej zodpovednosti za mzdovú agendu 

zákazníka jeho dodávateľom. Firmy môžu pro-

stredníctvom tejto služby presunúť starostlivosť 

o včasné a správne spracovanie miezd na kom-

petentnú externú organizáciu. Tá v závislosti 

od požiadaviek klienta ponúka rôzne úrovne 

úkonov až po celkové zastrešenie problematiky.

„Firmy, ktoré sa rozhodnú využívať túto služ-

bu, sa zbavia mnohých starostí. Nepotrebujú 

viac prevádzkovať vlastný mzdový systém ani 

sledovať legislatívne zmeny,“ hovorí Pavol 

Strapáč zo spoločnosti Adecco. Personálna 

agentúra sa postará doslova o všetko, čo súvi-

-

ných pások zamestnancom, vypočítava platy, 

sociálne a zdravotnícke príspevky, dane z príj-

mov, náhrady za služobné cesty a pripravuje 

tiež dokumentáciu k nemocenskej a materskej 

dovolenke.

Súčasťami služby je sú podávanie mesačných 

výkazov príslušným úradom, príprava výpla-

ty miezd cez e-bankovníctvo a spracovanie 

-

movaný dodávateľ garantuje klientovi bezpeč-

né nakladanie s jeho citlivými údajmi. Okrem 

efektívnejšieho a jednoduchšieho plánovania 

nákladov prináša mzdový outsourcing firmám 

mzdového účtovníka, platiť licencie za mzdový 

softvér či nakupovať výplatné pásky.

AV
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www.bisnode.sk

VÄZBY V SÚVISLOSTIACH
Aplikácia ARACHNÉ rozpletie siete ekonomických 
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Majetková účasť (94 %)

     naša anketa

Téma: goodwill

Aký význam pripisujete goodwillu 
firmy? Je dnes dôležitejší ako v minulosti?

Ako budujete goodwill vašej 
spoločnosti?

JITKA 

TEJNOROVÁ
partnerka, DMC 

management 

consulting

Ako konzultantka mám príležitosť navštevo-
vať veľa nových firiem a môžem povedať, že good- 
will firmy jednoducho cítite v prvom momente, 
keď do nej vstúpite. Je to niečo nehmatateľné 
– okrem finančne vyčísliteľných hodnôt je to 
spôsob, akým firma pôsobí na svoje okolie, za-
mestnancov, návštevníkov, zákazníkov. 

Veľký podiel na tejto „pocitovej“ hodnote má ur-
čite aj firemná kultúra – a tú tvoria zamestnanci. 
Všetci. Mám radosť, keď vidím, ako napríklad 
zlepšenie adaptačného procesu nových za-
mestnancov zlepšuje celkovú atmosféru. Alebo 
keď zavedenie štandardizácie uľaví všeobecné-
mu pocitu neustáleho časového tlaku a preťa-
ženia. Goodwill súvisí so zdravím firmy a zdravá 
je len firma, ktorá má efektívne hospodárenie 
a predovšetkým zdravé vzťahy vo vnútri aj sme-
rom von. 

 Keď sme spoločnosť zakladali, naším zá-
merom bolo prispievať k rastu a rozvoju našich 
klientov. Okamžite sme vedeli, že nechceme 
byť len ďalší z radov konzultantov, ktorí do firmy 
prídu, odporučia, prípadne nastavia zmenu 
a odídu. Pre nás je dôležité robiť svoju prácu 
s vášňou. Naši konzultanti svojimi klientmi „žijú“, 
stávajú sa súčasťou ich prevádzky a skutočnými 
partnermi. Náš goodwill teda spočíva v schop-
nosti budovať s klientmi vzťah vzájomnej dôvery, 
spolupráce, spolupatričnosti a výmeny informácií.
Delenie sa o informácie je vlastne ďalšou súčas-
ťou nášho goodwillu – pomáhame klientom aj 
tým, že im pravidelne umožňujeme deliť sa vzá-
jomne o úspechy aj neúspechy. Naši slovenskí 

klienti sú v tejto oblasti ústretoví a stretnutia sú 
veľmi obľúbené. 
A výmena informácií pre nás znamená aj roz-
širovanie know-how a skúseností z praxe na 
konferenciách a workshopoch. Z najbližšie plá-
novaných sú to napríklad celá sekcia o Leane  

Náš goodwill spočíva 
v schopnosti mať 

s klientmi vzťah dôvery 
a spolupatričnosti.

v HR na bratislavskej konferencii New Visions in 
HR v septembri alebo metódy zlepšovania (nie-
len) vo výrobe na najväčšej európskej Lean kon-
ferencii, TWI Summit v novembri vo švédskom 
Malmö. Veľmi nás teší, že tam bude svoju cestu 
prezentovať aj zástupca zo Slovenska – spoloč-
nosť Tower Automotive Malacky.
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PODNIKANIE

Jednou z vecí, ktoré 
podriadení najviac obdivujú 
na svojich šéfoch, sú ich 
vedomosti. No v tesnom 
závese za nimi je schopnosť 
podeliť sa o ne s pracovným 
tímom a odovzdať 
skúsenosti.

Pretože mať šéfa, pri ktorom človek sám profe-
sionálne rastie, je cenná a veľmi motivujúca vec! 
A, naopak, je smutné, keď šéf neverí vo svoju 
hodnotu a obáva sa schopných podriadených.

Strach o miesto hrá proti vám
Vari najhoršie obdobie, ktorým som prešla 
v profesionálnom živote, bolo obdobie na úpl-
nom začiatku praxe. Pracovník, čo ma mal zau-
čiť, schovával predo mnou všetko, čo bolo as-
poň trochu odborné. Bál sa o svoje miesto. Ja 
som pri prvej príležitosti prešla na podobnú po-
zíciu inde; trvalo to možno dlhšie, ale do proble-
matiky som sa dostala. On sa zatiaľ v množstve 
práce pomaly „topil“, až skončil s ťažkými zdra-
votnými dôsledkami...

Nezabuchnite si dvere 
k povýšeniu
Rovnako je smutné, keď človek natoľko neverí 
vo svoju hodnotu pre firmu, že do tímu hľadá 
len menej schopných spolupracovníkov. Nako-
niec sa to vždy obráti proti nemu – keď súrne 
potrebuje, aby ho zastúpili a nikto to nedokáže. 
Alebo má šancu na povýšenie, no nemôžu ho 
presunúť z dnešného miesta, pretože si nevy-
choval žiadneho nasledovníka. Veľmi trefne to 
vystihol David Ogilvy, zakladateľ jednej z naj-
významnejších svetových reklamných agentúr. 
Šéfom novootvorených pobočiek vo svete po-
sielal osobné listy, v ktorých upozorňoval na po-
trebu prijímať tých najlepších a najšikovnejších 
ľudí. Ak to manažéri dokážu, firma rastie a pro-
speruje. Ak sa tých šikovnejších boja, schop-
nosti firemného tímu sa zmenšujú ako „matrioš-
ka“, a to rozhodne nevedie k dobrému koncu.

Zbavte sa podobných strachov; tak 
či tak vás podobné „techniky“ 

neochránia. Naučte 
sa radšej 

pomáhať 

iným. Ukážte, vysvetlite, predveďte – pod-
ľa možnosti tak, aby aj podriadenému zostal 
priestor na vlastný rozvoj a uplatnenie. Ak za-
vediete vo firme čosi ako internú akadémiu, 
čoskoro zistíte, že spolu so schopnosťami tímu 
rastú aj vaše nové profesionálne zručnosti. 
A viete čo? V druhom kroku povzbuďte svojich 
podriadených, aby pristupovali k tímovej práci 
rovnakým spôsobom a svoje najlepšie skúse-
nosti si odovzdávali medzi sebou.

Naozaj využívate spätnú väzbu 
z trhu?
Je prekvapujúce, ako často firmy zbierajú ná-
zory svojich zákazníkov, prácne zisťujú ich spo-
kojnosť i želania, no potom ponechajú vyhod-
notený prieskum v zásuvke. Akoby mu odmietali 
uveriť. 
Inokedy pripomienky zozbierané pracovníkmi 
klientskeho centra či recepcie nenájdu ces-
tu k obchodníkom a manažérom. Môže to byť 
z falošnej kolegiality alebo z obavy zo zhoršenia 
medziľudských vzťahov na pracovisku. Predíď-
te tomu tým, že sa vyhnete tvrdej osobnej kritike 
a trestom a, naopak, vyzdvihnite každú pozitív-
nu skúsenosť. Aj ten najschopnejší človek robí 
chyby, občas ho bolí zub a niekedy neudrží 
emócie na uzde. Ak ste však venovali úsilie 
výberu i kvalifikácii spolupracovníkov, dajte ľu-
ďom šancu, aby sa bez obáv učili z vlastných 
i cudzích chýb.

Učenie bez formalít je príjemné 
aj prirodzené
Nie všetky nové poznatky získava človek v ško-

le, na kurze alebo prednáške. Obrov-
ské množstvo vedomostí pozbierame 

akoby mimochodom – pozorovaním a počúva-
ním kolegov či dokonca konkurentov. Medziná-
rodná spoločnosť, kde som pracovala, uplatňo-
vala takzvané „Friday Forum“. Bolo to približne 
polhodinové stretnutie raz za týždeň, u nás väč-
šinou v piatok. Tu sme si pri káve „na stojáka“ 
vymenili zopár slov nielen medzi kolegami, ale aj 
so svojimi šéfmi, pričom neformálna atmosféra 
bola zákonom. Pri podobných rozhovoroch sa 
osmelili aj utiahnutejší alebo noví členovia tímu 
a podali často prekvapujúco dobré návrhy. Ak 
sa niekto predsa len nedokázal odhodlať, mo-
hol využiť anonymnú schránku a pred stretnutím 
vhodiť do nej to, čo mu ležalo na srdci. 

Ak sa manažéri boja 
prijímať najlepších, 

schopnosti firemného 
tímu sa zmenšujú.

V inej firme sme mali jeden deň v mesiaci vyhra-
dený na ďalšie vzdelávanie. Šéf niekedy pred-
nášal sám, často však prizval externého špe-
cialistu. Ak bolo práce príliš veľa, občas sme 
si takúto „akadémiu“ dobrovoľne naplánovali na 
sobotu. Ľudia cítili, že kvalitné prednášky im pri-
nášajú hodnotné informácie, a radšej obetovali 
deň voľna, než by sa ich vzdali. To, že pri tom 
nevládla atmosféra prísnej školy, ale priateľ-
ský tón s veľkou dávkou humoru, asi nemusím 
dodávať.

Jana Škutková
www.marketingovo.sk

Obrázok: PPN

Podeľte sa, získate viac!
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Lean v HR, HR ako nositeľ Lean 
– malý zázrak
Metódy a nástroje štíhlej 
výroby (Lean) sú súčasťou 
bežného života mnohých 
výrobných spoločností. 
Ich prínos spočíva primárne 
v stabilizácii výkonu, 
eliminácii plytvania, 
vo zvyšovaní kvality výstupov.

Kľúčovým nositeľom know-how v oblasti štíhlej 
výroby je tzv. Toyota Production System. Prá-
ve vďaka Toyote sa tieto metódy pôvodne hojne 
využívali práve vo výrobnej sfére, predovšetkým 
v automotive. Nedávno však začali výrazne za-
sahovať aj do nevýrobného sektora, napr. ban-
kovníctva, služieb či retailu. V zahraničí je už 
bežné využitie Lean nástrojov v zdravotníctve či 
štátnej správe (pošty, úrady práce). Veľká väč-
šina spoločností zavádza a udržiava Lean ná-
stroje primárne v prevádzkovej oblasti – výroba, 
logistika, prevádzka. 

HR ako interný partner 
a konzultant pre Lean
Ostatné, tzv. podporné oddelenia nie sú do 
tohto programu obvykle zapojené a rovnako aj 
HR. Na TWI a HR Lean Summite, ktorý sa ko-
nal v máji tohto roka v americkom Jacksonville, 
firmy ukázali, že novým trendom v riadení ľud-
ských zdrojov sú dva kľúčové pohľady – byť no-
siteľom a zároveň konzultantom Lean nástrojov, 

rozumieť im pre potrebu interného zákazníka 
a hlavného biznisu a zároveň ich aj aktívne vyu-
žívať na zvýšenie efektivity HR procesov.
HR tak plní rolu HR „LEAN“ Business Partne-
ra. V čase modernizácie prístupov HR oddelení 
a transformácie z exekutívneho servisu do HR  

Metódy a nástroje štíhlej 
výroby (Lean) sa úspešne 
uplatňujú aj v nevýrobnej 

sfére a administratíve.

Business Partneringu je znalosť a efektívne 
využívanie LEAN nástrojov úplnou novinkou, 
ale aj podmienkou na napĺňanie cieľov a vízií 
zvereného biznisu. HR sa s týmito znalosťami 
a schopnosťami stáva skutočným partnerom, 
ktorý vie riešiť potreby interných klientov nielen 
z pohľadu poskytovania služieb, ale spoločne 
využíva na napĺňanie cieľov moderné a efektív-
ne metódy LEAN. 

Nástroje Lean zefektívňujú 
personalistiku
Jitka Tejnorová, partnerka spoločnosti DMC 
management consulting, po návrate z Lean HR 
Summitu hovorí: „V HR sú využiteľné takmer 
všetky Lean nástroje. Napríklad 5S a vizua-
lizácia sú ideálne na usporiadanie pracovísk 
a zaistenie dohľadateľnosti dokumentov, vyba-
venia a kancelárskych potrieb. Prínos je jasný 
– ušetrený čas zamestnancov a vyššia kvalita 

výstupov. Nákupy v kanceláriách sa znižujú až 
o 1/3, vyťaženie zamestnancov až o 40 %. Na-
vyše, zlepšujú sa aj vzťahy na pracovisku a cel-
ková atmosféra. 

Value Stream Mapping 
či Kaizen vám výrazne 

zvýši efektivitu 
náborového procesu.

Jednoznačne úspešným nástrojom na zlepšo-
vanie procesu v HR je Value Stream Mapping, 
štandardizácia a automatizácia či Kaizen – vý-
sledkom je napríklad dvojnásobný počet kandi-
dátov pri nábore a zníženie nákladov na nábor 
až o 30 %.“        IB

PODNIKANIE

Jitka Tejnorová, partnerka DMC mana-
gement consulting

G
W

15
91

01
0

 



30

Slovenky míňajú viac ako muži 
už i cez internet
Je to jasné – ženy 
prevetrávajú peňaženku 
viac nielen v obchodoch, 
ale už aj na internete. 

Slovenky to vedia poriadne roztočiť už i na in-
ternete! Podľa aktuálneho prieskumu SAEC 
nežnejšie pohlavie na Slovensku nakupuje cez 
e-shopy častejšie a míňa viac peňazí. Takmer 
dve tretiny (65 %) žien nakupujú v e-shopoch 
aspoň raz za štvrťrok, čím tromfli svojich part-
nerov (59 %). Za posledný rok viac ako po-
lovica dám naklikala päť a viac nákupov. Nie 
je preto žiadne prekvapenie, že internetové  

Takmer dve tretiny žien 
nakupujú v e-shopoch 
aspoň raz za štvrť roka.

obchody si mädlia ruky aj z toho, že Slovenky 
v nich ročne nechajú v priemere každá vyše 200 
eur (až 45 %). A to napriek tomu, že drahšia elek-
tronika (notebooky, mobily) je stále skôr domé-
nou mužov. 
V priemere nakupovalo aspoň raz za štvrť roka 

online 62 % internetových užívateľov. Pritom po-
čet nákupov na internete sa rok od roku zvyšuje: 
pred piatimi rokmi to bolo 45 %. Skoro tretina 
ľudí nakupuje týmto spôsobom minimálne raz 
za mesiac. S týmito službami sú ľudia stále viac 
spokojní (graf).

Predbiehajú mužov aj v online 
platbách
V minulom roku ešte ženy značne zaostávali za 
mužmi v čase strávenom online nakupovaním, 
no v tomto roku ich už predbehli. Rovnako je 
aj veľmi výrazný nárast návštev stránok ženami 
oproti mužom v medziročnom porovnaní. Jed-
noznačne možno povedať, že významne pribúda 
žien ako nových online zákazníkov.
A čo je ešte viac prekvapujúce – ženy na Slo-
vensku sú technicky zdatnejšie ako ich partneri. 
Až 30 % z nich platí online nákupy cez internet 
banking (len 20 % mužov) a 19 % uprednostňuje 
platbu kartou online (18 % mužov).

Po čom túži ženské srdce?
Ženské nákupy v e-shopoch sa veľmi nelíšia od 
tých v kamenných obchodoch. Aj bez skúšobnej 
kabínky kupujú najviac oblečenie (60 %, muži 
len 41 %), knihy (44 %), kozmetiku a drogériu 
(40 %), hračky (28 %).
Naopak, hádzanie tovaru do košíka v samoobslu-
he s potravinami zatiaľ online nákupy obchádza. 

Len 22 % Slovákov plánuje nakupovať potraviny 
cez internet. Šetrní muži si (nateraz) oddýchli.

Martin Köteleš, Hej.sk

OBCHOD A MARKETING

Marketing Day je biznis 
klub zameraný na good 
practices a diskusiu 
manažérov z oblasti 
riadenia, marketingu 
a obchodu. 

Podporuje výmenu skúseností všetkých, kto-
rí sa potrebujú orientovať v problematike trhu 
a pre ktorých je orientácia v marketingu ne-
vyhnutnou požiadavkou efektívneho riadenia 

a zvyšovania konkurencieschopnosti firiem.
Nadchádzajúce stretnutie klubu bude zamera-
né na tému DIGITÁLNY MARKETING. Navští-
vime priestory spoločnosti Google, stretneme 
sa s expertmi, ktorí nám poskytnú zaujímavé 
informácie o využívaní mobilov, bude vám tiež 
predstavený nový vzdelávací program Digitálny 
marketing.

31 %

64 %

2 % 3 %

Skúsenosti s nakupovaním 
na internete

 Tie najlepšie, môžem len odporučiť
 Skôr dobré, nakupovanie viac-menej 

splnilo moje očakávania
 Skôr zlé, nebola to žiadna sláva
 Neviem

Pozn. respondenti sa vyjadrovali k obdobiu 
predchádzajúcich 12 mesiacov. N = 1 017.
Zdroj: Prieskum Nakupovanie na internete 2015 
(Nielsen Admosphere/SAEC)

6. Marketing Day
Digitálny marketing je svetovládca...

...neveríte? Príďte, presvedčíme vás!

Marketing Day organizujeme 
15. októbra 2015 popoludní. 

Viac sa dozviete na www.intenziva.sk 
alebo infolinke 0907 133 500.

Pred rokom sme sa stretli v TV Markíza...

Teraz sa chystáme priamo do Googlu!
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Priamemu predaju sa na 
Slovensku venuje 180 000 ľudí
Vysoká kvalita výrobkov 
a osobný prístup predajcov 
pomohli firmám prekonať 
ekonomickú krízu.

Predaj mimo kamenných obchodov alebo pros-
tredníctvom e-shopov zaznamenal v roku 2014 
opäť rast. Vyplýva to z prieskumu európskej 
Asociácie priameho predaja SELDIA. Spoloč-
nosti, ktoré sa spoliehajú na svojich distribúto-
rov, predali v Európe v roku 2014 tovar za viac 
ako 25 miliárd EUR.

Predaju sa darí – aj vďaka 
etickému prístupu
Aj napriek dozvukom hospodárskej krízy, ne-
rovnováhe niektorých svetových mien či ob-
časnému negatívnemu vnímaniu osobného 
predaja sa spoločnostiam predávajúcim mimo 
kamenných obchodov darí. Rast obratov síce 
nie je taký výrazný ako v minulých rokoch, na 
rozdiel od mnohých spoločností sa však stá-
le vo väčšine prípadov pohybujú v čiernych 
číslach. Napríklad Amway, najväčšia spoloč-
nosť priameho predaja na svete, zaznamena-
la v roku 2014 po prvýkrát mierny prepad po 
šiestich rokoch.

Amway je najväčšia 
spoločnosť priameho 

predaja na svete.

Z prieskumu asociácie SELDIA tiež vyplýva, 
že priamemu predaju sa na Slovensku venuje 
180-tisíc ľudí, z ktorých väčšina sú ženy. Na 
Slovensku dosiahli obraty spoločností priame-
ho predaja celkom 130 miliónov eur.
Do prieskumu sa zapojili predovšetkým spo-
ločnosti združené v európskej Asociácii pria-
meho predaja. Ide napríklad o už spomenutú 
spoločnosť Amway, ďalej Vorwerk, Just či Par-
tylite. Hlavnou podmienkou členstva je pritom 
dodržiavanie prísneho etického kódexu osob-
ných predajcov.

Osobný predaj je najmä vzťah 
klient-predajca
Ako vlastne priamy alebo osobný predaj fun-
guje? Napriek tomu, že sa často zamieňa 
s predajom podomovým, osobní predajcovia 

nechodia od dverí k dverám a nezvonia na ná-
hodné zvončeky. Zrejme aj preto sa spoloč-
nosti priameho predaja výrazne dištancujú od 
nekalých praktík niektorých ostatných firiem, 
ktoré svoj obchodný model postavili napríklad 
na zájazdoch a predaji predražených výrobkov 
seniorom. 
Podstatou osobného predaja je vzťah medzi 
predajcom a zákazníkom, ktorý pre niekto-
rých zákazníkov hrá dôležitejšiu rolu ako nižšia 
cena tovaru v kamenných alebo internetových 
obchodoch. Mať svojho „distribútora“, to zna-
mená mať vždy poruke odborného konzultanta, 
dodávateľa a väčšinou ešte známeho či priateľa 
v jednej osobe. Aj keď niektorým zákazníkom 
nemusí vyhovovať priamy predaj a nakupovanie 
berú ako odosobnenú záležitosť, stále je mno-
ho ľudí, ktorí nakupovanie vnímajú ako niečo, 
čo si je možné spríjemniť. 
Distribútori často nie sú len predajcami, ale 
veľmi často tiež znalcami v odbore, v ktorom 
pôsobia. Napríklad spoločnosť Amway ponúka 
svojim distribútorom pravidelné, vysoko odbor-
né školenia v rámci Amway Akadémie. Viaceré 
školenia sú navyše prepojené s mobilnými mo-
dernými aplikáciami pre tablety a smartfóny.

Garancia spokojnosti alebo 
vrátenia tovaru
Osobný prístup nie je jedinou výhodou priame-
ho predaja. Zákazníkovi poskytuje možnosť zo-
známiť sa s výrobkami v mieste a v čase, ktoré 
mu vyhovujú. Ak s výrobkom nie je spokojný, 
u väčšiny solídnych firiem priameho predaja 

môže bez udania dôvodu vrátiť aj použitý výro-
bok (vrátane napríklad načatej kozmetiky či do-
konca potravín).
Dôležitú rolu nakoniec hrá aj konečná cena 
výrobku. Na tej sa v prípade priameho predaja 
pozitívne premieta niekoľko faktorov. Predajca  

Spoločnosti priameho 
predaja mali vlani 

celosvetové tržby 182 mld. 
USD s rastom 6,4 %.

sa prakticky nemusí starať o náklady na mar-
keting, reklamu a propagáciu – túto úlohu na 
seba čiastočne berie jeho spoločnosť. Hlavné 
marketingové úsilie však smeruje práve do siete 
distribútorov formou školenia a motivácie. 
Na cene výrobku sa pozitívne prejavuje aj ab-
sencia ďalších nákladov, napríklad prenájom 
kamenného obchodu a ďalších logistických 
medzistupňov, bežných v štandardných reťaz-
coch. Predajca si skrátka objedná (väčšinou 
cez internet) tovar pre svojich zákazníkov, ktorý 
dorazí priamo k nemu domov.
Spoločnosti priameho predaja si tak môžu dovo-
liť zvyšovanie kvality pri konkurencieschopných 

OBCHOD A MARKETING
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cenách. Výrobky dosahujú často tiež vyššiu 
kvalitu ako tie bežné z kamenných obchodov.

Zosieťovaní predajcovia
Pre spoločnosti a predajcov priameho predaja 
však tento model neznamená len výhody. Zá-
väzky sú nezanedbateľné. Ide predovšetkým 
o motiváciu. Formy sú rôzne, ale jednou z tých 
najdôležitejších je hierarchický systém odmien, 
prepojený so sieťovým (multi-level) marketin-
gom. Každý predajca tak získava odmenu nie-
len z vlastného predaja, ale tiež z obratov, ktoré 
uskutočňuje jeho vlastná sieť predajcov. 

Európska Asociácia 
priameho predaja má 

prísny etický kódex 
osobných predajcov.

Motivačné programy však zahŕňajú oveľa šir-
šie spektrum aktivít – napríklad motivačné vý-
jazdové semináre alebo jednorazové odmeny 

za dosiahnutie niektorej z kvalifikácií. Ďalším 
významným záväzkom spoločností priameho 
predaja je tiež prísny etický kódex predajcov, 
ktorý musí bezpodmienečne dodržiavať. Častá 
je tiež záruka spokojnosti – napríklad spoloč-
nosť Amway ponúka stopercentnú záruku spo-
kojnosti, vďaka ktorej je možné vrátiť v prípade 
nespokojnosti aj použitý výrobok. 

Priamy predaj v Európe 
a vo svete
Celoeurópsky najväčšími odbytiskami priameho 
predaja sú Nemecko, Francúzsko a Rusko, ce-
losvetovo sú to USA, Čína, Japonsko a Južná 
Kórea. Európa tvorí približne 17 % celosvetové-
ho obratu.

Priamy predaj má nižšie 
náklady na marketing, 
logistiku či prenájmy, 

čo znižuje konečné ceny.

Na celom svete vedie odvetvie spoločnosť 
Amway s tržbami 10,8 miliardy USD pred Avo-
nom (8,9 miliardy USD) a Herbalifom (5 miliárd 
USD). Spoločnosti priameho predaja vytvorili 
v roku 2014 spolu celosvetové tržby v hodnote 
182 miliárd dolárov, čo znamená nárast o 6,4 % 
oproti roku 2013. V rámci priameho predaja sa 
najviac predávajú kozmetické výrobky (36 %), 
doplnky stravy (23 %) a potreby a prostriedky 
pre domácnosť (10 %).     VN

SPOLOCENSKA ZODPOVEDNOST FIRIEM

Sféry zodpovednosti 
obchodného reťazca
Spoločnosť Kaufland kladie veľký dôraz na 
oblasť spoločenskej zodpovednosti. Od roku 
2013 je partnerom projektu Na veku záleží, 
v rámci ktorého vyškolila svojich zamestnancov, 
aby neplnoletým nepredávali tabakové výrobky. 
Zodpovednosť na vytváraní a kultivácii podni-
kateľského prostredia na Slovensku potvrdila 
v roku 2014 zakladajúcim členstvom v Sloven-
skej aliancii moderného obchodu a členstvom 
v združení Business Leaders Forum. Predajom 
výrobkov pod svojou značkou K-Classic podpo-
ruje kvalitných domácich výrobcov a kampaňou 
Z lásky k Slovensku motivuje zákazníkov ku 
kúpe domácich výrobkov, čím prispieva k roz-
voju obchodu a ekonomiky na Slovensku. 
Kaufland je tiež donorom Potravinovej banky 
Slovenska – dodáva potraviny do systému po-
travinových a sociálnych výdajní. V roku 2015 
sa stal aj nositeľom ocenenia Slovak Super-
brands Award. Svojim zákazníkom umožňuje 
priamo v predajniach triedený zber a recykláciu 
odpadov z obalov – o. i. ako prvá a zatiaľ jediná 
obchodná spoločnosť na Slovensku aj hliníko-
vých nápojových plechoviek. 
K významným spoločensky zodpovedným aktivi-
tám Kauflandu patrí partnerstvo so Slovenským 
Červeným krížom, v rámci ktorého zamestnan-
ci pravidelne darujú krv. Kaufland sa tak stáva 
jedným z lídrov medzi zamestnávateľmi na Slo-
vensku, ktorí podporujú dobročinnosť svojich 
zamestnancov a inšpirujú k tomu aj ostatných. 

MG

AVON Pochod proti 
rakovine
Na Slovensku sa už po siedmykrát uskutoční 
charitatívne podujatie AVON Pochod proti ra-
kovine prsníka, aby sprostredkovalo finančnú 
pomoc projektom zameraným na prevenciu 
a liečbu tejto choroby. Vstupenkou na AVON 
Pochod v sobotu 19. septembra je dámske, 
pánske a detské „Tričko proti rakovine prsníka 
2015“. Tričká nesú posolstvo AVON Pochodu: 
pomáhať a stáť pri tých, ktorí to potrebujú.
V prvom polroku 2015 spoločnosť AVON 
Cosmetics v spolupráci s občianskym združe-
ním Zdravá žena organizovala sériu vyše 100 
workshopov, ktoré boli venované prevencii 
a vzdelávaniu o probléme rakoviny prsníka. Zú-
častnilo sa na nich vyše 2 500 žien. Do spo-
lupráce je zapojená aj Liga proti rakovine SR.

EK

Pomoc pre detský tábor 
Plamienka
Logistická spoločnosť Gebrüder Weiss úspeš-
ne pokračuje v spolupráci s neziskovou 

organizáciou Plamienok. Ten opäť zorganizoval 
letný tábor pre deti od 7 do 18 rokov, ktoré stra-
tili svojho blízkeho – mamu, otca, brata či ses-
tru. Tábor pre deti, ktoré majú za sebou tvrdšiu 
životnú lekciu ako mnohí dospelí, predstavuje 
možnosť spoznať deti s podobnou skúsenos-
ťou. Pocit, že v tom nie sú samy, môže deťom 
výrazne pomôcť. V tomto roku prišlo 71 detí; 
spolu s táborovými vedúcimi z radov dobrovoľ-
níkov ich prepravili autobusy, ktoré zabezpečili 
práve Gebrüder Weiss.      ES

City Arena pre detské 
sanatórium
Výťažok z otváracieho ceremoniálu trnavskej 
City Areny poputuje do Denného detského 
sanatória pri Fakultnej nemocnici Trnava. Deti, 
ktoré trpia pohybovými a neurologickými prob-
lémami, tak získajú 10 000 eur. Tie budú spolu 
s darmi, ktoré predtým získali od organizátorov 
charitatívneho golfového turnaja Hospitality 
Golf Cup, použité na výstavbu terapeutického 
exteriérového ihriska. V sanatóriu liečia naprí-
klad detskú mozgovú obrnu, dýchacie problé-
my a ďalšie choroby, ktoré si o. i. vyžadujú dlho-
dobú rehabilitáciu.      VN
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Kaufland: dá sa to aj zelenšie 
a zodpovednejšie
S 57 predajňami je jedným 
z najväčších obchodných 
reťazcov na Slovensku. 
Okrem veľkosti však má 
Kaufland aj iné priority 
– približuje ich hovorca 
spoločnosti Martin Gärtner.

-

 
Jednou z kľúčových tém spoločnosti Kaufland 
je ochrana životného prostredia; podporujeme 
ju na viacerých úrovniach. V prípade projektu 
„Zelená filiálka“ napríklad inovatívnym systé-
mom využívania a rekuperácie odpadového tep-
la z chladiacich zariadení predajne. S pomocou 
podzemného tepelného čerpadla sa toto teplo 
využíva buď v lete na klimatizáciu, alebo v zime 
na vykurovanie. Zákazníci majú pri nakupovaní 
svoj komfort a zároveň sa ušetrí veľa energie.

Technológia budovy 
Zeleného Kauflandu 

recykluje odpadové teplo 
a šetrí energiu.

V „zelenom“ Kauflande sú zároveň inštalované 
informačné tabule, ktoré prístupnou formou 
podávajú zaujímavé fakty o tom, prečo a ako 
treba separovať odpad a starať sa o ochranu 
životného prostredia. Súčasne sú v predajni aj 
zberné nádoby na recyklovateľný odpad od zá-
kazníkov. To má, navyše, osobitný význam v lo-
kalitách, kde ešte nie sú zberné nádoby v rámci 
komunálneho systému.

-

-

Po prvýkrát sme realizovali koncept zelenej pre-
dajne v roku 2011 v Novom Meste nad Váhom. 

Teraz už máme 10 takých predajní a čoskoro 
pribudne ďalšia – v Košiciach. A potom už bude 
každá naša nová predajňa postavená v štandar-
de „Zelený Kaufland“. 
Predajňa v Novom Meste nad Váhom sa stala 
určitou vlajkovou loďou; aktivity, ktoré v nej robí-
me, majú ohlas. Napríklad zberné dni zamerané 
na určité druhy odpadu – elektroodpad, textil 
atď. Trúfam si povedať, že tento projekt pozitív-
ne ovplyvnil zmýšľanie a správanie sa obyvate-
ľov mesta, pokiaľ ide o nakladanie s odpadmi 
v domácnosti aj obchode. 

-

Áno, chceme, aby aj naši zamestnanci pristupo-
vali zodpovedne a aktívne k ekologickej proble-
matike. Predajne napríklad medzi sebou súťažia 
o to, ktorá bude mať najvyšší podiel triedeného 
odpadu. Tak sme dosiahli, že v minulom roku 
sa zredukoval objem zmesového, neseparova-
ného odpadu v našej sieti na Slovensku o viac 
ako 5 000 ton.
Triedenie odpadu podporujeme aj v našich ad-
ministratívnych zložkách. Snažíme sa tiež zni-
žovať objem odpadu, a to využívaním vratných 
systémov na transport ovocia, zeleniny, mäsa 
alebo ponukou nápojov vo vratných sklenených 
fľašiach.
 

-
-

Náš systém spoločenskej zodpovednosti vy-
chádza z línie materskej spoločnosti v tejto 

oblasti a spĺňa štandardné parametre progra-
mov CSR, aké má mnoho iných firiem. Berieme 
vážne otázku našej zodpovednosti. Firma našej 
veľkosti, ktorá tu pôsobí 15 rokov a zamestnáva 
tisíce ľudí, je súčasťou slovenskej reality. Bolo 
by pre nás neprípustné, keby sme sa správa-
li bezohľadne a neriešili vplyvy našich aktivít. 
Budeme tu ešte dlhé roky a zaujíma nás, koľ-
ko odpadu alebo CO2 vyprodukujeme alebo 
ušetríme.

Kaufland audituje 
dodržiavanie etických 

princípov u svojich 
dodávateľov a výrobcov.

Kaufland rešpektuje špecifiká a iniciatívu svo-
jich pracovníkov v každej krajine. Zelený Kauf-
land je zatiaľ typicky slovenský projekt, hoci 
niektoré podobné prvky zaviedli aj kolegovia 
v zahraničí.

-

Toto berieme vážne a voči dodávateľom máme 
vytvorené kontrolné mechanizmy. Audity a kon-
troly sa vykonávajú jednak na úrovni celej našej 
podnikateľskej skupiny, ale aj na národnej úrov-
ni; na Slovensku máme na to vytvorené osobit-
né oddelenie. Pomerne nedávnym príkladom 
je audit dodávateľov rybieho sortimentu, kde 
spoločnosť zisťovala, či produkty nepochádza-
jú z problematických zdrojov alebo zakázaných 
oblastí. Niektorých dodávateľov sme vtedy 
aj vyradili. V takýchto auditoch sa bude ďalej 
pokračovať.
Veríme, že aj spotrebitelia budú postupne čoraz 
uvedomelejší a budú sa viac zaujímať aj o tieto 
otázky. Zaznelo to aj na nedávnom workshope 
Business Leaders Fóra, ktorého sme členom. 
Zdá sa, že čoraz viac ľudí sa pri nákupe výrob-
kov zaujíma o tieto informácie a zvažuje spolo-
čensko-zodpovedný rozmer. To potom upevňu-
je naše presvedčenie, že vzdelávať zákazníka 
sa nesnažíme nadarmo, ale že je tu cieľová 
skupina, ktorej sa naša snaha pozitívne dotýka.

SPOLOČENSKÁ ZODPOVEDNOSŤ FIRIEM

Martin Gärtner
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INFORMAČNÉ A KOMUNIKAČNÉ TECHNOLÓGIE

Pripravte sa na elektronickú 
dátovú schránku

Elektronická dátová schránka 
predstavuje úložisko, 
v ktorom sa uchovávajú 
elektronické správy 
a notifikácie. Jej uzákonenie 
je súčasťou zavádzania 
e-Governmentu v SR.

Základná kapacita úložiska je 1 GB. Prostred-
níctvom elektronickej schránky môžu podnika-
telia a firmy, ako aj plnoletí občania komuniko-
vať s verejnou správou (orgánmi verejnej moci) 
elektronicky.

Termín sa posunul
Zákon č. 305/2013 Z. z. o e-Governmente 
(celý názov právneho predpisu je: zákon o elek-
tronickej podobe výkonu pôsobnosti orgánov 
verejnej moci a o zmene a doplnení niektorých 
zákonov) vo svojich prechodných ustanove-
niach od samotného začiatku predpokladal, že 
dňom 1. 8. 2015 bude mať dátovú schránku ak-
tivovaná každá právnická osoba. Z toho dôvodu 
mala každá firma používať elektronickú dátovú 
schránku už dňa 1. 8. 2015.

Cez dátovú schránku 
môžu firmy podávať 

na úrady žiadosti 
a odosielať dokumenty.

Po novele zákona o e-Governmente zo dňa  
6. 5. 2015 sa termín automatickej aktivácie 
elektronických dátových schránok posunul 
o jeden rok na 1. 8. 2016. Úrad vlády SR vy-
koná aktiváciu dátových schránok automaticky 
a bez zisťovania súhlasu jednotlivých firiem.

Menej papiera – už od roku 2014
Podniky by sa mali pripraviť na automatickú ak-
tiváciu elektronických dátových schránok. Oso-
ba konajúca v mene podniku (štatutárny orgán 
ako napr. konateľ) by mala zabezpečiť prístup 
do dátovej schránky podniku pred dňom 1. 8. 
2016. Aktivácia dátovej schránky neznamená, 
že všetky orgány verejnej správy budú komuni-
kovať s firmou výlučne elektronicky. Niektoré 

konania určené zákonom alebo konania, v kto-
rých bude listinné doručovanie efektívnejšie, 
budú vedené naďalej v listinnej podobe.
Odhliadnuc od automatickej aktivácie dáto-
vých schránok si môže každá firma už od 3. 
februára 2014 dobrovoľne aktivovať a využí-
vať elektronickú dátovú schránku. Prostred-
níctvom elektronickej dátovej schránky firmy 
môžu podávať na úrady žiadosti, podnety a do-
pyty, odosielať dokumenty a vybavovať rôzne 
iné požiadavky. Môžu sa tak do veľkej miery 
odbremeniť od listinných podaní a využívať 
komunikáciu prostredníctvom elektronických 
dátových schránok. Podania urobené pros-
tredníctvom dátovej schránky sú rovnocen-
né s listinnými podaniami. Aktivácia dátovej 
schránky znamená, že firmy môžu s orgánmi 
verejnej správy komunikovať prostredníctvom 
tejto schránky. Elektronická dátová schránka 
funguje podobne ako e-mailová schránka, do 
ktorej osoba prijíma správy od orgánov ve-
rejnej moci a, naopak, odosiela podnety do 
schránok týchto orgánov.
Ak sa v súčasnosti firma rozhodne, že aktivo-
vaná dátová schránka pre ňu nie je efektívna, 
môže ju až do 1. 8. 2016 kedykoľvek deak-
tivovať. Opakovaná aktivácia po deaktivácii 
môže byť uskutočnená až po uplynutí šiestich 
mesiacov od deaktivácie. Deaktivácia dátovej 
schránky po dátume 1. 8. 2016 už pre práv-
nické osoby nebude možná a nastane automa-
ticky až ku dňu zániku spoločnosti.

Ústredný portál verejnej správy
Firmy (ale aj občania) majú schránku k dis-
pozícii prostredníctvom Ústredného portálu  
verejnej správy na internetovej stránke  
www.slovensko.sk cez funkciu „Prihlásiť sa na 
portál“. Základnou podmienkou prístupu do 
elektronickej dátovej schránky je disponovanie 
elektronickým preukazom, ktorý slúži ako tzv. 
eID karta. Občiansky preukaz musí byť akti-
vovaný na elektronickú komunikáciu funkciou 
„online eID“ a k občianskemu preukazu je po 
aktivovaní priradený bezpečnostný osobný kód 
– BOK. 

Dátová schránka bude pre 
PO povinná od  

1. 8. 2016; už teraz si ju 
možno aktivovať, no aj 

deaktivovať.

Aktiváciu občianskeho preukazu je možné vy-
konať na oddelení dokladov Policajného zboru 
SR. Technickým predpokladom úspešného po-
užívania elektronického občianskeho preukazu 
je čítačka čipových kariet, pre spojenie karty 
s počítačom. V počítači musia byť nainštalova-
né softvérové ovládače čítačky čipových kariet. 
Dajú sa voľne stiahnuť zo stránky ústredného 
portálu verejnej správy a zároveň sú súčas-
ťou balenia samotnej čítačky čipových kariet. 

Už o rok ju bude povinne používať každá právnická osoba
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Počítač, v ktorom sa má využívať elektronická 
dátová schránka, musí mať nainštalovaný aj sof-
tvér „eID klient“, ktorý je možné stiahnuť z por-
tálu Ministerstva vnútra SR alebo zo stránky 
ústredného portálu verejnej správy.

Pravidlá na doručenie
Podniky, ktoré majú aktívnu dátovú schránku, 
by mali pravidelne sledovať svoju schránku, 
aby nezmeškali lehoty určené v doručených 
listinách. Rozlišujú sa dva spôsoby doručenia 
– doručenie obyčajné a doručenie do vlastných 
rúk. Fikcia doručenia nastane po uplynutí 15 
dní po dni doručenia správy do elektronickej 
dátovej schránky. V prípade listín určených do 
vlastných rúk, napríklad rozhodnutia správnych 
orgánov, sa považuje zásielka za doručenú po-
tvrdením doručenky. Správa sa bez potvrdenia 
doručenia nezobrazí. Alternatívne, ak nedôjde 
k potvrdeniu doručenky, bude sa zásielka pova-
žovať za doručenú po uplynutí úložnej lehoty 15 
dní. Táto lehota začína plynúť v deň, ktorý nasle-
duje po dni prijatia správy do dátovej schránky.

Aktivácia a prístup
Aktivácii dátovej schránky časovo predchádza jej 
zriadenie. Dátovú schránku každej firme zriadi 
automaticky a zadarmo Úrad vlády SR. Automa-
tické zriadenie elektronickej dátovej schránky 
pre firmy ešte neznamená aj aktiváciu na elek-
tronické doručovanie. Prístup do elektronickej 
schránky obchodných spoločností majú štatutá-
ri, napr. konateľ. V prípade, ak má firma viace-
rých konateľov, prístup má každý z nich.
Fyzická osoba, ktorá je podnikateľom, má zriade-
né dve dátové schránky – jednu ako podnikateľ 
a jednu ako občan. Právnické osoby majú zria-
dené samostatné dátové schránky, do ktorých 
má prístup štatutárny orgán spoločnosti. Konateľ 
obchodnej spoločnosti sa po prihlásení na portál 
www.slovensko.sk bude môcť rozhodnúť, či sa 
prihlasuje do schránky spoločnosti, v mene kto-
rej koná, alebo či sa prihlasuje ako občan. 

Podmienkou prístupu 
do dátovej schránky 
je disponovanie eID 

kartou.

Podnikatelia na pozíciách štatutárnych orgánov 
by sa vo svojom záujme mali prispôsobiť novej 
ére – využívaniu dátových schránok. Aby sa ak-
tivovaná elektronická dátová schránka nestala 
„strašiakom“, ale naopak, aby podniky mohli 
zefektívniť svoju činnosť práve vďaka zvýše-
nej miere informatizácie vo vzťahu k verejnej 
správe.

JUDr. Katarína Bystrická
Právne centrum, s. r. o. 

Ilustračné obrázky: SXC
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V posledných rokoch sa 
cloudové služby stávajú 
najrýchlejšie rastúcim 
segmentom IT priemyslu. 

Spoločnosti si uvedomujú, že prechodom „do 
cloudu“ môžu získať 
veľmi rýchly prístup 
k svojim firemným apli-
káciám, zvýšiť bezpeč-
nosť svojich firemných 
dát a tiež získať nad-
štandardnú technickú 
podporu, ktorú by svoj-
pomocne nedosiahli. 
Nespornou výhodou 
tohto riešenia je, že 
všetky vyššie spomínané výhody možno dosiah-
nuť za relatívne zanedbateľnú cenu v porovnaní 
s vlastnými riešeniami.

Výhody pre MSP a rastúce firmy
Cloud ponúka výhody spoločnostiam všetkých 
veľkostí, ale najviac preukázateľné sú výsledky 
v malých, stredných a nových spoločnostiach. 
Jednou z najväčších výhod cloudových riešení 
je predovšetkým to, že rastú s vami. A to nielen 
z hľadiska výkonu a šírky využívaných služieb, 
ale aj z pohľadu optimálnych nákladov na zais-
tenie bezpečnosti firemných dát. Spoľahlivosť 
týchto služieb je, našťastie, vyššia, než si väč-
šina ľudí myslí. Interný podnikový systém, ktorý 
beží na vašej sieti, môže sem-tam „štrajkovať“, 
aplikácia prevádzkovaná v cloude by mala byť 
podstatne spoľahlivejšia, nakoľko je pod ne-
ustálym dohľadom odborníkov.
Malé firmy si cloud veľmi obľúbili. Často prá-
ve preto, že im významne zjednodušuje prácu 
tým, že sa nemusia starať o svoju infraštruk-
túru. Nemusia riešiť zložité nákupy a opravy 
zariadení, rôzne aktualizácie a iné podobné 
záležitosti. Všetko za nich rieši poskytovateľ 
cloudových služieb. Dôvodom môže byť aj to, 
že sa všetky cloudové aplikácie ovládajú intu-
itívne online a nemusíte preto mať vlastných 
administrátorov ako v prípade riešenia, ktoré 
je in-house.

Dáta sú lepšie zabezpečené
Dôležitou výhodou cloudu je bezpečnosť. 
V praxi sa stretávame s názorom, že IT infraš-
truktúra umiestnená v priestoroch spoločnosti 

je bezpečnejšia ako infraštruktúra umiestnená 
u poskytovateľa cloudového riešenia. Opak je 
však pravdou. Názorným príkladom môže byť 
nasledujúci prípad.
Malá spoločnosť má vlastný server a svoje dáta 
zálohuje v rámci servera alebo na externom 
disku vo vnútri firmy. Nešťastnou náhodou sú 
jedného dňa kancelárie zatopené, vrátane ser-

verovej miestnosti, 
server a úložisko sú 
nenávratne poškode-
né. Pre firmu to môže 
znamenať katastrofu 
a kompletnú stratu dát. 
Rovnaký prípad môže 
nastať pri požiari alebo 
krádeži servera. Ak by 
spoločnosť využívala 
cloudové služby nie-

ktorého z poskytovateľov, boli by všetky dáta 
v bezpečí a v poriadku, pretože ak sú dáta 
z vášho servera uložené v dátovom centre, sú 
niekoľkonásobne zálohované. V praxi to zna-
mená, že dáta sú zálohované v pravidelných in-
tervaloch v rámci dátového centra a zálohujú sa  

Ak máte dáta „v cloude“, 
nezaťažuje vás 

nakupovanie a údržba 
IT infraštruktúry.

aj do inej lokality v rámci SR. K tomu všetkému 
sú dátové centrá vybavené modernými hasiaci-
mi systémami, kamerovými systémami, zabez-
pečovacími systémami a neustálou ochranou 
objektu. A ak by v extrémnom prípade prevádz-
kovateľ cloudu predsa len dáta stratil, máte väč-
šiu šancu na náhradu škody, ako keď ich stratí 
zamestnanec.

Aby vás nebrzdila infraštruktúra
Aj napriek tomu, že mnoho firiem cloud ešte 
nepovažuje za bežnú záležitosť, je dobré si po-
ložiť na misky váh existujúce alebo plánované 
riešenie infraštruktúry a výhody, ktoré možno 
získať v prípade cloudu. Výsledok bude pre fir-
mu určite zaujímavý. Zvlášť pre malé, stredné 
či začínajúce spoločnosti predstavuje najlepší 
spôsob, ako sa z pohľadu bezpečnosti aj in-
fraštruktúry dostať do vyššej triedy bez nutnosti 
obrovských vstupných investícií.

Rastislav Božek, SoftwareHosting.sk

Cloud: Veľký komfort 
za malé peniaze
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Šesť produktov značky Sony získalo prvé miesto 
na odovzdávaní prestížnych ocenení organizá-
cie EISA pre rok 2015/2016. Spoločnosť zís-
kala ocenenie za najlepší Európsky reproduk-
tor pod televízor (Sony HT-XT3), profesionálny 
kompakt (Sony 7 II), cestovný fotoaparát (Sony 
Cyber-shot DSC-HX90/V), kompaktný objektív 
(Sony FE 90mm F2.8 Macro G OSS) a multi-
mediálny smartfón (Sony Xperia Z3+). 
Šiestym oceneným je Európsky dizajnový te-
levízor roka Sony KD-65X9005. Jeho ultra-
tenká  4K UHD obrazovka s uhlopriečkou 65" 
má v najužšom mieste iba 4,9 mm a disponuje 
unikátnou technológiou Triluminos Display pre 
bohaté farby a ostrý obraz. Televízor využíva 
operačný systém Android TV.           VN

Inteligentný a bezpečný router
Spoločnosť Asus reaguje na neustále zvyšujú-
ce sa nároky na výkon bezdrôtových sietí.  Po-
nuku obohatila o nový trojpásmový bezdrôtový 
gigabitový router triedy AC3200, ktorý splní 
požiadavky dnešných digitálnych domácností 
vybavených rôznymi zariadeniami. Konfigurá-
cia antén 3 × 3 umožňuje súbežné využívanie 
dvoch sietí 802.11ac v pásme 5 GHz a súčasne 
aj samostatné siete 802.11n v pásme 2,4 GHz, 
čím zaručuje vynikajúci výkon a pokrytie. 
Router používa technológiu inteligentného 
priraďovania pásma Tri-Band Smart Connect 
a  ASUS AiRadar na prispôsobenie vyžaro-
vacieho diagramu. Technológia AiProtection 

so softvérom Trend Micro zaručuje vysoké 
zabezpečenie.

VN

Herné slúchadlá pre 
náročných

Logitech prináša na 
trh dvojicu nových 
herných headsetov 
pre hráčov s vyso-
kými nárokmi na 

kvalitu zvuku. 
Bezdrôtové 
slúchadlá Lo-

gitech G933 
disponujú RGB 

p o d s v i e t e n í m 
a unikátnymi zvukovými dri-

vermi Pro-G. Možno ich spárovať s obsluž-
nou aplikáciou Logitech Gaming Software 
a následne upravovať nastavenia zvuku. Sa-
mozrejmosťou je vytváranie osobných zvuko-
vých profilov. Obľúbené nastavenia ekvalizé-
ru  je možné si ukladať cez programovateľné 
G tlačidlá.    JR

Smart televízory 
nezdražejú
Navrhovaná zmena zákona týkajúca sa kom-
penzácie za použitie autorských práv, ktorá 
by navýšila predajnú cenu smart televízorov, 
do praxe nevstúpi. Ministerstvo kultúry SR vy-
hovelo žiadosti IT asociácie Slovenska a vy-
ňalo smart TV z kategórie spoplatňovaných 
produktov. Návrh zákona pôvodne ukladal 
povinnosť odvádzať z ceny smart televízora 
trojpercentný  poplatok v prospech autorov 
umeleckých diel.   JF

Elastický informačný 
systém
Taký je QI od českej spoločnosti DC Con-
cept, ktorý v tomto roku oslavuje 15 rokov 
na trhu. Jeho základom je originálny spôsob 
ukladania dát a vstavaný vývojový nástroj, po-
mocou ktorého je možné vytvárať nové apli-
kácie. Zároveň umožňuje robiť úpravy už ho-
tových aplikácií na mieru priamo u zákazníka. 
Práve preto dostalo QI označenie elastický 
informačný systém. 
„Všetci hovorili: ‚Takto to predsa nikto nerobí.‘ 
My sme odpovedali: ‚Áno, zatiaľ to tak nikto 
nerobí, sme skrátka prví,‘“ hovorí zakladateľ 
firmy Jiří Melzer o začiatkoch produktu. V sú-
časnosti dokáže tento SW podporiť viac ako 
40 rôznych odvetví, riadiť firmu procesne aj 
projektovo, plánovať výrobu a pokryť svojimi 
modulmi celú firemnú agendu od dochádzky 
zamestnancov po predaj tovaru v interneto-
vom obchode. Spoločnosť DC Concept o. i. 
získala ocenenie Firma roka 2005 a zaradili 
ju do prestížneho amerického rebríčka TOP 
100 Vendors.   VK
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Pre bezpečnú firemnú Wi-Fi sieť 

Nový Wi-Fi kontrolér DWC-2000 od spoločnos-
ti D-Link predstavuje ekonomické a používateľ-
sky prívetivé riešenia pre veľké a stredné firmy. 
Samostatne ovláda 256 prístupových bodov 
a v kombinácii s ďalšími kontrolérmi dokáže 

ovládať až 1 024 bodov z jedného grafické-
ho rozhrania. V prípade poruchy sa jednotlivé 
kontroléry navzájom chránia a zálohujú svoju 
činnosť.
Centrálny riadiaci mechanizmus umožňuje jed-
noduchú inštaláciu, ako aj správu bezdrôtových 
prístupových bodov. Ďalšie funkcie prinášajú 
optimálne zabezpečenie a dostupnosť Wi-Fi 
sietí v rôznych pracovných prostrediach, ako 
sú hotely, nemocnice alebo rozľahlé firemné 
priestory.        JR

Kontrolér DWC-2000

Sony KD-65X9005

Ocenenie pre SWAN
Komisia expertov Business Brand Council ude-
lila spoločnosti SWAN cenu Slovak Business 
Superbrands Award 2015, ktorú každoročne 
priznáva najlepším B2B firmám pôsobiacim na 
lokálnych trhoch. Získané ocenenie je potvrde-
ním kvality spoločnosti SWAN a pozitívnou spät-
nou väzbou na kvalitu poskytovaných služieb. 

Program vznikol 
pred vyše pät-
nástimi rokmi vo 
Veľkej Británii. Ceny sa 
udeľujú v 90 krajinách na piatich kontinentoch. 
Členmi Business Brand Council sú experti z ob-
lasti marketingu, komunikácie a reklamy.     VN

Šesť prvenstiev Sony
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Ultra HD – revolúcia 
v televíznom vysielaní
Prichádza ešte vyššia kvalita 
obrazu, ktorá ovplyvní 
budúcnosť televízneho 
vysielania. Globálnym 
lídrom v technológii Ultra 
HD je dlhodobo spoločnosť 
SES Astra.

Diváci aj vysielatelia mali vždy záujem o vysokú 
kvalitu obrazu. Dlho sme boli zvyknutí pozerať 
naše obľúbené programy, hrané aj dokumen-
tárne filmy či športové prenosy v štandardnom 
rozlíšení, avšak vždy sme chceli niečo lepšie. 
V poslednom období zažíva rozmach vysielanie 
vo vysokom rozlíšení (HDTV), čím kopíruje trend 
v oblasti nárokov na televíznu obrazovku.

Satelitné vysielanie
je ideálny spôsob
prenosu Ultra HD

TV signálu.

Nová generácia televízorov prináša fascinujúci 
obraz, ktorý ešte ďalej prevyšuje doterajšie HD. 
Diváci vyžadujú čo najlepší obraz a vysielatelia 
sa ho snažia dodávať v čo možno najvyššej kva-
lite. Tak sa dostáva k slovu vysielanie v Ultra HD 
(UHD), ktoré predstavuje štvornásobne vyššie 
rozlíšenie v porovnaní s dnešným HD; umožňu-
je ešte lepšie zachytiť dramatické okamihy na 
obrazovke.

Rýchly nástup
Kým sa vysielanie vo vysokom rozlíšení stalo 
bežnou súčasťou televíznej zábavy, trvalo to 20 
rokov. Nástup Ultra HD vysielania je úplne iný; 
svoje prvé míľové kroky má už za sebou. Aj keď 
v Ultra HD „ekosystéme“ sú ešte medzery, kto-
ré neumožňujú plnú integráciu Ultra HD vysie-
lania do televízneho reťazca, táto technológia 
sa zrejme dostane k divákom vo veľmi krátkom 
čase. Pracujú na tom spoločne výrobcovia TV 
zariadení, vysielatelia aj poskytovatelia televíz-
nych služieb.
Spoločnosť SES Astra predviedla prvé Ultra 
HD vysielanie na konferencii IBC v Amsterdame 
v roku 2012. V apríli 2013 predviedla Ultra HD 
technológiu s reálnym uplatnením v komerčnej 

sfére – s využitím štandardu HEVC. V súčas-
nosti sú v Európe k dispozícii dva bezplatné 
nekódované Ultra HD demo programy (FTA), 
ktoré je možné naladiť na satelitoch ASTRA na 
orbitálnej pozícii 19,2 °E a 28,2 °E.

SES Astra – globálny líder
Satelitné vysielanie je ideálny spôsob prenosu 
Ultra HD, keďže dokáže poskytnúť dostatočnú 
šírku pásma ako pre DTH, tak aj pre káblové 
a IPTV domácnosti. Umožňuje jednoduchú dis-
tribúciu signálu veľkému množstvu prijímačov.
Spoločnosť SES Astra je globálnym lídrom v ob-
lasti vývoja technológie Ultra HD od začiatku 
existencie tohto štandardu. Prostredníctvom 
tejto technológie v súčasnosti poskytuje milió-
nom európskych domácností vynikajúcu kvalitu 
obrazu a zvuku. Spoločnosť stále prináša nové 
iniciatívy a projekty, ktoré sa s úspechom imple-
mentujú na európskych trhoch vrátane Sloven-
ska. Spolu s RTVS, Českou televíziou a Českými 
rádiokomunikáciami v roku 2014 iniciovala pro-
jekt, v rámci ktorého ako prvý satelitný operátor 
v regióne testuje vysielanie v štandarde Ultra HD.
Nedávno oznámila SES Astra ďalší míľnik, kto-
rý predstavuje spustenie prvého Ultra HD ko-
merčného kanála – pearl.TV, naplánované na 
september. Signál bude opäť prichádzať zo sa-
telitov ASTRA. 

Pre divákov a fanúšikov
V Ultra HD sú aktívni aj televízni vysielatelia. Ka-
nál Sky Deutschland odvysielal 30. mája finále 
futbalového turnaja DFB Pokal v Berlíne v Ultra 

HD do 13 športových barov v Nemecku. Fran-
cúzska skupina Canal+ vysielala 6. júna v Ul-
tra HD finálový zápas Ligy majstrov UEFA FC 
Barcelona – Juventus Turín. Rastie aj popula-
rita Ultra HD televíznych prijímačov; Nemecko 
zažilo v roku 2014 doslova boom ich predaja; 
bude zaujímavé sledovať ďalší vývoj v rámci ce-
lej Európy.
Ultra HD je teda ďalšia veľká šanca pre televíz-
ne vysielanie. Tento štandard sa stal význam-
ným faktorom pri plánovaní produkcie nového 
obsahu vo veľkých štúdiách. Rýchlosť inovácií 
v tejto oblasti je obrovská; vysielatelia, ktorí sa 
zapojili do reálnych testov, ťažia zo skúseností 
z práce s najnovším štandardom.
Televízia ako médium sa neustále vyvíja s cie-
ľom dosahovať stále vyššiu kvalitu. Satelitná 
flotila spoločnosti je pripravená na prvé Ultra 
HD kanály tak, aby SES Astra bola aj naďalej 
lídrom, ktorý prinesie Ultra HD a budúcnosť te-
levízie do európskych domácností.

VN
Foto: Shutterstock

SES Astra 
Popredný globálny satelitný operátor; už 
takmer 20 rokov stojí v popredí vývoja tech-
nológií v oblasti TV vysielania – a to od prí-
chodu digitálnej satelitnej televízie priamo 
do domácností v roku 1996 (s HD vysiela-
ním od roku 2005). Prenáša takmer 7 000 
TV programov, z toho vyše 2 060 v HD rozlí-
šení. Programy cez satelity SES prijíma 312 
miliónov domácností, z toho 154 miliónov 
domácností v Európe.
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Internet vecí pokryje miliardy 
zariadení
Podľa novej analýzy 
mobilných trendov bude 
v roku 2020 na svete 
pripojených na internet 
26 miliárd zariadení. 

Analytici spoločnosti Ericsson očakávajú v naj-
bližších rokoch strmší rast počtu pripojených 
zariadení. Dôvodom budú stále širšie možnosti 
uplatnenia M2M technológií využívaných v rôz-
nych typoch aplikácií. Firma tvrdí, že tento vývoj 
je v súlade s jej víziou, podľa ktorej máme v bu-
dúcnosti dosiahnuť hranicu 50 miliárd pripoje-
ných zariadení. 

Pohľad do budúcnosti
Podľa Ericsson Mobility Report budú mobilné 
telefóny ešte dlho najväčším segmentom pri-
pojených zariadení. Budú ďalej rásť, no ešte 
rýchlejšie porastú zariadenia M2M (Machine-
-to-Machine). „Dôvody môžeme hľadať v no-
vých spôsoboch využitia vecí pripojených na 
internet. Všetko, čo môže profitovať z pripojenia 
na sieť, bude pripojené – či to budú automobi-
ly, rôzne typy senzorov alebo celé inteligentné  

Všetko, čo môže profitovať 
z pripojenia na web, 

bude pripojené – autá, 
spotrebiče, výrobné linky.

výrobné linky,“ hovorí Marián Bezák, prezident 
Ericsson Slovakia. „Mnohé z takýchto zariadení 
alebo celých odvetví dnes ešte ani neexistujú. 
Ak je reč o raste počtu pripojených zariadení, 

zaostávať nebudú ani domácnosti. Očakáva 
sa totiž, že práve tie budú motorom zavádzania 
pripojenej spotrebiteľskej elektroniky,“ dodáva.
Rast počtu pripojených zariadení sa stále zrých-
ľuje, a to najmä vďaka rozširovaniu aplikácií, no-
vým obchodným modelom a klesajúcim cenám 
modemov. Ďalším dôvodom je kvalitnejšie a šir-
šie pokrytie mobilným signálom, ktorý má dnes 
90 % obyvateľov sveta.

Mobilné pripojenia a evolúcia 
sietí
Na konci roku 2014 bolo vo svete zhruba 230 
miliónov mobilných M2M pripojení, čo sa za-
krátko zmnohonásobí. Veľa „vecí“ bude pripoje-
ných cez kapilárne siete, ktoré využívajú zaria-
denia s krátkym dosahom. Mobilné siete budú 
všadeprítomné, budú bezpečnejšie a budú 
umožňovať jednoduché pripojenie zariadení. 
Dobrým príkladom je domáci alarm, ktorého 
senzory budú pripojené na centrálny alarm pro-
stredníctvom mobilnej brány (cellular gateway).
„Dnes je 75 percent M2M modulov pripojených 

výhradne do GSM sietí. Zníženie cien LTE mo-
demov umožní príchod nových aplikácií. Oča-
kávame, že ďalší vývoj mobilných sietí a príchod  

Zníženie cien LTE 
modemov umožní 

rýchlejší prenos a príchod 
nových aplikácií.

5G dramaticky rozšíria paletu aplikácií, a tým vy-
dláždia cestu pre masívne rozšírenie komuniká-
cie medzi zariadeniami,“ vysvetľuje M. Bezák.
V súčasnosti sa štandardizujú ďalšie LTE 
a GSM/EDGE módy, aby dokázali uspokojovať 
rastúce MTC (Machine-Type Communication) 
požiadavky. Zariadenia budú profitovať z „do-
zrievajúcich“ 3GPP štandardov, napríklad z vyš-
šej životnosti batérií (až viac ako 10 rokov), čo 
sa využije o. i. vo vzdialených a ťažko dostup-
ných zariadeniach.

VS
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Pripojené zariadenia
(mld. kusov)

 M2M (napr. autá, stroje, merače)   Domáce spotrebiče   Počítače (PC, NB, tablety)
 Mobilné telefóny   Pevné telefóny

Pozn. uvedené počty nezahŕňajú pasívne senzory a RFID identifikátory. Zdroj: Ericsson

Poľsko je líder v cloude
V rámci strednej Európy je jasným lídrom 

v skladovaní dát v cloude Poľsko. Podľa spo-

ločnosti IDC sa celková hodnota služieb spo-

jených so skladovaním dát v cloude v celej 

strednej Európe odhaduje (na koniec tohto 

roka) na 385 miliónov USD (342 mil. EUR), 

z čoho 42 % pripadá na Poľsko.

IDC v správe uviedla, že v Poľsku výdavky súk-

romného aj verejného sektora na uloženie dát 

v cloude vlani prekročili 130 mil. USD a tento 

rok by sa mohli zvýšiť na 162 mil. USD. V roku 
2019 by to mohlo byť 460 mil. USD.     TA

Kamera: 100 stupňov 
za sekundu
Nové kamery Axis radu Q86 sú vďaka veľmi 
rýchlemu otáčaniu a nakláňaniu až 100° za 
sekundu vhodné na ochranu areálov, plotov či 
hraníc a na monitoring dopravy. Sú vybavené 
integrovaným infračerveným prísvitom s do-
sahom 150 metrov. Pred zníženou kvalitou 

záberu vinou zlého počasia 
chránia kameru ostrekovač 
a stierač.
K dispozícii sú tiež dva ter-
movízne modely Q8631-
-E a Q8632-E na použitie 
v úplnej tme alebo dohľad 
v problematických klimatic-
kých podmienkach. Je ich 
možné použiť aj na sledova-
nie veľmi veľkých plôch.

JR
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Oracle rozširuje portfólio 
podnikových cloudových riešení
Služby Oracle Cloud 
Platform zefektívňujú prácu 
vývojárov, IT profesionálov 
i používateľov. Ponuku 
popredného dodávateľa 
približuje Stanislav Molnár, 
generálny riaditeľ Oracle 
Slovensko.

V oblasti informačných technológií dnes sledu-
jeme niekoľko paralelne prebiehajúcich tren-
dov. Súvisia s nástupom nového digitálneho 
veku, ktorý prináša nielen vylepšené spôsoby 
podnikania a práce, ale najmä zásadne mení 
obchodný model, komunikáciu a vzťah so zá-
kazníkom. Moderná digitálna komunikácia a vý-
mena informácií však generujú množstvo dát, 
ktoré treba uložiť, zabezpečiť, spracovať a pri-
praviť analýzy pre rýchle rozhodovanie. 
Cloud všetky tieto trendy spája. Ponúka, na 
jednej strane, dostupnosť vo vzťahu k najnovšej 
infraštruktúre, technológiám a aplikáciám a rov-
nako aj moderné overené postupy. Cloudové 
prostredie umožňuje výraznú úsporu nákladov 
a rýchlu reakciu a inováciu procesov. Rozličné 
prieskumy trhu ukazujú, že 84 % zákazníkov 
používa alebo plánuje používať v nasledujúcich 
rokoch cloud. Firmy si uvedomili, že pri tla-
ku na náklady je cloud cesta, ako si zachovať 
konkurencieschopnosť a poskytnúť moderné 
riešenia.

-

-

Oracle ponúka kompletné portfólio softvéru 
ako služby (SaaS), platformy ako služby (PaaS) 
a infraštruktúry ako služby (IaaS). Tieto služby 
potom prevádzkuje v troch základných mo-
deloch – ako verejný, privátny alebo hybridný 
cloud. Výhoda takejto širokej ponuky je v tom, 
že sám zákazník sa rozhoduje, kam až sa v bu-
dovaní cloudu vydá. Ktoré časti podnikového IT 
si bude prevádzkovať tzv. on-premise, čiže na 
vlastnej infraštruktúre, a ktoré formou cloudu. 

Prechod z „on-premise“ inštalácií do cloudu je 
potom dostatočne hladký a môže ho realizovať 
takmer na „jedno kliknutie“. 

-
-

V našich zemepisných šírkach je asi najpopulár-
nejší SaaS, teda softvér ako služba. A to aj pre-
to, že táto ponuka je na trhu najdlhšie. Navyše, 
umožňuje prístup firiem k najmodernejším apli-
káciám bez starostí s inštaláciami, aktualizácia-
mi či vybudovaním vlastnej infraštruktúry. Medzi 
najpopulárnejšie aplikácie patria CRM a BI. Zá-
kazníci oceňujú prínos tohto riešenia, pretože 
zrýchľuje čas nasadenia nových procesov do 
firmy a umožňuje komunikáciu so zákazníkmi 
cez notebooky, mobilné zariadenia či sociálne 
siete. Firmy vďaka nemu dokážu rozšíriť svoju 
ponuku a osloviť oveľa viac zákazníkov.
Novinkou je poskytnutie platformy ako služby, 
teda PaaS. Vývojári si môžu prenajať priestor 
pre vývoj a testovanie nových aplikácií, čo vý-
razne zrýchľuje inovácie. Toto prostredie je 
aktualizované najnovšími verziami bez zásahu 
používateľa. IT oddelenie u zákazníka sa tak 
môže venovať pridanej službe pre manažment 
bez starostí o infraštruktúru a platformu.
Databázová ponuka v rámci PaaS nie je len sa-
motnou technológiou relačnej databázy Oracle, 
ale ide rovnako o prostredie použiteľné pre Big 
Data projekty.

V posledných rokoch sme boli svedkami veľ-
kých úspor v IT. Firmy sa rozhodovali ohľadom 
finančných nákladov na interné informačné sys-
témy, ich udržiavanie a správu týchto systémov. 
Zostalo im už len málo prostriedkov na investo-
vanie do modernizácie. Cloud toto rieši. Firmy 
si vyberú, čo chcú používať, kedy to budú pou-
žívať a v akom rozsahu – a to bez starostí o ak-
tualizáciu, správu či riadenie týchto systémov. 
Zákazník platí iba za to, čo skutočne používa. 
Navyše, pri nasadení šetrí čas, lebo prostredie 
má hneď k dispozícii.

Prechod do cloudu 
pomáha firme zlepšiť 

konkurencieschopnosť, 
reakcie na trh a prácu 

so zákazníkmi.

Táto modernizácia sa potom prejaví vo vyššej 
konkurencieschopnosti, v rýchlejšom reagova-
ní na trh a v práci so zákazníkmi. Výsledkom je 
vyššia spokojnosť zákazníkov a, samozrejme, 
lepšie obchodné výsledky.

-

Oracle rozšíril svoju ponuku a poskytuje kom-
pletné služby v cloude. Zákazník má možnosť 
vybrať si platformu, vývojárske prostredie, BI 
alebo SaaS podľa potreby a sledovaných ob-
chodných cieľov.
V oblasti cloudu má Oracle silnú pozíciu na glo-
bálnom IT trhu. Len za uplynulý kvartál – do 31. 
5. – sme v segmente cloudu dosiahli 200-per-
centný nárast tržieb. Lídrom v cloude chceme 
byť aj na Slovensku.
Momentálne prichádzame aj na Slovensku 
s ponukou „FastCloud“. Táto ponuka obsahuje 
v nadefinovanom rozsahu poskytnutie prostre-
dia, ale aj poradenstvo pri implementácii. Takto 
zákazník získa prehľad o overených postupoch 
pri implementácii cloudu – a to pre neho, samo-
zrejme, zvýši pridanú hodnotu.

INFORMAČNÉ A KOMUNIKAČNÉ TECHNOLÓGIE
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BYOD – výzva pre správu 
a bezpečnosť IT vo firme
Používanie osobných 
zariadení vo firmách je 
trendom aj na Slovensku. 
Zamestnanci ich v práci 
využívajú na firemné účely 
a večer doma na nich 
napríklad sledujú vysielanie 
či plánujú dovolenku.

Téma BYOD (Bring Your Own Device – prines 
svoje vlastné zariadenie) sa v posledných me-
siacoch stala jednou z najpopulárnejších v ob-
lasti informačných technológií. Vychádza z po-
trieb zamestnancov prinášať si osobné mobilné 
zariadenia do firmy. Tie potom používajú aj ako 
pracovný nástroj s prístupom k firemným infor-
máciám, ako sú e-maily, podnikové aplikácie, 
účtovný softvér, úložiská dát a pod.
Používanie mobilných zariadení, ktoré si za-
mestnanci zakúpia sami na základe vlastných 
preferencií, môže viesť k zvýšenému komfortu 
v práci, ako aj k úsporám nákladov vo firme. 
Vzhľadom na tento trend, BYOD nakoniec uľah-
čí integráciu mnohých typov zariadení používa-
teľa (smartfónov, tabletov, nositeľnej elektroni-
ky) so softvérom a dátovými službami,  ktoré 
využíva aj firma. Očakáva sa, že do roku 2020 
sa bude vo firmách používať vyše dvoch miliárd 
BYOD zariadení.

Zabezpečiť sa voči krádeži 
a zneužitiu dát
Na druhej strane, súkromné mobilné zariadenia 
sa ľahko môžu stať terčom kriminálnej činnos-
ti – krádeže, nabúrania sa do účtovných sof-
tvérov, zneužitia dát, získavania údajov o ban-
kových firemných účtov hackermi. Dôležité je 
teda ochrániť ich v rámci BYOD pred malvérom, 
phishingovými útokmi či rôznymi kybernetický-
mi hrozbami.

BYOD zariadenia vyhovujú 
preferenciám a zvyšujú 
komfort zamestnanca.

Z prieskumu spoločnosti Kensington uskutoč-
neného v Severnej Amerike vyplýva, že v sú-
časnosti tam až 59 % podnikov schvaľuje po-
užívanie osobných zariadení v práci. Na druhej 
strane, až 73 % organizácií si uvedomuje, že 
sprístupnenie práce s firemnými dátami cez 
osobné mobilné zariadenia predstavuje značné 
bezpečnostné riziko. 55 % podnikov reagovalo 
na vzostup používania osobných zariadení zvý-
šením ich zabezpečenia a ochrany pred kráde-
žou alebo zneužitím.

Správa a organizácia
Umožniť pripojenie osobných zariadení do 
podnikovej infraštruktúry z rôzneho prostredia 
a rôznych typov zariadení so špecifickými ope-
račnými systémami je pre správcov firemných 

sietí kľúčovou výzvou. Spravovať mobilné zaria-
denia zamestnancov, a to bez ohľadu na spô-
sob pripojenia užívateľa do firemných systémov 
– cez ethernet, wi-fi alebo VPN, si vyžaduje 
kompatibilný, unifikovaný prístup a je podstat-
ným aspektom úspešnosti zavedenia BYOD vo 
firme.

Obozretnosť je na mieste aj preto, lebo mnoho 

firiem na Slovensku má interné pravidlá, podľa 

ktorých po pracovnej dobe si zamestnanec svoj 

laptop odnáša domov. Riziko, že sa k citlivým 

firemným údajom dostane nepovolaná osoba, 

je potom pomerne veľké. Mobilné zariadenie 

je majetkom zamestnanca, ale ten má v ňom aj 

firemné údaje. Môže teda firma pri zistení neo-

právneného použitia dát zamestnancom odob-

rať mu jeho zariadenie?

BYOD riešenia a ich efektívne uplatnenie vo 

firme si vyžadujú nemalé IT zručnosti správcov 

firemných sietí aj zvýšenie nákladov na zabez-

pečenie ochrany firemných dát. Pri jeho zavá-

dzaní nemožno hovoriť o jednotnom prístupe, 

keďže každá firma musí zvážiť potenciál a efek-

tívnosť využívania súkromných zariadení (rôzna 

potreba mobility zamestnancov). Scenáre, čo 

robiť v prípade ohrozenia dát – zálohovanie 

dát, znehodnotenie údajov na diaľku (v prípade 

krádeže), musia byť vypracované do detailov 

a v prípade potreby realizované ihneď. BYOD 

tak môže napomôcť aj celkovej vyspelosti IT 

agendy v podniku.

CH
Obrázok: Kensington

INFORMAČNÉ A KOMUNIKAČNÉ TECHNOLÓGIE
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Švajčiarske železnice 
sú vnímané ako tie naj-
presnejšie na svete. No 
riešenia, ktoré stoja za 
ich dochvíľnou prevádz-
kou, sú už dostupné aj 
na Slovensku.
Dánski zdravotníci majú 
informácie o pacientovi 

v sanitke skôr, ako k nemu dorazia, a násled-
ne môžu správu doplniť a poslať do nemocnice 
skôr, ako tam pacienta dovezú. Aj tieto riešenia 
je už možné implementovať aj na Slovensku. 
Prináša ich spoločnosť CSC (NYSE: CSC).
„Práve naše skúsenosti s riešením konkrétnych 
problémov po celom svete sú našou najlepšou 
devízou, ktorú Slovensku ponúkame,“ hovorí 
Ľubomír Mindek, riaditeľ spoločnosti CSC 
Computer Sciences, ktorá je slovenskou dcé-
rou nadnárodnej firmy CSC. Tá už viac ako 50 
rokov ponúka IT služby a riešenia budúcej ge-
nerácie v rôznych segmentoch a dnes zamest-
náva viac ako 72-tisíc ľudí na celom svete.
Jej skúsenosti už viac ako pätnásť rokov vyu-
žívajú aj firmy na Slovensku. Od roku 2003 
CSC spolupracuje so Sociálnou poisťovňou na 

systéme zastrešujúcom nemocenské poistenie 
a lekársku posudkovú činnosť a s tým súvisia-
ci výpočet a vyplácanie nemocenských dávok. 
„Sme veľmi hrdí na to, že sa nám podarilo zvýšiť 
efektívnosť a transparentnosť celého procesu 
nemocenského poistenia v Sociálnej poisťov-
ni, z čoho profituje celá spoločnosť,“ dodáva  
Ľ. Mindek. 

Z medzinárodných skú-
seností spoločnosti 
CSC ťažia aj slovenské 
firmy z oblasti farmá-
cie a finančné systé-
my od CSC využívajú 
aj najväčšie slovenské 
banky. Výsledkom me-
dzinárodných skúse-

ností a poznania lokálneho trhu sú unikátne 
IT služby a riešenia, ktoré CSC ponúka svo-
jim klientom na Slovensku. „Slovenské firmy 
neustále napredujú a my veríme, že im vďaka 
dobre implementovaným službám a riešeniam 
máme na tejto ceste čo ponúknuť,“ povedal 
Marcel Haar, Marketing & Communication  
Manager pre Rakúsko a východnú Európu.

VN
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CSC prináša Slovensku najlepšie 

riešenia zo sveta

Ľubomír Mindek

Marcel Haar

Keď je práca pôžitkom
Podľa prieskumu spoločnosti Lenovo až 53 % 
zamestnancov pracuje aj z domu a 61 % z pra-
covných dôvodov často cestuje. Špičkové tech-
nológie v spoľahlivých mobilných zariadeniach, 
bez kompromisov vo výkone sú dôležité tak pre 
pohodlie zamestnanca pri práci,  ako aj na spl-
nenie firemných cieľov. 
Riešením môže byť flexibilný ThinkPad Yoga 
260, vybavený procesormi Intel Core 6. gene-
rácie so 16 GB pamäťou a voliteľnými PCIe SSD 
diskami pre maximálny výkon. Správa desktopu 
je jednoduchšia a efektívnejšia vďaka novej 
stanici OneLink+ Dock s dvojnásobne vyšší-
mi rýchlosťami v porovnaní s predchodcami. 

Nabíjateľné pero ThinkPad Pen Pro obohacuje 
zážitok z Windows 10 a v kombinácii s Lenovo 
aplikáciou WRITEit prináša prelom vo využívaní 
notebookov ThinkPad Yoga.      VN

Zdieľaná ekonomika via 
internet
Množstvo spokojných spotrebiteľov na zákla-
de jedného kliku na klávesnici alebo dotyku 
na mobile priniesla podľa výskumníkov zdie-
ľaná ekonomika, ktorá umožnila využívať do-
teraz umŕtvený kapitál. Inštitút ekonomických 
a spoločenských analýz (INESS) v analýze 
tvrdí, že služby, ako je napríklad Uber, nie sú 
problémom, ale riešením.
Podľa analýzy príchod zdieľanej ekonomiky 
a internetových platforiem ukázal ľuďom, že 
v skutočnosti majú oveľa viac kapitálu a mož-
ností pracovať, ako si doteraz mysleli. „Tieto 
platformy dokázali zo spotrebných statkov, 
ktoré veľkú časť svojej životnosti ležali ladom, 
spraviť hodnotné aktívum, ktoré dokáže 
uspokojiť potreby iným ľuďom,“ konštatoval 
analytik INESS Róbert Chovanculiak. „Inak 
povedané, dokázali zvýšiť množstvo kapitálu 
v ekonomike, a to aj napriek tomu, že to ne-
zachytia žiadne štatistické úrady.“ 
Výsledkom je rozšírenie trhu so všetkými 
spotrebnými tovarmi a službami o novú úro-
veň a vyššia konkurencia tak na strane po-
nuky, ako aj dopytu. To znamená vyšší bla-
hobyt a väčší výber pre spotrebiteľov, viac 
inovácií, väčšiu diferenciáciu produktov, in-
tenzívnejšiu špecializáciu, a teda aj efektivitu 
na strane ponuky.
Prekážkou rozvoja zdieľanej ekonomiky boli 
v minulosti transakčné náklady, teda infor-
mačné náklady sprevádzajúce akúkoľvek 
výmenu medzi ľuďmi. Ide o náklady na vy-
hľadávanie potenciálnej druhej strany výme-
ny, na vyjednávanie a uzatváranie kontraktu, 
kontrolu a vynútenie kontraktu. „Všetky tieto 
náklady pomohol znížiť internet a nové infor-
mačné technológie v kombinácii s podnika-
teľskou schopnosťou objavovať nové spôso-
by dosahovania zisku aj tam, kde by to nikto 
nečakal,“ vysvetlil R. Chovanculiak.
Zdieľaná ekonomika teda de facto priniesla 
niekoľko revolúcií. Okrem uvedených výhod 
pomohla obísť aj rôzne regulačné a byrokra-
tické nástrahy, či už v podobe obmedzovania 
konkurencie alebo preregulovanosti. Vytvo-
rila tiež množstvo flexibilných pracovných  
príležitostí. „Zdieľaná ekonomika má za se-
bou množstvo spokojných spotrebiteľov, kto-
rí niekde prespali, odviezli sa, alebo si niečo 
požičali bez toho, aby podnikatelia s platfor-
mami vlastnili, alebo postavili jediný dom, 
auto, kosačku alebo sklad. A toto všetko je 
dostupné na základe jedného kliku na klá-
vesnici alebo dotyku na mobile. Žiadne úra-
dy, tlačivá, byrokracia, povolenia, iba priamy 
vzťah dopyt – ponuka a obojstranne výhodná 
výmena,“ uzavrel R. Chovanculiak.

TA

Konektivita a dobíjanie v jednom
Spoločnosť ADATA Technology je 
známa ako výrobca vysoko výkonných 
pamäťových modulov DRAM a pro-
duktov založených na čipoch NAND 
Flash. Do svojho portfólia najnovšie 
zaradila sériu MFi certifikovaných Ap-
ple Sync & Charge Lightning káblov 
pre komunikáciu a dobíjanie zariadení 

iPhone, iPad a iPod. Metrové káble 
ponúkajú okrem štýlového dizajnu 
aj kvalitné vodiče, ktoré podporujú 
nabíjanie 2.4A. Verzia 2-v-1 kombi-
nuje konektory rozhrania Lightning 
s microUSB. K dispozícii budú čier-
na, biela, modrá, ružová, ale aj zlatá, 
strieborná a titánová farba.       JR
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Šéfdizajnér značky Škoda Jozef Kabaň: „Spájame estetiku a funkčnosť.“

Cena? Výkon? Aj to, ale najmä: 
auto sa musí páčiť!

Význam automobilového 
dizajnu je obrovský a ďalej 
rastie. Pod túto myšlienku 
sa podpisujú šéfdizajnér 
značky Škoda Jozef Kabaň 
a profesor Peter Zec, riaditeľ 
renomovanej súťaže Red Dot 
Design Award.

-

: Najskôr je dôležité vedieť, že porot-
covia súťaže Red Dot majú v oblasti automobilo-
vého dizajnu bohaté skúsenosti. Preto majú pri-
rodzený cit pre dobrý rukopis automobilového 
dizajnu; nielen pri automobiloch, ktoré upútajú 
na prvý pohľad. 

Rozhodnutie o kúpe 
automobilu závisí 

od 80 až 85 percent 
od jeho dizajnu.

V prípade Fabie to boli jej línie: jej silueta je 
jasná a usporiadaná, línie sú rovnobežné. Auto 
nemá žiadne zbytočné ozdoby, žiadne falošné 
obliny. Má veľmi dynamický vzhľad. A čo nás 
presvedčilo najviac: keď nastúpite a pozriete sa 
do interiéru, zistíte, že ponuka priestoru je vyni-
kajúca. To všetko sa vyhodnotilo a auto získalo 
– myslím si, že absolútne právom – ocenenie 
Red Dot.

-

: Existujú štúdie, ktoré dokazujú, 
že rozhodnutie o kúpe automobilu na 80 až 
85 percent závisí od dizajnu vozidla. Aj z po-
rovnania atribútov „vernosť značke“ alebo „di-
zajn“ vychádza dizajn víťazne. To znamená, že 
zákazníci zmenia značku, ak sa im už dizajn 
nepáči.

: Veľa a zároveň málo. Musíme 
dbať na to, aby sme zákazníkov nepreťažovali. 
Zákazník je v neľahkej situácii: dizajn potrebuje 
čas, aby bol pochopený. Jeho potenciál často 
rozpoznajú len odborníci, pre konzumentov je 
to na prvý pohľad ťažšie. Napríklad nikdy by 
sme do áut nezavádzali internet, keby sme sa 
pýtali len zákazníkov. Tí to ešte pred pár rokmi 
nechceli. Sám som nevedel, že budem potre-
bovať mobilný internet. Dnes som stále na ces-
tách so svojím telefónom a mám so sebou vždy 
„celú kanceláriu“. Nové veci chcú svoj čas.

-

: Dizajnéri, samozrejme, pracujú s ur-
čitým časovým predstihom. Realizujú vízie a zá-
roveň emócie. Človek sa vždy snažil preniesť 
svoje emócie do plechu alebo iných materiálov. 
Materiál tak získa dodatočnú hodnotu. Alebo 
nezíska. Predtým sa toto odohrávalo najmä 
v oblasti umenia, v maliarstve, sochárstve. To 
boli čisté emócie. Dnes sa aj na veci každo-
dennej potreby nazerá nielen z pohľadu funkč-
ného, ale aj emocionálneho. Výtvarná stránka 
a emócie nadobúdajú na význame a ovplyvňujú 
rozhodnutie o kúpe. V spoločnosti Škoda sme 
si toho veľmi dobre vedomí.

-

AUTOMOBILY

Jozef Kabaň a Peter Zec

Cenu Red Dot Design Award získalo v tomto roku aj Ferrari California T.
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J. Kabaň: Nie, nemáme v úmysle stať sa dizaj-
novou značkou. Myslím si, že je to tak dobre. 
Mojím snom je len spájať estetiku s maximom 
funkčnosti, oboje vzájomne priblížiť natoľko, že 
sa nebude hovoriť o dvoch rôznych veciach. 
Snažíme sa hľadať krásu v jednoduchosti, bez 
toho, aby sme pritom zabúdali na funkčnosť, er-
gonómiu a bezpečnosť. Auto by malo v prvom 
rade plniť svoj účel. Kladie sa naň mnoho po-
žiadaviek, ktoré sú oveľa dôležitejšie ako dizajn. 
Dizajn však funkčnosť zatraktívňuje.

Ak dizajn potrebuje svoj čas, aby ho zá-
kazníci prijali, prečo si nemôžu zákazníci 
dizajnéra vychovávať tým, že mu povedia, 
čo chcú a čo ich urobí šťastnými?

P. Zec: Návyky ľudí sa menia veľmi pomaly. 
Najväčšia výzva pri takých drahých produk-
toch, ako sú automobily, ktoré majú dlhý vývo-
jový cyklus, je nájsť rovnováhu medzi tradíciou 
a inováciou. To znamená, že ak ste príliš inova-
tívni, značka sa stratí, automobily už potom nie 
je možné priradiť. Ak však budete príliš tradiční, 
autá budú nudné.

Dobrý automobilový 
dizajn hľadá rovnováhu 

medzi tradičným a novým.

J. Kabaň: Musíte svojich zákazníkov poznať, 
vedieť, ktorý krok sú ochotní akceptovať. Ak 
to s inováciami preženiete, týchto zákazníkov 
stratíte. Ak inovácie podceníte, stratíte ich tiež. 
Možno nie dnes, ale zajtra.

Ako ste povedali, auto musí plniť mnoho 
funkcií a dizajn je jednou z nich. Kvalitatívne 
a technologicky sa požiadavky na produkty 
stále zbližujú. Bude preto podľa vášho ná-
zoru dizajn nadobúdať na význame?

J. Kabaň: Myslím si, že dizajn hrá obrovskú 
úlohu. Lebo ak sa technické vlastnosti výrob-
kov vzájomne zbližujú, bude to dizajn, čím sa 
budú navzájom odlišovať. Ale nebude to len sa-
motný dizajn, ale kombinácia všetkého, čím sa 
vyznačuje dobré auto. Popri technike to bude 
aj ponuka priestoru, ergonómia, materiály, kto-
ré zvolíte. Ako hovorí profesor Zec, musí to byť 
v rovnováhe. 
Dizajnu alebo techniky môžete dať automobilu 
aj príliš veľa. Z pohľadu značky Škoda hovo-
rím: auto nemá byť stredobodom života, ale 
je a bude rozlišovacím znakom. Ľudia svojím 
autom vždy hovoria niečo o sebe. Vezmime si 
nový Superb: ako vlajková loď značky Škoda 
má okrem iného za úlohu dodávať vodičovi – aj 
značke – sebavedomie. Nie je to len raciona-
lita, pre ktorú sa rozhodnete, ale aj estetická 

pridaná hodnota. Superb má aj reprezentatívnu 
funkciu a aj vedľa prémiových značiek musí vy-
žarovať dostatok sebavedomia.

Ktorými prvkami sa vyznačujú autá rodiny 
Škoda a s ktorými z nich budeme môcť po-
čítať aj do budúcnosti?

J. Kabaň: Nemali by sme sa príliš silno viazať 
na jednu líniu. Ale napriek tomu od nás, dizaj-
nérov, očakávam, že budeme definovať sny. 
Musíme vedieť, akým smerom sa máme uberať.
Automobily značky Škoda sa budú aj v budúc-
nosti od konkurencie odlišovať presvedčivou 
rovnováhou funkčnosti a estetiky. Dôležitým di-
zajnovým znakom našich produktov bude naprí-
klad vertikálna maska chladiča, ktorú si určite 
zachováme. Spája tradíciu a budúcnosť našej 
značky. Ďalším príkladom sú svetlomety, ktorý-
mi vytvárame skôr asociácie s ľudskými očami 
než so samotnou technikou. Keď sa pozriete 
na vozidlo značky Škoda, mali by ste mať skôr 
dojem, že sa niekomu pozeráte do očí, než že 
si prezeráte high-tech produkt. „Teplota“ našej 
značky je veľmi blízka teplote človeka.

Na rozhodovaní o cene Red Dot sa ne-
podieľajú zástupcovia spotrebiteľov. Majú 
organizátori súťaže dostatočne na mysli aj 
zákazníka, ktorý je napokon tým, kto pro-
dukt využíva?

P. Zec: To sa musíme pozrieť do histórie tejto 
súťaže. Cenu vymysleli dizajnéri pre dizajnérov, 
pretože sa často stretávali s takouto situáciou: 
vznikli produkty a keď boli úspešné, potom sa 
povedalo, že to bolo vďaka dobrému marke-
tingu alebo cenovej politike a dobrú prácu od-
viedol aj vývoj. Dizajn bol v pozadí. Keď však 
produkt úspešný nebol, pripísalo sa to zlému di-
zajnu. Takže súťaž vznikla ako akási dizajnérska 
svojpomoc. Chceli sme hodnotiť kvalitu práce 
– a na to treba odborníkov.

Existujú výskumy, do akej miery ceny ako 
Red Dot ovplyvňujú správanie zákazníkov?

P. Zec: To nevieme presne vyčísliť. Na nasýte-
ných trhoch môže byť také vyznamenanie ja-
zýčkom na váhach. Keď sa pozriete na kategó-
rie, ktoré sú v našej súťaži zastúpené, boli by 
ste možno prekvapení, ako veľmi je dizajnová 
cena potrebná napríklad pre kúpeľňové vane.  

Škoda nechce 
byť dizajnovou 

značkou; krásu vidí 
v jednoduchosti, 

podporujúcej funkčnosť.

To isté sa týka aj mobilných telefónov a lapto-
pov. Medzi nimi je veľká vyrovnanosť a konku-
rencia a ich výrobcovia potom visačku Red Dot 
zodpovedajúcim spôsobom využijú. Teda všade 
tam, kde je potrebný mimoriadny argument pre 
kúpu. Pri produktoch, ktoré sa presadia aj bez 
toho, pretože sú na trhu jedinečné, je uznanie 
dôležité skôr pre dizajnérov.

Pán Kabaň, aký význam má pre vás ako 
pre šéfdizajnéra automobilovej značky zís-
kanie takejto ceny?

J. Kabaň: Samozrejme, nebolo pre nás primár-
nym cieľom. Tým je nadchnúť našimi produktmi 
pre značku Škoda čo najviac ľudí. Napriek tomu 
majú pre nás ceny ako Red Dot veľký význam. 
Čo môže byť krajšie ako uznanie od našich zá-
kazníkov a zároveň aj od našich kolegov? Red 
Dot má vysoko nastavenú latku a porota je kva-
litne obsadená. Vyhrať Red Dot, to je pre kaž-
dého dizajnéra veľké povzbudenie.

BA/Extratour
Foto: Škoda Auto. Ferrari

AUTOMOBILY

Nový Superb – ďalší ašpirant na Red Dot? Takto ho v Ženeve predstavili 
Winfried Vahland a J. Kabaň.
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Keď je Slovensko lídrom...
Naša krajina je v raste 
automobilovej výroby 
na špičke krajín strednej 
a východnej Európy. A to od 
začiatku krízy až doteraz.

Kým v roku 2008 sa u nás vyrobilo 575,8 tisíca 
osobných a úžitkových áut, v roku 2014 to bolo 
993-tisíc. Takýto nárast o 72 % sa nepodaril 
žiadnej inej krajine regiónu. Vyplýva to z analýzy 
spoločnosti Coface.

SR a ČR v regióne vyčnievajú
V regióne SVE v tom istom období 2008 – 2014 
významnejšie rástlo aj Rumunsko (o 60 %) a ČR 
(o 32 %). Zato Maďarsko, Poľsko ani Slovinsko 
sa v objeme výroby stále nedostali na predkrízo-
vú úroveň. V Poľsku dokonca vlani vyrobili necelú 
polovicu toho, čo v Česku.
Hoci celý región vlani vyprodukoval až 3,6 milió-
na áut (čo je pätina objemu EÚ), len dve tunajšie 
krajiny sú aj v top 20 najväčších výrobcov sve-
ta – Slovensko a Česko. Spolu vyrobia až dve 
tretiny celkovej produkcie áut v regióne. V oboch 
krajinách sa vyrába najviac áut na tisíc obyvate-
ľov: 180 u nás a 108 v ČR. No pokiaľ ide o do-
máci dopyt, na tisíc obyvateľov (podľa Eurostatu, 
2012) pripadá v ČR 448 áut, na Slovensku 337.

Dominujú veľké zahraničné 
značky
V šiestich krajinách SVE je spolu 33 automo-
bilových výrobcov. Dominujú tu hlavne nemec-
ké, francúzske a talianske značky, ale aj ázijskí 
výrobcovia. Prevahu majú osobné autá, hoci 
v troch krajinách sa vyrábajú aj ťažké a v Poľsku 
ľahké úžitkové vozidlá.
I keď domáci výrobcovia ťažkých úžitkových vo-
zidiel sú schopní predávať aj na zahraničných 
trhoch, značky osobných vozidiel na trhu prežiť 
nedokázali. „Až na dve silné výnimky – Škodu 
a Daciu,“ upozorňuje Grzegorz Sielewicz, eko-
nóm Coface pre SVE. „Tieto dve značky dostali 
nový impulz investíciami Volkswagenu, respektí-
ve Renaultu,“ pripomína.

Ťahúň ekonomiky
Z analýzy vyplýva, že automobilová výroba v re-
gióne dáva prácu 850-tisíc ľuďom a významne 
sa podieľa na raste ekonomiky. Najvýraznejším 
príkladom je Slovensko, kde sa automobilový 
sektor podieľa na celkovej hodnote výroby až 
32 percentami. Za ním nasleduje Česko s 22 %. 
Obe krajiny vedú aj v podiele na celkovom obje-
me výroby (12,6, resp. 9,1 %).
Rizikom je však silná závislosť od exportu. Do 
krajín EÚ smeruje až 85 % celej autoprodukcie 
SVE. Len SR a Rumunsko významne vyvážajú aj 
inde; my až 26 % cestných vozidiel. Pritom 7 % 
smeruje na čínsky a 4 % na americký trh.

SB
Foto: JF

AUTOMOBILY

Nová vízia Hyundai
Na frankfurtský autosalón 2015 Hyundai pripra-
vil nové modely, vizionárske štúdie a inovatívne 
technológie. Vášeň značky pre dizajn najnovšie 
reprezentuje kupé Vision G.  Spolupracovali na 
ňom dizajcentrá Hyundai na celom svete. 
Vision G koncepčne vychádza z vyrábaného 
sedanu Genesis, s ktorým ho spájajú základ-
né línie či tvar masky chladiča. Vodičove dvere 
sa vedia automaticky otvoriť pri jeho príchode 
k vozidlu. Za nimi je elegantný, pokojný interiér 
s hodnotnými materiálmi. Nové prvky (ako napr. 
podlhovastý a zakrivený dotykový monitor) mu 
dodávajú nádych sofistikovanosti. Podľa výrob-
cu predstavuje Vision G inšpiráciu pre budúci 
dizajn Hyundai a prémiové produkty.    MD

Tajomný Snowman 
zo Škodovky
Už nejaký čas presakujú správy o sedem- 
miestnom SUV, ktoré chystá mladoboleslav-
ská automobilka na začiatok roka 2016 pod 
predbežným názvom Snowman. Objavilo sa aj 
meno Polar. Auto má konštrukčne vychádzať 
z modelu Tiguan, avšak s predĺženou platfor-
mou. Aj prvé „špionážne“ fotky naznačujú, že 
bude širšie a dlhšie ako súčasný model Yeti. 
Píše sa aj o výraznej inšpirácii a technickej prí-
buznosti s VW konceptom CrossBlue, prezen-
tovaným na autosalóne vo Frankfurte.
„Snehuliak“ má byť dlhý 4,75 m a jeho cenu 
odborní novinári odhadujú minimálne na  
24-tisíc €. Mal by byť konkurentom najmä 

prémiovým modelom Mercedes GLC, Audi Q5 
a BMW X3.        DT

Talisman ako sedan 
aj kombi
Po letnej premiére sedanu sa na jeseň predsta-
vuje Renault Talisman kombi. Firma takto nahrá-
dza oboch svojich starších zástupcov v strednej 
triede – Lagunu i Latitude. Talisman má ladné, 
svalnaté tvary s dynamickým profilom a veľkory-
sými rozmermi: dĺžka 4,85, šírka 1,87 a výška 
1,46 m (v oboch verziách). Rovnakú majú i väč-
šinu rysov, vrátane zadných svetiel. Odlišná je 
splývavá línia strechy i bočných okien. 
Verzia kombi má celkom nové piate dvere, ktoré 
sa môžu ovládať elektricky. Skrývajú batožinový 
priestor s objemom 572 litrov, po sklopení zad-
ných sedadiel takmer 1 700 l. Predná maska 
s chrómovými lištami v štýle Kadjar je pre znač-
ku typická. Osobitým dojmom pôsobí zadná 
časť s rozmernými koncovými svetlami.        VN
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Česká ofenzíva Prologisu
Prologis, globálny líder v oblasti priemyselných 
nehnuteľností, cez leto výrazne posilnil svoju 
pozíciu v okolí Prahy. Vo svojich logistických 
parkoch Prague-Airport a Prague-Jirny dokončil 
výstavbu troch budov na mieru s rozlohou viac 
ako 76-tisíc m2. V druhom z parkov tiež prena-
jal 12-tisíc m2 a ďalších 8-tisíc v parku Prague-
-Uzice. Nájomné zmluvy na viac ako 26-tisíc m2 
predĺžil v parku Prague D1 East. Kúpou budovy 
s prenajímateľnou plochou 28-tisíc m2 a priľah-
lým 14 ha pozemkom rozšíril svoj park Prague-
-Rudna. Zároveň v ňom podpísal nové nájomné 
zmluvy na 7 401 m2. S celkovou plochou viac 
ako 952-tisíc m2 logistických a priemyselných 
priestorov spoločnosť patrí k popredným po-
skytovateľom distribučných budov v ČR.
V rámci aktívnej stredoeurópskej investičnej 
stratégie v prvom polroku 2015 vytvoril Prologis 

aj nový park západne od Budapešti (69-tisíc 
m2) a začal so špekulatívnou výstavbou bu-
dov vo svojich parkoch v Štetíne, vo Vroclave 
a v Bratislave.

GD

Cargo budú riadiť 
aj z Bratislavy
Britská spoločnosť Air Dispatch CLC chce 
v januári 2016 otvoriť centralizované riadiace 
pracovisko v Bratislave – ako tretie centrum 
pre riadenie nákladu po Prahe a Varšave. Ria-
diteľ spoločnosti Nick Yeadon k tomu uvie-
dol: „Letecká preprava je rýchlo sa meniace 
odvetvie a nevidím dôvod, prečo by Sloven-
sko nemalo byť v popredí jej technologického 
napredovania. V čase, keď sa letecké spo-
ločnosti stále viac usilujú o outsourcing riade-
nia nákladu, je správne rozšíriť naše kapacity 
a investovať do nových prevádzok.“
Bratislavský pracovný trh podľa neho ponúka 
spoločnosti ideálnu kombináciu kvalifikova-
nej a zručnej pracovnej sily. Firma tu chce 
do konca roka 2016 vytvoriť 75 pracovných 
miest a odhaduje, že je to len začiatok.
Air Dispatch CLC je poskytovateľom služieb 
riadenia nákladu, ročne vygeneruje vyše  
650 000 výkazov o hmotnosti a rozložení 
nákladu lietadiel pre viac ako 300 letísk na 
všetkých kontinentoch.   TA

Z BTS sa lieta viac
Letisko M. R. Štefánika vybavilo za 1. polrok 
spolu 587 324 cestujúcich. V medziročnom 
porovnaní to predstavuje nárast o 22 %. 
O nárast sa pričinil najmä dopravca Ryan- 
air, ktorý tu otvoril základňu aj nové linky do 
Atén a Madridu. Prínosom je tiež nová linka 
spoločnosti Flydubai do Dubaja. Počet pre-
pravených pasažierov stúpal od januára kaž-
dý mesiac. Najviac cestujúcich sa prepravilo 
na pravidelných linkách do Londýna, Dublinu 
a Milána.
Letisko by mohlo v tomto roku vybaviť spolu 
približne 1,6 milióna pasažierov, čo by oproti 
minulému roku predstavovalo 20-percentný 
nárast. Odhaduje to riaditeľ letiska Ivan Trh-
lík. Vlani z Bratislavy odletelo a sem priletelo 
celkovo 1,36 milióna cestujúcich. V porovna-
ní s predchádzajúcim rokom 2013 to zname-
nalo pokles o 1,3 %.   TA

DOPRAVA A LOGISTIKA

Obrázky na strane pochádzajú zo servisu TASR a firemných zdrojov.

Prologis Park Prague-Rudna

Aplikácia pomáha využiť sklady
Potrebovali by ste sklad „na vyžiadanie“? Spo-
ločnosť Flexe vytvorila na báze cloudu mobilnú 
aplikáciu – virtuálne trhové miesto, spájajúce 
firmy, ktoré potrebujú ďalšie skladové priestory 
s takými, čo majú prebytok kapacity. Dispozič-
ná sieť pozostáva z viac ako 80 skladov naprieč 
celou Severnou Amerikou. Cloudová platforma 
zahŕňa vyhľadanie a identifikáciu zariadení, zod-
povedajúcich špecifickým distribučným potre-
bám. Zabezpečuje tiež riadenie dodávky zásob 
a manipulácie aj možnosť sledovať ich.
Podľa spoločnosti jej služba „pomáha podni-
kom speňažiť priestor, ktorý nepoužívajú, keď 
sú zásoby nízke, a naopak, umožňuje pribrať 
viac priestoru, keď sú stavy zásob vysoké.“  

FL

Inteligentná námorná loď 

na obzore

Internet vecí ovplyvňuje aj nákladnú námornú 
dopravu – má nový spôsob, ako môžu lodiari 
manažovať svoje flotily a dosiahnuť prevádzkové 
úspory. Vyvíjajú ho spoločnosti Hyundai Heavy 
Industries a Accenture.

Prostredníctvom siete snímačov, vstavaných do 
nových plavidiel, budú môcť ich majitelia zachy-
tiť rad informácií, nevyhnutných pre plavbu, ako 
sú poloha, počasie, oceánske prúdy, palubné 
vybavenie, stav nákladu. To im umožní sledo-
vať stav plavidiel v reálnom čase. Služba má 
byť schopná na základe čerstvých dát poskyt-
núť aktuálne výstrahy a varovania, odporučiť 
preventívnu údržbu či efektívnejšie plánovanie 
a takisto analyzovať historické údaje flotily. In-
teligentná loď s vyvíjanou „on-ship“ platformou 
ponúkne užívateľom tiež kompletné správcov-
ské a administrátorské služby. To zabezpečí, že 
aj všetky pripojené prístroje môžu byť monitoro-
vané a spravované na diaľku.

HI
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Slovensko rekordne 
v logistike
V druhom štvrťroku 2015 
zaznamenal náš trh 
skladových a logistických 
nehnuteľností mimoriadnu 
aktivitu. Vo výstavbe 
i v prenájmoch.

Začatá výstavba na ploche približne 96-tisíc 
štvorcových metrov predstavuje slovenský re-
kord. Viac ako polovica (58 %) z týchto priesto-
rov už má vopred dohodnutých nájomníkov, 
zvyšok je špekulatívny. Práve nárast špekula-
tívnej výstavby signalizuje pozitívne očakávania 
v blízkom období.

Nová výstavba
Developeri začali s výstavbou niekoľkých „build-
-to-suite projektov“, teda šitých na mieru požia-
davkám nájomcov, medzi ktorými stúpa záujem 

o energetickú efektívnosť priestorov. Jedným 
z nich je CTP Invest, ktorý už začal stavať vo 
Voderadoch.
Najaktuálnejšie developer J&T Real Estate do-
končil v Devínskej Novej Vsi modernú logistic-
kú halu s rozlohou 15-tisíc m2 pre spoločnosť 
Schnellecke. Druhým hotovým projektom je 
hala s výmerou 2 784 m2 pre DHL Logistics, 
postavená v Žiline spoločnosťou P3.
Podľa údajov CBRE je momentálne vo výstav-
be viac ako 117-tisíc m2 priestorov, z toho 82 % 
mimo širšieho okolia Bratislavy.  

Prenájmy
V druhom kvartáli boli podľa poradenskej 
spoločnosti JLL uzatvorené obchody na 
takmer 53-tisíc m2, pričom 87 % predstavujú 
nové zmluvy. K najvýznamnejším patrili pre-
nájmy 10 000 m2 spoločnosťou Alza v Se-
nec Logistics Center a 7 000 m2 reťazcom 
Tesco v logistickom parku v Petrovanoch. 
Ďalšie tri transakcie s celkovou výmerou približ-
ne 6 800 m2 boli podpísané v rámci projektu 
Prologis Park Bratislava. Na strednom Sloven-
sku bola len jedna transakcia – firma Gefco si 
prenajala asi 1 700 m2 v P3 parku v Žiline.
Vyššiu lízingovú aktivitu cítiť najmä zo sektoru 
e-commerce a od automobilových výrobcov. 
Ceny mesačných nájmov na Slovensku sa v sú-
časnosti pohybujú medzi 3,30 až 4,20 eura za 
štvorcový meter. Podľa odhadu CBRE sa meniť 
nebudú.

TA
Foto: P3
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Za susedmi v logistických 
plochách zaostávame
Peter Bečár zo spoločnosti P3 Logistic Parks 
tiež vníma rastúci záujem o nové skladové 
a logistické plochy. V porovnaní s predkrízo-
vým obdobím však vidí rozdiel: „Predtým sa 
budovali priemyselné nehnuteľnosti oriento-
vané viac na výrobu, teraz viac na logistiku.“
Industriálny trh na Slovensku momentálne 
predstavuje približne 1,5 milióna m2 moder-
ných skladových a logistických priestorov 
(údaj CBRE). V strednej a východnej Európe 
patrí medzi najmladšie a najmenšie, no stále 
si udržiava atraktivitu. Je však v intenzívnom 
konkurenčnom boji s okolitými krajinami.
Podľa P. Bečára bolo u nás vlani novoposta-
vených 120-tisíc m2 priemyselných nehnuteľ-
ností, v tomto roku by to malo byť 150- až 
200-tisíc. „Naše čísla sú stále podstatne niž-
šie ako u susedov,“ upozornil. „V ČR sa vlani 
postavilo 350-tisíc, v Poľsku vyše 900-tisíc 
metrov. Obe krajiny dominujú regiónu,“ 
dodal. Ani štruktúru našich priemyselných 
nehnuteľností nevidí ideálne. Poukazuje na 
to, že až 80 % z nich je sústredených v Bra-
tislavskom kraji, kým v okolí Prahy je to len 
40 %. Hlavným dôvodom je podľa neho stav 
infraštruktúry – nielen cestnej, ale aj z hľa-
diska ponuky pozemkov či starostlivosti 
o investorov.

TA

Peter Bečár

P3 Park v Žiline
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Slovák, ktorý projektuje 
mrakodrapy
V New Yorku na Manhattane 
vraj stojí asi tritisíc 
mrakodrapov. Na desiatkach 
z nich sa ako projektant 
podieľal slovenský rodák 
Dušan A. Prištic, ktorý v roku 
1979 emigroval do USA.

Bol som nespokojný s tým, čo sa v Českoslo-
vensku stalo v roku 1968. Po tom, ako u nás 
zostali sovietske vojská, som si povedal, že mu-
sím odísť. Takýto krok je vždy veľkým riskom, 
pretože idete do neznáma, na miesto, kde ne-
máte rodinu ani nikoho blízkeho. Len veríte, že 
vám tam bude lepšie.

Mal som vtedy 26 rokov. V tom čase, v roku 
1979, som už bol na čiernej listine režimu. Do 
roku 1976 som pracoval v jadrovej elektrárni 
v Jaslovských Bohuniciach. Vtedy v nej pri ne-
hode tragicky zahynuli moji dvaja kolegovia a ja 
som dal výpoveď. Na verejnosti sa o tom vtedy 
nesmelo hovoriť.

-

Dostal som povolenie na cestu do Bulharska 
cez Juhosláviu. Zamieril som na hraničný prie-
chod s Rakúskom a tam som juhoslovanským 
colníkom utiekol. Vyzeralo, že boli šokovaní 
tým, že sa niekto odvážil autom prejsť cez hra-
nice priamo pred ich očami. Kým z nich štyria 
vybehli z budovy so samopalmi v rukách, bol 
som už ďaleko.

Po skúsenostiach z roku 
2001 sa stavajú pevnejšie 

mrakodrapy, ktoré nezničí 
ani náraz lietadla.

V Rakúsku som dostal politický azyl. Začal som 
pracovať vo Viedni v ateliéri jedného architek-
ta z Piešťan, kde sme projektovali niektoré 
trasy viedenského metra. Zúčastnili sme sa aj 
na konkurze na projekt budovy Organizácie 

Spojených národov vo Viedni, skončili sme 
však až tretí. Potom som sa rozhodol, že odí-
dem za oceán, do USA.

-

To je pravda. Zaujal som ich však tým, že som 
pracoval v jadrovej elektrárni. Tak sa mi v USA 
podarilo získať GSA Security Clearance, bez-
pečnostnú previerku, vďaka ktorej môžem pra-
covať aj na tajných projektoch pre americkú vlá-
du, ako sú napríklad projekty vládnych budov 
alebo ambasád. Umožnili mi preto študovať na 
špeciálnych školách.

Keď som bol raz v Paríži na Eiffelovej veži, zistil 
som, že výšky mi nevadia. Nemal som žiadne 
závraty ani stiesnené pocity. Aj preto som bol 

šťastný, keď som si v New Yorku našiel miesto 
v prominentnej architektonickej firme, ktorá 
projektovala mrakodrapy. Tam sa ukáže, či na 
to máte talent alebo nie, lebo toto je odbor, kto-
rý sa nedá študovať na žiadnej vysokej škole. 
Keď projektujete napríklad budovu vysokú 400 
metrov, tak musíte brať do úvahy množstvo ve-
ličín a problémov, ktoré musíte vyriešiť. Naprí-
klad rozvody vody v takej budove. To sú vždy 
mimoriadne zložité prepočty a riešenia. Na pro-
jektovanie tohto typu neexistujú žiadne študijné 
odbory, len prax.

-
-

Najvyššie budovy sú v Spojených arabských 
emirátoch – v Dubaji a v Saudskej Arábii. Ta-
mojší šejkovia majú miliardy a tie ľahko investujú 
aj týmto spôsobom. Žijú len z ropy, nič nevy-
rábajú ani nevyvíjajú. Nemôžu konkurovať inak, 
len investíciami do výškovej výstavby, a preto 
sa predháňajú v tom, ktorý šejk postaví vyšší 
mrakodrap.

Pokiaľ viem, v Saudskej Arábii stavajú mrakodrap 
s výškou jeden kilometer. Podstatná je bezpeč-
nosť takýchto budov. Taký mrakodrap nemôže 
ohroziť žiadne menšie lietadlo. Je však rozdiel, 
či ide o súkromný alebo vládny projekt. Projekto-
val som napríklad 36-poschodovú súdnu budovu 
v New Yorku a v nej sú všetky stĺpy dvakrát širšie 
ako v budovách, ktoré budujú súkromné firmy. 
Takej stavbe neublíži prakticky nič.

STAVEBNÍCTVO A REALITY

Dušan A. Prištic

432 Park Avenue Tower v panoráme Manhattanu: vyše 400-metrový mrakodrap 
(napravo od Empire State) je dielom slovenského projektanta.
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-

Obe budovy spadli po náraze lietadiel, tam nie 
je iné vysvetlenie. Po explózii sa oheň a množ-
stvo vysoko horľavých pohonných látok dostali 
do výťahových šácht, kde nastala séria výbu-
chov a tie postupne oslabovali budovy. Náraz 
prerušil aj potrubia, ktoré plnili požiarne nádrže 
na 93. poschodí. Tie boli na stenách výťaho-
vých šácht. Následne to spôsobilo výpadok po-
žiarnych hlásičov a nespustila sa voda z požiar-
nych nádrží. Takže neochladzovala steny, ktoré 
horiaci letecký benzín neustále zoslaboval. Po-
schodia začali postupne padať, čo spôsobilo 
domino efekt, a obe budovy sa zrútili.

Na projektovanie 
mrakodrapov neexistuje 
špecializované štúdium; 

počíta sa len talent 
a prax.

Reakciou na túto udalosť bolo, že požiarne po-
trubia v mrakodrapoch sa musia umiestňovať 
dovnútra šácht. Budovy sa stavajú podstatne 
pevnejšie a v súčasnosti už podobný útok nemá 
šancu zlikvidovať celú stavbu.
Rád by som ešte dodal, že ako architekt som sa 
podieľal aj na doriešení dvoch poschodí v kom-
plexe Svetového obchodného centra.

Najviac azda na 432 Park Avenue Tower, čo je 
mrakodrap vysoký 426 metrov. Je to najvyššia 
rezidenčná budova na svete. Vidno ju z každé-
ho smeru, ako idete na Manhattan, dokonca aj 
zo vzdialenosti 100 kilometrov. Na najvyššom 
poschodí je najdrahší apartmán na svete, ktorý 
má cenu 95 miliónov dolárov.

Nie som si istý, či by sa na takú budovu našli 
financie. Lacnejšie je postaviť 500 menších 
obytných domov ako jeden stometrový mra-
kodrap. Náročné sú aj technologické postupy. 
Napríklad domiešavač betónu. Ten môže ísť 
len po dvadsiate poschodie, lebo tie pumpy by 
viac nevydržali. Tam musí prísť ďalší. Z každého 
domiešavača sa vezme vzorka, ktorá ide do la-
boratória, kde sa kontroluje jej kvalita; musí byť 
stále rovnaká. Betón má obrovský tlak smerom 
nadol, preto sa musia jeho parametre vypočítať 
mimoriadne presne.

STAVEBNÍCTVO A REALITY

D. Prištic sa podieľal aj na projekte dvojičiek Petronas Towers v Kuala Lumpur. 
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Niche – parfumy s príbehom 
i tajomstvom
Sú pre fajnšmekrov, ktorí 
nechcú kráčať s davom 
a hľadajú originalitu. 
Majú ich kráľovná Alžbeta, 
prezident Obama, ale aj 
Madonna, Angelina Jolie 
či Leonardo di Caprio.

Ak raz vyskúšate vôňu takzvaných niche parfu-
mov, už vraj nebudete chcieť inú. Sú zvodné, 
krásne, sofistikované a originálne. Za exklu-
zívnou individualitou každého z nich stojí kon-
krétny tvorca či parfumérsky dom, tajomná 
receptúra a často aj osobitý príbeh. Od klasic-
kej ponuky ich odlišuje limitovaný počet, dlhá 
tradícia, vzácne prírodné ingrediencie, 
zložitý proces výroby a luxusné flakóny. 
Neuvidíte ich v okázalých spotoch ani 
na stovkách bilbordov; tu sa kladie dô-
raz na povesť a kvalitu.

Vzácne, a teda drahé
Tieto osobitné parfumy obsa-
hujú zložky z rôznych kútov 
sveta, získanie či výroba kto-
rých sú náročné a množstvo 
obmedzené. To sa odráža 
v cene. Napríklad koreň irisu sa 
musí sušiť tri roky, kým z neho 
možno extrahovať žiadané iri-
sové maslo. Kilogram ružového 
oleja zasa vyžaduje až 3 500 ton kvetov! Ale-
bo – na mililiter kvalitného jazmínového oleja 
potrebujete ručne nazbierať (ideálne v noci) až  

Niche parfumy sa 
odkláňajú od komerčnej 

reklamy a masového, 
neosobného predaja.

8 000 kvetov. Mimoriadne vzácnou prísadou je 
tzv. oud: získava sa z dreva agarového stromu, 
napadnutého špeciálnou plesňou. Býva drahší 
ako zlato! Aj nám známe santalové drevo musí 
byť zo stromov starších ako 15 rokov. Cena ole-
ja z neho sa pohybuje medzi 9- až 17-tisícmi 
dolárov za liter.

V každom flakóne iná „story“
Jedinečné prísady napomáhajú vypovedať 
osobité príbehy, ukryté v každom flakóne. 
Napríklad parfum I značky Puredistance je in-
špirovaný príbehom monackej kňažnej Grace 
Kellyovej. Vyjadruje nenápadnú eleganciu v jej 
najčistejšej podobe. Pokojná krása tejto vône 
pripomína modernú popolušku, priemerné 
dievča, ktoré sa stalo princeznou. Inšpiráciou 
pre niche parfum s názvom M – s vôňou novu-
čičkého a štýlového interiéru Aston Martin – bol 
zasa James Bond. Vo vzduchu „zavisne“ napä-
tie a nebezpečenstvo.

Získavanie niektorých 
ingrediencií je extrémne 
náročné a sú drahšie ako 

zlato.

Ak si privoniate k Acqua Sextius od Jul et 
Mad, zjaví sa vám pred očami Proven-

sálsko, rodinné sídlo so záhradou 
a starou kamennou fontánou, ktorej 
voda osviežuje okolie. Parfumérsky 
mág Ramón Monegal zasa vytvoril 
„motorkársku“ vôňu s menom Mon 
Cuir, v ktorej zacítite koženú bun-
du i silu a nespútanosť štýlového 
jazdca.  

Rodinné i „sólo“ poklady
Slovo „niche“ (niš) v preklade zname-

ná výklenok alebo tiež ojedinelý, mimoriadny. 
A presne také tieto parfumy sú – stoja mimo 
hlavného prúdu. Za ich exkluzívnou individua-
litou vždy stojí konkrétny tvorca či parfumérsky 
dom – často rodinný podnik, kde si tajomstvo 
vôní odovzdávajú z generácie na generáciu. 
Ak receptúru poznal len jeden človek, obvykle 
odchádza zo sveta spolu s ním. Potom sa 
stáva, že jeho posledné parfumy stúpajú 
na cene – podobne ako obraz po smrti 
maliara.
 

Návrat po sto rokoch
Prvú niche parfumériu v Bratislave 
(svoju druhú po Košiciach) otvo-
rila nedávno spoločnosť 1907. 
Toto meno jej dala majiteľka Eva 
Škovranová podľa roku narode-
nia svojej babičky, ktorá dodávala 

na dvor grófa Andrášiho kozmetické potreby 
vlastnej výroby. Jej recept na fialkovo-ľaliovú 
kolínsku uchováva vnučka dodnes.
K oživeniu rodinnej kozmetickej minulosti ju 
podnietila návšteva malebného provensálskeho 
mesta Grasse, ktoré je „pupkom“ svetového 
parfumérstva. Návrat k tejto starej tradícii pripo-
mína aj symbol „fleur de lis“ vo firemnom logu – 
ľaliový kvet, zosobňujúci čistotu a urodzenosť. 
Je návratom v čase, s novými ingredienciami, 
ale s rovnakou vášňou. „Rozhodli sme sa ísť 
cestou niche. Vyrábať chceme len v obmedze-
nom množstve, tak ako kedysi babička,“ vysvet-
lila majiteľka.

Prelom medzi elitu
Značka 1907 sa vlani dostala do „výklenkov“ 
exkluzívnych parfumérií v Paríži i ďalších eu-
rópskych metropolách. Takýto prienik do sveta 
niche a povedomia jeho vyznávačov – mimo-
chodom prvý zo strednej Európy – možno po-
važovať za malý zázrak. Na základe akceptácie 
v najvyššej parfumérskej triede ju kolegovia 
z brandže začali podporovať a postupne sa 
stala výhradným zástupcom rôznych značiek. 
K radu vlastných parfumov jej tak pribudli exklu-

zívne vône z celého 
sveta.

VN
Foto: 1907

ŠTÝL

Ramón Monegal dodáva parfumy napr. na kráľovský dvor 
v Madride – a teraz už aj do Bratislavy.
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Ľudia pracujúci v kancelárii 
sa čoraz častejšie stretávajú 
s bolesťami chrbta.

Medzi hlavné príčiny patria dlhé sedenie pri 
počítači, na nekvalitných stoličkách alebo zlé 
držanie tela. Vo väčšine prípadov prestane po-
máhať dlhodobé užívanie liekov proti bolesti; 
telo si na ne rýchlo zvykne a postupne prestáva 
ich účinky vnímať. Nie každý má dostatok času  

Bolesti chrbta obvykle 
spôsobujú dlhé sedenie 
za PC, zlé držanie tela 
a nekvalitná stolička.

pravidelne navštevovať masážne štúdiá alebo 
chodiť cvičiť. Moderná doba však prichádza so 
zdanlivo jednoduchým a nekomplikovaným rie-
šením týchto problémov.

Tá pravá stolička
Na pohodlné a zdravé sedenie potrebujeme 
správnu stoličku, a tých nie je veľa. Skôr sa zdá, 
že zaobstarať si takú stoličku vyžaduje značné 
úsilie. Napriek tomu sme jednu objavili. Spina-
liS je zdravotná stolička, ktorá neustále udržuje 
telo v správnej polohe sedenia, takže pomáha 

odbúravať krátkodobé i dlhodobé bolesti chrb-
ta, krčnej chrbtice a bedier – a navyše im aj 
predchádza. Simuluje sedenie na gymnastickej 
lopte, ktoré je pre zdravý chrbát veľmi priaznivé. 
Na týchto moderných stoličkách možno sedieť 
doma aj v práci, najviac ju ocenia ľudia 
v kanceláriách, ďalej pracujúci v pro-
fesiách, ktoré vyžadujú dlhé sedenie, 
a všeobecne tiež ľudia, tráviaci pri počí-
tači veľa času.
SpinaliS ponúka viaceré varianty stoličiek – 
aj pre deti. Pre ne vytvorila stoličku, na ktorej 
môžu zdravo sedieť už odmalička.
 

Zbavte sa bolestí
SpinaliS je veľmi kvalitná, účinná a dizajnovo za-
ujímavá stolička, vďaka ktorej sa vášmu chrbtu 
výrazne uľaví. Navyše si už nebudete pre bolesti 
chrbta musieť vyčítať dlhé sedenie pri počítači. 
Hlavnou cestou, ako sa bolesti zbaviť, je zba-
viť sa jej príčiny.
Boľavý chrbát vás môže trápiť aj z iných 
dôvodov, napríklad ak trávite veľa času  

Zdravotná stolička 
simuluje sedenie 

na gymnastickej lopte, 
prospešné chrbtici.

za volantom alebo máte nízku fyzickú aktivitu. 
Aj v takýchto prípadoch vám pomôže sedenie 

na stoličkách SpinaliS. Vaše telo totiž bude pri 
sedení na týchto zdravotných stoličkách stále 
nútené precvičovať chrbtové svaly – a tým si 
zlepšíte celkovú fyzickú kondíciu vášho tela.

VN
Foto: SpinaliS

ZDRAVIE

Krásne vlasy, pevné nechty
Chcete zaujať krásnymi vlasmi, pevnými nech-
tami a žiarivou pleťou? Týmto častiam nášho 
tela pomáhajú kremík, biotín, zinok a kyselina 
pantothenová. Kremík sa uplatňuje pri tvorbe 
spojivových tkanív, kostí, kĺbov i chrupaviek. 
Biotín priaznivo vplýva na správnu funkciu kože, 
slizničných membrán a vlasov. Zinok podporuje 
kvalitu a revitalizáciu kože. Kyselina pantothe-
nová (vitamín B5) prispieva k udržaniu zdravej 
kože, nechtov, vlasov, zubov i kostí.

Všetky štyri zložky obsahuje výživový doplnok 
Biosil plus od spoločnosti Naturvita. Okrem 

toho sa môže pýšiť aj dobrou chuťou, dlhoroč-

nou tradíciou a pôvodom v ČR. Spoločnosť 

Edukafarm v rokoch 2012, 2013 a 2014 v čes-

kých lekárňach zisťovala, ktorý produkt lekárni-

ci najviac odporúčajú. Biosil Plus skončil prvý 

v kategórii výživa vlasov, nechtov a kože.  
    VN

Trápia vás ťažké a unavené 
nohy?
Dlhé sedenie za pracovným stolom či v aute 
neprospieva kŕčovým žilám. Krv sa hromadí 
v spodných častiach tela a jej spätný tok do srd-
ca je sťažený. Ak na to máte podmienky, občas 
sa postavte a prejdite, prípadne si vyložte nohy. 

Prospešné sú aj jednoduché cviky. Naťahujte 
lýtkový sval, krúžte nohami v členkoch alebo 
zvierajte prsty na nohách. 
Taktiež môžete vyskúšať Diosven gel, kozme-
tický výrobok od slovenskej spoločnosti Gene-
rica. Potláča pocit ťažkých a unavených nôh, 
prináša okamžitú chladivú úľavu. Jednoducho 
sa aplikuje a dobre vstrebáva, nezanecháva 
mastné stopy a ani sa nelepí. 

VN

Správne sedieť je základ 
zdravej chrbtice

G
W

15
91

0
2

6



52

ZDRAVIE

Budujte si jesennú kondíciu
Na jeseň, po dovolenkách 
a oddychu, nabiehame 
na pracovné tempo, ktoré 
obvykle musí vydržať až do 
Vianoc. Telo to musí dobre 
zvládnuť.

Opäť si treba zvykať na výkyvy počasia, celo-
denné sedenie v práci, pozornosť a vytrvalosť 
pri riešení pracovných úloh. Doprajte si kondí-
ciu a psychickú pohodu aj počas náročných 
stresových dní a zamerajte sa na svoju imunitu. 
Ak túžite aj v práci po dobrej nálade, hľadáte 
energiu či sa chcete po práci zrelaxovať, stavte 
na športové aktivity a zdravú životosprávu. Za-
čnite už dnes a uvidíte, že výsledok sa dostaví 
okamžite.

Krok za krokom
Ak sa cítite po práci unavení, vyčerpáva vás po-
časie aj pracovné tempo, športová aktivita vám 
dodá chýbajúcu energiu. Nájdite si vyhovujúci 
šport, ktorý vás bude baviť. Objavte kondíciu, 
stratenú po letných radovánkach a leňošení. 

Rýchla chôdza či nordic 
walking sú nenáročnými 
aktivitami, ktoré utužia 

kondíciu.

Ak vám príliš „nevonia“ opakovaná športová 
aktivita, zalovte pre vás v atraktívnejších podo-
bách pohybu. Nordic walking alebo prechádzky 
v prírode, rýchlejšia chôdza do alebo z práce 
namiesto auta či dopravného prostriedku môžu 
byť sľubným začiatkom. Stačí vystúpiť o pár za-
stávok skôr a prejsť kúsok do práce. Nevezte sa 
výťahom, vyskúšajte schody. Ak milujete rých-
losť, švih, siahnite po rakete. Či už skúsite tenis,  
squash, softball alebo bedminton, počas jednej 
hry dokážete nabehať aj niekoľko kilometrov.

Ste živelný typ?
Ak ste vodný živel, plávanie je pre vás ako stvo-
rené. Pri ňom si nielen zlepšíte celkovú kondí-
ciu, ale precvičíte aj veľké svalové skupiny a za-
pojíte i drobné svaly. Možno ste si doteraz ani 
neuvedomili, že ich máte. 
Máločo vás nabudí tak ako šliapanie na pedále. 
Vydajte sa do sveta spinningu alebo vysadnite 
na bicykel a hor sa do prírody! Dynamický po-
hyb prebúdza nielen novú energiu, ale efektívne 

spáli tuk a posilní aj imunitný systém. Bicyklo-
vať sa predsa dá počas celého roka. Najmä na 
jeseň si môžete vychutnať príjemné počasie 
a krásne farebné scenérie.
Pre tých s ohnivým rytmom v tele sú vhodné 
hodiny tanca alebo aerobik. Spojenie hudby 
a pohybu vo vás vyvolá nielen pozitívne pocity, 
ale prinesie aj zábavu a emócie.

Nepreceňte sa!
So športom začnite opatrne, nepremáhajte telo 
nárazovou aktivitou. To sa môže podpísať pod 
únavu, čím sa oslabí váš imunitný systém ešte 
viac. Oslabením sa tak stáva vstupnou bránou 
pre negatívne vplyvy okolia. Ak ste dlho nešpor-
tovali, hrozia vám aj iné nepríjemnosti. Stačí 
možno len pár nešikovných ťahov a úrazy či ne-
príjemné zranenia – ako vykĺbenia, natiahnuté 
svaly alebo zlomeniny – môžu byť na svete. 

Ak sa už úraz pritrafí, obvykle ho sprevádzajú 
zápal, opuch a bolesť. Pri hojení výronov či zlo-
menín rýchlo a účinne pomáhajú enzýmy v lieku  

Bicykel a jesenná príroda 
ponúkajú príjemné 

počasie i krásne farebné 
scény.   

Wobenzym. Urýchľujú vstrebávanie opuchov 
a krvných podliatin, tlmia bolestivosť poranené-
ho miesta. To všetko vedie k zlepšeniu pohyb-
livosti postihnutých kĺbov, svalov a šliach a vý-
razne znižuje čas  potrebný na úplné vyliečenie 
a celkovú rekonvalescenciu.

VN
Ilustračné foto: PPN
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Keď sú kosti krehkejšie
Postupné ubúdanie kostnej 
hmoty vedie k oslabeniu 
kostí a ich zvýšenej 
lámavosti.

Takto sa prejavuje ochorenie látkovej výme-
ny kostného tkaniva alebo inak osteoporóza. 
Označuje sa za epidémiu tretieho tisícročia, 
ktorá je pravdepodobne následkom iného ži-
votného štýlu a stravy ako pred pár desiatkami 
rokov.

Zdanlivo celistvá, vnútri deravá
Osteoporózna kosť vyzerá zvonka ako bežná 
zdravá kosť. Odlišná je vo vnútri – porézna, 
špongiovitá, a teda výrazne krehkejšia. Ľahko 
sa môže zlomiť už pri bežnom páde alebo slab-
šom náraze. Podľa štatistík si v Európskej únii 
vinou osteoporózy niekto zlomí kosť každých 
30 sekúnd! Najčastejšie ide o predlaktia, stav-
ce, horný koniec ramennej a krček stehennej 
kosti. Najobávanejšou je posledná spomenutá 
zlomenina. Až tretina takto postihnutých osôb 
do roka zomiera! Tretina je následne odkázaná 
na opateru, tretina sa zo zlomeniny vylieči a je 
schopná postarať sa o seba.

Najlepšou prevenciou 
sú chôdza, beh 

a konzumácia mliečnych 
výrobkov.

Najnebezpečnejšie na osteoporóze je, že nemá 
žiadne príznaky, ktoré by upozorňovali na jej prí-
tomnosť, len ticho a postupne „kradne“ kostiam 
ich zdravie, pevnosť a silu. V drvivej väčšine 
prípadov sa zistí, až keď sa objaví zlomenina. 
A to je už zvyčajne neskoro. Na pozore pred 
touto zákernou chorobou by sa mali mať najmä 
ženy (až 80 % zo všetkých pacientov); obzvlášť 
v menopauze, slabšej telesnej konštrukcie 

a hmotnosti (menej ako 60 kg) a tie, ktoré majú 
osteoporózu v rodinnej anamnéze.

Aj v pozornosti ekonómov
V posledných rokoch sa o osteoporózu zaují-
majú nielen zdravotníci, pacienti a laická verej-
nosť. Dostala sa aj do centra záujmu ekonó-
mov. Zistilo sa totiž, že náklady na diagnostiku 
a liečbu jej následkov dosahujú obrovské sumy 
a každým rokom rastú. Osteoporóza je glo-
bálnym problémom; WHO ju označila za pri-
oritnú zdravotnícku otázku – pre ekonomické 
náklady vlád, ale aj pre spoločenské aspekty 
pacientov ako bolesť, invalidita či zvýšené rizi-
ko predčasnej smrti. V roku 2000 boli odha-
dované náklady na osteoporotické zlomeniny 
v Európe viac ako 31 miliárd eur. Predpokladá 
sa však, že v roku 2050 toto číslo dosiahne až 
76 miliárd!

Pomôže pohyb a správna výživa
K vzniku osteoporózy výrazne prispieva sedavý 
spôsob života. Hlavnými preventívnymi opat-
reniami sa ukázali pohyb a strava bohatá na 

zložky, podporujúce pevnosť kostí. Kosť zosta-
ne silná a zdravá len vtedy, ak bude každý deň 
vystavená mechanickej záťaži, najmä noseniu  
hmotnosti vlastného tela. Preto sa ako ideálny 
pohyb odporúča každodenná chôdza (aspoň 
30 minút), tiež ľahký beh, tenis alebo aerobik 
strednej záťaže.
Základným prvkom štruktúry kostí je vápnik, 
preto by mal byť na tanieri každý deň. Najviac 
ho nájdete v mlieku a mliečnych výrobkoch. Je-
den liter mlieka obsahuje v priemere až 1 200 
mg vápnika, ktorý sa navyše zo zažívacieho 
traktu ľahko vstrebáva. Preto ľudia, pravidelne 
konzumujúci mlieko a mliečne výrobky, dokážu 
z nich pokryť až 75 % svojej potreby vápnika. 
Obsahujú ho aj mak, orechy, celozrnný chlieb, 
mäso alebo sušené figy.

Bez vitamínu D to nejde
Aby sa vápnik dobre vstrebal, potre-
buje aj prítomnosť vitamínu D 
(najväčšími zdrojmi sú slnko 
a rybí tuk). Je dokázané, 
že len málo ľudí si do-
káže prostredníctvom 
stravy zabezpečiť 
dostatočný prísun 
vápnika a ďalších 
potrebných látok. 
Preto si pridajte 
aj špeciálne výži-
vové doplnky; vy-
skúšajte napríklad 
novinku Osteo 
Aktiv od spo-
ločnosti Wörwag 
Pharma. Obsahuje 
vápnik, horčík, 
vitamíny K a D3, ktoré 
prispievajú k zdraviu kos-
tí. Rozpustite jednu tabletu 
denne v pohári vody a dodáte 
kostiam potrebnú výživu.

KM
Obrázky: SXC

ZDRAVIE

Lekári radia menej soliť 
a viac sa hýbať
Pre Stredoeurópanov sú dlhodobo najväčším 
strašiakom poruchy obehovej sústavy, na kto-
ré ich umiera viac než na obávanú rakovinu. 
Najčastejšou príčinou býva ischemická cho-
roba srdca. „Ľudia stále fajčia, nadmerne pijú 
alkohol a vo zvýšenej miere jedia tuky či cukry,“ 
kritizuje MUDr. Pavel Hanzelka z LR Health and 

Beauty. „Konzumujú viac cholesterolu a sodíka 
a, naopak, málo vápnika, horčíka, draslíka, se-
lénu či jódu. Pre srdce je rizikové napríklad nad-
merné dosoľovanie pokrmov. Optimálnu dennú 
dávku – 5 gramov soli – mnohí prekračujú viac 
ako dvojnásobne,“ dopĺňa varovne. 
Ľudia v strednej Európe tiež vo všeobecnos-
ti prijímajú málo zdravých omega-3 mastných 
kyselín, ktoré obsahujú napríklad morské ryby. 

Tie najmä znižujú hladinu cholesterolu.
Riziková je tiež nedostatočná pohybová aktivi-
ta. Svetová zdravotnícka organizácia odporúča 
minimálne päťkrát týždenne aspoň 30 minút 
pravidelného pohybu strednej intenzity. Prináša 
to rad zdravotných benefitov vrátene zníženia 
rizika kardiovaskulárnych chorôb, ale tiež cuk-
rovky či niektorých typov rakoviny.
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Zmrazená budúcnosť
Moderná medicína ponúka 
ženám zvýšenú šancu na to, 
čo ešte donedávna nebolo 
mysliteľné – na rodičovstvo 
vo vyššom veku.

Za socializmu sa naše ženy vydávali a rodili o 10 
– 15 rokov skôr, ako je súčasný priemer – a po-
tom vyzerali takmer ako dôchodkyne. Konfekč-
nú veľkosť 38 už nikdy neobliekli a uspokojili sa 
s tým, že najkrajšiu časť života majú za sebou. 
Od tridsaťpäťky boli „za zenitom“ a čakali iba na 
naozajstnú starobu.

Metóda dáva šancu 
aj ženám, pre ktoré 

je aktuálna gravidita 
zdravotne riskantná.

Zato súčasné tridsiatničky sú v oveľa lepšej 
kondícii. Viac sa starajú o svoje telo aj výzor, 
cvičia, zdravo jedia, dávajú si záležať na vzde-
laní, kariére, samostatnosti, dlho hľadajú toho 
pravého a nie je nezvyčajné, keď majú prvé die-
ťa po tridsiatke.

Biologické hodiny nezastavíš...
„Aj keď sú dnešné tridsiatničky či štyridsiatnič-
ky viac fit, zákony prírody platia stále a nedajú 
sa oklamať,“ upozorňuje gynekologička MUDr. 
Michaela Grossová, medicínska riaditeľka klini-
ky Iscare. „S pribúdajúcim vekom sa funkčnosť 
vaječníkov oslabuje a ženy po tridsiatom piatom 
roku života majú nielen podstatne väčší prob-
lém otehotnieť a vynosiť dieťatko, ale zároveň 
aj vyššiu pravdepodobnosť výskytu Downovho 
syndrómu a ďalších genetických porúch plo-
du,“ vysvetľuje.

Samostatnosť, vzdelanie, 
kariéra – pre toto dnešné 
ženy odsúvajú rodičovstvo 

na neskôr.

To však neznamená, že súčasného životného 
štýlu sa treba vzdať. Veď má svoje opodstatne-
nie i výhody. Mať dobré vzdelanie, slušne roz-
behnutú kariéru, vedieť, čo chceme a čo nie, 
a podľa toho si potom vybrať partnera, to všetko 
sú plusové body. Dôležité je však myslieť aj na 
budúce rodičovstvo.

Zastavme čas – mrazom!
Súčasná medicína umožňuje oboje – dlhý slo-
bodný život, budovanie kariéry aj dieťa vo vyš-
šom veku. Stačí si dať zmraziť vajíčka! „Zmra-
zovanie spermií je pomaly samozrejmosť,“ 
konštatuje Mgr. Ana Ivanová, hlavná embryo-
logička Iscare a pokračuje: „Zmrazovanie žen-
ských vajíčok je podstatne mladšia záležitosť, 
u nás máme dvojročné skúsenosti.“
Aby si žena mohla, takpovediac, odložiť vajíčka 
na lepšie časy, musí byť predovšetkým zdravá 

– čo vždy posúdi lekár na základe vyšetrenia. 
Ak je v poriadku, podstúpi ešte krátku hormo-
nálnu terapiu. „Samotný zákrok sa robí v celko-
vej anestézii, trvá však iba 5 – 10 minút,“ pri-
bližuje MUDr. Grossová. „Dve hodiny po ňom 
pacientka odchádza domov,“ uzatvára.
Nič drastické či náročné, netreba si ani brať do-
volenku. A keď príde pravý čas na dieťa, žena 
(s partnerom) sa na kliniku vráti. Tam vajíčka 
rozmrazia, oplodnia a vložia budúcej mamine 
do maternice.

Bez detí niet budúcnosti
V rozvinutých západných krajinách si ženy „od-
kladajú“ svoje pohlavné bunky v priemernom 
veku 37 – 38 rokov. Avšak tamojší odborníci 
rozbehli edukačnú kampaň za skorší odber 
vajíčok. Doktorka Grossová súhlasí: „Naozaj 
oveľa lepšie vyhliadky na úspešné odobratie 
a budúce zdarné počatie zdravého plodu majú 
ženy, ktoré sa pre toto riešenie rozhodnú okolo 
tridsiatky.“

Odber vajíčok nie je 
zdravotne zaťažujúci ani 

časovo náročný.

Do kampane sa zapojili aj veľké nadnárodné fir-
my ako Apple či Google. Svojim pracovníčkam 
dávajú možnosť nechať si zmraziť vajíčka ako 
jeden zo zamestnaneckých benefitov. Zrejme si 
uvedomujú, že bez ďalších zdravých generácií 
nemá zmysel myslieť na budúcnosť, nieto ešte 
vymýšľať nové výrobky či programy.

PB
Foto: SXC, Iscare

ZDRAVIE

Vajíčka sa zmrazujú v tekutom dusíku 
na teplotu -196 °C.
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Ak sa necítite dobre, pomôže vám zistiť, či potrebujete antibiotiká

Mať poruke CRP test sa oplatí

Škriabanie v krku, bolesť 
hlavy či zvýšená teplota 
vás môžu prekvapiť aj na 
pracovisku. Ísť k lekárovi 
alebo radšej domov? Je dobré 
rýchlo zistiť, aké vážne to je.

Na to existuje výborná pomôcka – CRP test. 
Je malý, prenosný a použitie je jednoduché. Vo 
veľmi krátkom čase diagnostikuje, či má ocho-
renie bakteriálny pôvod – a teda či si žiada anti-
biotiká. Máte ho na pracovisku?

Vírusy či baktérie?
S CRP diagnostikou sa bežne stretávame v or-
dináciách praktických lekárov. Tí ju oceňujú naj-
mä pre rýchlosť a vysokú úspešnosť správneho 
odhalenia pôvodu choroby, čo je rozhodujúce 
pre zvolenie adekvátneho liečebného postupu. 
Test zisťuje koncentráciu tzv. C-reaktívneho 
proteínu v krvi v troch množstvových úrovniach.  

Klinicky preverená 
metóda CRP rozlíši, 

či pôvodcom ochorenia 
sú baktérie alebo vírusy.

To umožňuje pomerne presne rozlíšiť medzi 
bakteriálnym a iným pôvodom ochorenia, naj-
častejšie vírusovým. Vysoká koncentrácia tohto 
proteínu (tretí stupeň) s veľkou pravdepodob-
nosťou naznačuje, že v organizme prebieha ťaž-
ší bakteriálny zápal. V takom prípade je lepšie 
navštíviť lekára, ktorý pravdepodobne nasadí 
antibiotiká. Pri ochoreniach spôsobených vírus-
mi sa zvyčajne hladina CRP nezvyšuje a liečba 

antibiotikami nie je vhod-
ná. Tam väčšinou stačí choro-
bu vyležať a vyliečiť bežne dostupnými 
prostriedkami.

Rýchlo a jednoducho
Na uskutočnenie testu stačí kvapka krvi z bruš-
ka prsta na ruke. Proces vyhodnotenia vzorky 
trvá presne päť 
minút. Testova-
nie je teda jed-
noduché a veľ-
mi rýchle.
Ale rovnako ako 
pri liekoch na 
prechladnutie, 
tak aj v prípade CRP testu je potrebné venovať 
pozornosť priebehu choroby. Ak výsledok testu 
poukázal na vírusový pôvod ochorenia, avšak 
po prvých dňoch domácej liečby príznaky nevy-
miznú, je nutné lekára predsa len navštíviť.

Aj firme pomôže predísť 
problémom
CRP test sa oplatí ľuďom s časovo náročným za-
mestnaním, napríklad manažérom, ktorí nemajú 
čas „chodiť po lekároch“. Vďaka nemu si môžu 
v priebehu niekoľkých minút urobiť orientačnú 

predstavu o závažnosti svojho zdravotného sta-
vu. Ak výsledok nedá vysokú hodnotu, vedia, že 
sa treba odpratať domov do postele, vziať so 
sebou prácu na tri dni a neroznášať vírus me-
dzi kolegov. V opačnom prípade získajú istotu, 

že má zmysel ísť 
si posedieť ho-
dinku či dve do 
čakárne lekára, 
lebo im predpí-
še antibiotiká.
Preto môže 
byť, hlavne vo 

väčších firmách, výhodné a efektívne mať tieto 
užitočné testy poruke – napríklad na HR odde-
leniach. A najmä v chrípkovom období. Zaujíma-
vé môže byť tiež poskytnúť zamestnancom ako 
firemný benefit možnosť otestovať sa na CRP.
Výhradným distribútorom CRP testov pre do-
máce použitie do lekární v Slovenskej republike 
je popredný výrobca zdravotníckych pomôcok 
HARTMANN-RICO. Odporúčaná cena za jedno 
balenie s dvoma testami je 10,90 eura.

ZH
Foto: Hartmann-Rico

ZDRAVIE

Ako na mužskú neplodnosť
Ak sa páru napriek snahe nedarí počať dieťa, 

na príčine nemusí byť žena. Podľa MUDr. Ok-

taviána Kuchárika, urológa z Centra asistova-

nej reprodukcie Iscare, až v 30 % prípadov ide 

o mužský problém. Alarmujúce je, že dnešní 

dvadsiatnici majú v priemere horší spermio-

gram ako muži, čo majú štyridsať! Môže za to 

aj životný štýl.

„Za vážnu príčinu sa považuje kontaminácia 

prostredia chemickými látkami,“ upozorňuje 

lekár a dopĺňa: „Doslova zabijakmi spermií sú 

narkotiká, alkohol a nikotín. Schopnosť počať 
potomka znižujú aj obezita, sedavé zamestna-
nie, tesné oblečenie či dokonca časté bicyk-
lovanie.“ Negatívne pôsobí aj zvýšená teplota 
semenníkov – vinou tesnej bielizne či dlhým 

sedením s notebookom na kolenách. Príčinou 
neplodnosti bývajú aj genetika, hormonálne 
poruchy, autoimunitné či zápalové ochorenie 
alebo anatomické osobitosti.
Predpokladom úspešnej liečby je presná diag-
nostika a disciplína. Niekedy stačí vzdať sa 
cigarety, pohárika, menej sa fyzicky namáhať. 
Do jedálneho lístka treba zaradiť vitamínové do-
plnky, najmä E a C. Spermie dozrievajú 90 dní, 
takže zmena k lepšiemu sa prejaví najskôr po 
troch mesiacoch. Keď problém pretrváva, na 
rad môžu prísť hormóny, antibiotiká alebo chi-
rurgický zásah.       PB

Separácia spermií.
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BIO potraviny – áno alebo nie?
Spôsob pestovania 
poľnohospodárskych 
produktov ovplyvňuje ich 
kvalitu a v konečnom 
dôsledku i zdravie 
konzumentov.

Mnohí z vás, ktorí sa snažíte aspoň trochu zme-
niť svoju životosprávu, sa určite zamysleli nad 
tým, do akej miery je dôležitý pôvod a spôsob 
pestovania ovocia a zeleniny, resp. či kúpiť bio 
alebo nebio. Aby sme v súčasnosti zohnali ozaj 
kvalitné a zdravé potraviny, potrebujeme vyna-
ložiť extra úsilie. Tento druh potravín je zatiaľ na 
okraji spotrebiteľského záujmu, preto pri jeho 
kúpe musíme zaplatiť niečo extra. Nazýva sa 
to aj „daň“ z bio luxusu. Nie každý si to môže 
dovoliť. Oplatí sa teda vynaložiť toľko námahy 
a peňazí za BIO potraviny?

Čo znamená BIO
Pri pestovaní takto označených potravín sa po-
užívajú metódy šetrné voči životnému prostre-
diu, nepoužívajú sa pesticídy ani umelé hnojivá, 
pri príprave jedál sa nepridávajú žiadne umelé 
aditíva. BIO produkty takisto neobsahujú gene-
ticky modifikované potraviny a nie sú ožiarené. 
Zvieratá sa voľne chovajú na pastvinách, bez 
prikrmovania rastovými hormónmi či antibioti-
kami. Farmárčenie je založené na zásadách 
etického prístupu voči zvieratám, 
ochrany životného prostredia 
a vody, využívania obnoviteľných 
zdrojov, podpory zdravia populá-
cie, udržania rozmanitosti fauny 
a flóry a zachovávania ľudských 

podmienok pri práci. To všetko preto, lebo zá-
kladom je zdravá pôda, ktorá dodáva zdravé 
plodiny.
Veľa spoločností využíva nálepku „BIO“ ako 
marketingový ťah. Ak je finálny produkt takto 
označený, znamená to, že 95 % surovín musí 
pochádzať z ekologického poľnohospodárstva, 
ale zvyšok môže byť čokoľvek. Preto je dobré 
čítať etikety a rozlišovať, ktoré BIO je zdravé 
a ktoré nie. Čerstvé mäso, mliečne výrobky, 
ovocie a zelenina sú lepšie pre vás a naše pro-
stredie, ale mrazená pizza, gumené medvedí-
ky alebo zmrzlina s nálepkou BIO nezaručujú,  

Biofilozofia vychádza 
z presvedčenia, že len 

zo zdravej pôdy získame 
zdravé plodiny.

že sú aj zdravé. Takéto výrobky môžu pridávať 
prázdne kalórie do vášho jedálneho lístka. Pri 
hotových výrobkoch s označením BIO ako slad-
kosti, keksíky, nátierky je lepšie si prečítať, čo 
všetko obsahujú a či nejde len o predraženie 
výrobku.

Ako a čím začať
Ak ešte len hľadáte cestu a spôsob, ako do 
jedálneho lístka zahrnúť viac ovocia a zeleniny, 
začnite s tým, čo je pre vás dostupné. Ak si BIO 

nemôžete  
 

dovoliť, nakupujte čerstvú zeleninu na miest-
nych farmárskych trhoch a podporte domácu 
produkciu; alebo od známeho, ktorý má vlastnú 
záhradu. Alebo si začnite pestovať sami.
Keď sa rozhodnete ísť BIO cestou, začnite po-
malými krokmi. Vymeňte najprv zeleninu a ovo-
cie, ktoré obsahujú najviac škodlivín. Miera po-
strekov a chemických látok nie je pri všetkých 
druhoch rovnaká. Najviac postrekované sú 
jablká, jahody, hrozno, paprika, zeler stopkatý, 
uhorky, zemiaky a špenát.
Ak vám to financie nedovoľujú alebo ste iba na 
začiatku svojej cesty za zdravím a ešte len obja-
vujete, čo všetko sa dá vykúzliť napr. z kelu, tak 
akákoľvek čerstvá zelenina alebo ovocie budú 
pre vás osožné. Strava bohatá na ovocie a ze-
leninu mnohonásobne preváži riziko vystavenia 
sa chemikáliám z nich.

Eva Blaho, naturopatka
klinika Medante

POTRAVINY

Výhody BIO potravín
-

tov, ktoré pomáhajú chrániť pred ocho-
reniami ako rakovina, podporujú činnosť 
mozgu a srdcovo-cievneho systému;

-
jú našu hormonálnu sústavu;

spermií;

vyšší obsah omega-3 mastných kyselín 
a zdravých tukov ako kyselina linolová, 
lebo zvieratá sa pasú na lúke;
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PREDSTAVUJEME VÁM 
NEALKOHOLICKÉ 
VÍNO

zdravé
víno

Veselé desiate s Grankom

Hľadáte správnu motiváciu pre svojich malých 
školákov? Chcete svojim najmilším spríjem-
niť školské dni tak, aby do školy odchádzali 

s radosťou a úsmevom na tvári? Vyskúšajte ori-
ginálne desiate, ktoré nielen krásne vyzerajú, 
ale aj výborne chutia! Vytvorte najmenším milé 
prekvapenie v podobe veselej desiatej, ktorá 
poteší maškrtný jazýček – napríklad Granko 
jablkové srdiečka!
Postačí vám len pár jabĺk, Granko a Granko 
sirup, banán a mandle. Pomocou cukrárskych 
formičiek povykrajujte z olúpaných jabĺk srdieč-
ka. Tie potom ponapichujte na slamky a ozdob-
te sypaným Grankom či sirupom. Môžete pri-
dať veselého čerta z kolieska banánu, s rohmi 
z mandlí. Podľa fantázie dozdobte aj prekrojený 
banán, prípadne ďalšie ovocie. Po jablčnej de-
siatej sa len tak zapráši!  

    KR

Ochutený med – Vitamed
Kombinácia pravého slovenského včelieho 
medu a 100 % -nej ovocnej šťavy je zárukou dob-
rej chuti, ale aj zdrojom energie a vitamínov. Zá-
roveň posilňuje imunitu a je pomocníkom pri via-
cerých zdravotných ťažkostiach. Ovocná šťava 
ideálne dotvára pôžitok a predstavuje pomyselnú 
chuťovú bodku. Napríklad palacinkám s Vitame-
dom s limetkovou šťavou neodolá azda nikto.
Tento stopercentný prírodný produkt je vhod-
ný na dochucovanie dezertov a cukroviniek,  
palaciniek, zmrzliny, koktailov, jogurtov, alko aj 

nealko nápojov a rôz-
nych druhov drinkov. 
Zamilujú si ho gaz-
dinky, ktoré chcú 
variť chutne a zdra-
vo. Vitamed do-
dáva spoločnosť 
Medas, špecia-
lizovaná na pro-
dukty z medu.

SM

Chuť sviežej bazy zašumí v pohári
Aj príjemné jesenné dni možno 
vyplniť rodinnými výletmi, športom 
a relaxom pod holým nebom, kedy 
je nevyhnutné dodržiavať kvalitný 
pitný režim. Spojte príjemné s uži-
točným a vyskúšajte novinku od 
spoločnosti Dr. Oetker. Nová šu-
mienka s príchuťou bazy pošteklí 
vaše chuťové poháriky a prinesie 

vám pocit jesenného osvieženia. 
Bazová príchuť je všeobecne vyhľa-
dávaná a pri príprave nápojov má 
svoje nezameniteľné miesto.
Šumienka s príchuťou bazy od Dr. 
Oetkera má praktické 14-gramové 
balenie, takže sa zmestí do každej 
kabelky či ruksaku.

VN

Nová chuť v kávovom sortimente
Káva Tchibo For Black'n White má nový chuťový 
profil, na ktorom sa podieľa vyvážená zmes vy-
braných zŕn Arabica s jemnou kyselinkou a Ro-
busta, ktorá je chuťovo výraznejšia a dodáva 
káve u slovenských spotrebiteľov takú obľúbe-
nú zemitú a horkú chuť.
„Káva obsahuje až 800 aromatických látok, 
avšak ľudské zmysly ich dokážu rozpoznať 
maximálne 30,“ vysvetľuje Dana Jindřichová, 
zo spoločnosti Tchibo Slovensko. „Proces 

pomalého, dlhého praženia, ktorý pri našej 
novinke používame, umožní kávovým zrnám 
rozvinúť väčšiu škálu aróm a prichystať tak pre 
zákazníkov zaujímavejší pôžitok z chuti aj vône,“ 
dodáva.

VN
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Kto dostal značku kvality
V rámci augustového už 42. ročníka Agrokom-
plexu v Nitre odovzdali aj ocenenia Značka 
kvality SK a SK Gold. Celkom za 283 výrobkov 
ich získalo 44 producentov potravín, napríklad: 
Agrokarpaty, s. r. o., B.M. Kávoviny, Danubia, 
a. s., Fornetti Slovakia, Fromax, s. r. o., Hurka, 
s. r. o., Hydina Holding, Hydina Kubus, Hyza, 
Istermeat, Včelia farma Medar, Liptovské pe-
kárne a cukrárne Včela Lippek, Levické mlie-
karne, Mäspoma, Milsy, Mlyn Kolárovo, Nespa, 
s. r. o., NWT Greenhouse, s. r. o., Pivnica 
Tibava, PD Liptovské Revúce, PD Mestečko, 
PD Sokolce, Považská pálenica, Progressa, 
s. r. o., Rajo, a. s., RISO-R, s. r. o., Syráreň 
Havran, Tatrakon, Tatrapeko, Topoľčianske pe-
kárne a cukrárne, Trenčianske minerálne vody, 
a Vladimír Švajlen – Solčanka.
Značku kvality SK môže získať každý slo-
venský výrobca za dodržania deklarovaného 
technologického postupu, parametrov kvality 

a bezpečnosti potravín. Podmienkou je, aby 
z celkovej spotreby surovín bolo aspoň 75 % 
domácich a výrobný proces sa uskutočňoval 
na Slovensku. Značka kvality SK Gold sa ude-
ľuje za nadštandardné kvalitatívne vlastnosti  
výrobkov.         AX

Záujem o biopotraviny 
u nás rastie
Zvýšený záujem slovenských spotrebiteľov 
o biopotraviny pripisuje riaditeľka Potravi-
nárskej komory Slovenska Jarmila Halga- 
šová zvyšovaniu našej životnej úrovne, ale aj 
rôznym potravinovým kauzám. Pripomenula, 
že tieto potraviny musia spĺňať požiadavky 
európskej i národnej legislatívy. Dodávate-
lia a producenti biopotravín sú certifikovaní 
a následne aj kontrolovaní. „Sú to výrobcovia 
poľnohospodárskych surovín, potravín, krmív 
a kŕmnych zmesí, osív a vegetatívneho mno-
žiteľského materiálu, ale aj ďalší – napríklad 
osoby, ktoré zbierajú voľne rastúce rastliny, 
huby a morské riasy, dovozcovia z tretích 
krajín, obchodníci a skladovatelia,“ objasnila.
Poukázala tiež na rastúci počet špecializova-
ných predajní, ktoré majú v ponuke len bio-
potraviny. Zdôvodnila to aj tým, že v bežných 
obchodoch, vrátane obchodných reťazcov, 
nie je priestor pre široký sortiment produktov, 
určených na osobitný spôsob stravovania.

TA

Vína z východu – to nie je 
len Tokaj
„Vína z nášho regiónu“ je názov výstavy v Ko-
šiciach, ktorá pozýva poznávať vinohradníc-
ke oblasti v Košickom kraji a ich produkciu. 
„Všetci vieme, že tu máme Tokaj, ale možno 

máme menej informácií o ďalších 
lokalitách, či už je to Kráľovský 
Chlmec, Orechová alebo tie, kto-
ré sa nachádzajú na Turnianskej 
vínnej ceste,“ uviedla riaditeľka 
Krajskej organizácie cestovného 

ruchu Lenka Vargová Jurková.  
Dodala, že s témou vína sa 
spájajú aj túžba po poznaní, 
gastronómia, turistika, cyklisti-
ka a rôzne služby cestovného 
ruchu.
Záujemcovia si na výsta-
ve môžu prezrieť aj tradičné  
nástroje, napr. zátkovací stroj, 
sudy či putne na víno. Plánova-
né trvanie výstavy je do konca 
septembra.

TA

POTRAVINY

Sezóna husacích hodov je tu

Slovensko sa môže pýšiť jedinečnou gurmán-
skou tradíciou, ktorou je pečenie husí v západo-
slovenskej obci Slovenský Grob. Vyše storočná 
tradícia sa udržiava aj vďaka miestnemu Cechu 
husacinárov. Najhlasnejšie sa o legendárnej 
obci rozpráva na jeseň; práve vtedy majú všet-
ci milovníci husaciny sviatok, ktorým je sezóna 

husacích hodov.
Remeselné kulinárske majstrovstvo, dedené 
v Slovenskom Grobe po generácie, tam kaž-
doročne priláka tisíce gurmánov. V popredí ich 
záujmu je osem tradičných reštauračných pre-
vádzok, členov Cechu, ktoré ponúkajú kvalitne 
pripravené husacie špeciality.
Za každou dobre upečenou husou je kus poc-
tivej práce. V tradičnej peci na drevo a v hline-
ných pekáčoch sa podľa starých receptov do 
chrumkava pečú v Grobe husi aj kačice, rov-
nako ako lokše a husacie pečienky. Odporúča 
sa ochutnať aj grobskú husaciu polievku a ako 
dezert domácu makovú štrúdľu. Husaciu hos-
tinu možno zapíjať mladým burčiakom alebo 
kvalitnými malokarpatskými vínami, napríklad 
od výrobcov Elesko, Pavelka, Karpatská perla 
či Janoušek&Polák.        JF

Expanzia Pernod Ricard
Francúzsky producent alkoholic-
kých nápojov Pernod Ricard ozná-
mil za obchodný rok 2014/2015 
(do 30. júna) zvýšenie tržieb 
o 8 % na 8,56 miliardy eur. Je to 
výrazné zlepšenie oproti predchá-
dzajúcemu roku, keď tržby firmy 
zaznamenali pokles o 7 %. K ras-
tu tržieb vo veľkej miere prispel 
pokles kurzu eura. Bez započí-
tania kurzových vplyvov by tržby 
vzrástli len o 2 %. Spoločnosť však 
oznámila zvýšenie trhového po-
dielu na viacerých svojich trhoch. 

Rast potiahli najmä whisky a sekty. 
K zvýšeniu predaja sa vrátil aj koňak 
Martell. Naopak, vodka Absolut za-
znamenala v USA pokles predaja, 
keď Američania presunuli svoju 
pozornosť na „tmavšie“ alkoholické 
nápoje, najmä bourbon. To sa ná-
sledne odrazilo i na poklese zisku, 
pretože Absolut sa na tržbách Per-
nod Ricard v USA podieľa zhruba 
štvrtinou. Čistý zisk za obchodný 
rok bol 861 mil. € a medziročne 
klesol o 15 %.

TA
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Keď sa povie RUDOLF 
JELÍNEK, väčšina ľudí  
si hneď vybaví slivovicu. Avšak 
čo keď sa slivkový destilát 
spojí s lipovým medom?

Bohemia Honey – taký názov nesie posledná 
novinka, ktorá prišla na trh v roku 2013. Ide 
o úplne prírodný produkt, spájajúci tradičnú 
chuť trojročnej bielej slivovice a vôňu sliviek 
s jemnou chuťou a vôňou lipového medu. Ten 
je zastúpený vo vysokom podiele – až 130 gra-
mov v litri výrobku. Kvalita a výsledná chuť likéru  

Liter Bohemia Honey 
obsahuje až 130 gramov 
pravého lipového medu.

sú zaručené vďaka starostlivému výberu suro-
vín, majstrovskému umu paličských odborní-
kov z Vizovíc a dlhodobému zreniu. Netradičný 
vzhľad a chuť zdôrazňuje pre značku R. JELÍ-
NEK typický „budíkový“ dizajn fľaše.   

Ako spojiť destilát s medom
„Takmer rok sme kombinovali, skúšali a testo-
vali tú správnu súhru chuti, vône a farby,“ ho-
vorí Ľubomír Čul, obchodný riaditeľ spoločnosti 
RUDOLF JELÍNEK Slovakia. „Napokon sme 

pripravili úplne prírodný produkt, ktorý obsa-
huje vyvážené množstvo všetkých zložiek. Je 
dokonalou kombináciou, ktorá dokáže zaujať 
v rámci generácií,“ hodnotí novinku.
I keď sa na prvý pohľad môže zdať, že zmie-
šať slivovicu s medom nemôže byť nič zložité, 
opak je pravdou. Okolnosti prípravy opisuje Ľ. 
Čul podrobnejšie: „V prvej fáze bolo nutné určiť, 
aké množstvo medu má nápoj obsahovať, aby 
sme dosiahli optimálnu vyváženosť a jedineč-
nosť chuti. Ďalej bol rozhodujúci výber medu. 
Neosvedčil sa nám lesný ani zmiešaný, ba ani 
špeciality typu pohánkového medu. Zelenú do-
stal až med lipový, ktorý v kombinácii so slivovi-
cou zaistil najlepšiu chuť.“

Náročný postup výroby
Slivovica aj med sú čisto prírodné produkty. 
Špecialisti firmy RUDOLF JELÍNEK preto muse-
li navrhnúť celý proces výroby tak, aby sa v jeho 

priebehu nevytvárali nežiaduce usadeniny. Med 
sa v slivovici celkom nerozpustí, iba dlhodobo 
maceruje – a tým odovzdá nápoju svoju chuť 
i vôňu. Jeho nerozpustené zvyšky sa následne 
odfiltrujú. O príjemnú zlatistú farbu sa postará 
kvapka karamelu. Nápoj potom zreje v tankoch, 
kde dôjde k zladeniu chutí a vôní a „zaguľate-
niu“ likéru. Výsledná chuť je jedinečná.
Bohemia Honey sa odporúča podávať vychla-
dená, ideálne na ľade. O tom, nakoľko sa vizo-
vickým majstrom ich vývoj podaril, sa rozhodne 
na pultoch obchodov a v reštauráciách.

IK

Náš tip: Ginger Honey
Vyskúšajte Bohemia Honey aj v mie-
šanom nápoji Ginger Honey. 

Čo potrebujeme:

Honey

limonády

Príprava: do vyš-
šieho pohára dáme 
ľad, vložíme plátky 
uhorky, nalejeme 
Bohemia Honey 
a dolejeme zázvoro-
vou limonádou.

Bohemia Honey – to najlepšie 
z Vizovíc

POTRAVINY

Spoločnosť RUDOLF 
JELÍNEK, a. s.

-
látov v regióne Valašska. Vlajkovou loďou 
spoločnosti je dodnes slivovica – klasický 
destilát zo sliviek, vyrábaný trojstupňovou 
destiláciou vyzretého slivkového kvasu. Jej 
priaznivci nájdu v sortimente aj ďalšie ovoc-
né destiláty najvyššej kvality. Tieto klenoty 
z ovocného sveta spoznáte ľahko – predá-
vajú sa v originálnych „budíkových“ fľašiach.



60

Villa Vino Rača nadväzuje na prestížne dedičstvo prešporských vinárov

Sekt Palugyay – tretie dejstvo

ŠTÝL

Dobové záznamy 
prezrádzajú, že so značkou 
Palugyay sa mohli zoznámiť 
aj pasažieri slávneho 
Titanicu a podľa všetkého 
to bol práve sekt, ktorý 
sa spolu s inými značkami 
podával na palube tejto 
slávnej lode.

Dnes sa už nedozvieme, aké bolo jeho zlo-
ženie, ale s istotou vieme, že v račianskych 
vinohradoch bol okrem Frankovky vysadený 
aj Rizling rýnsky. Keďže bublinky, rovnako vte-
dy, ako aj dnes, potrebujú mať nejakú kyselin-
ku, je pravdepodobné, že v kupáži bola použitá 
práve táto odroda.
„Naše vinárstvo Villa Vino Rača v roku 2006 oži-
vilo značku Château Palugyay. Okrem tichých 
vín s touto značkou sme vtedy vyrobili aj šumivé 
víno Château Palugyay Sekt Blanc Brut,“ ho-

vorí generálny riaditeľ Villa Vino Rača, a. 
s., Ing. Ján Krampl. „Ostali sme verní 

tradícii a v asambláži používali odrodu 
Rizling rýnsky spolu s odrodou Pi-

not blanc, ktorý sektu dodal po-
trebnú jemnosť a krémovosť. 

Jediné, čo sa zmenilo, bol 
obsah cukru, pretože sekty 

vrátane šampanského sa kedysi 
robili podstatne sladšie,“ vysvetľuje.

Château Palugyay Sekt Blanc Brut 
sa však potom na nejaký čas vytratil z trhu. 

Problém nebol s kvalitou ani predajnosťou – 
práve naopak. Château Palugyay Sekt Blanc 
Brut ročník 2006 bol veľmi vydarený a oceňo-
vaný aj znalcami.

Tretí návrat sektu do Villa Vino 
Rača
V známej vinárskej spoločnosti sa k račianske-
mu sektu po rokoch vrátili znova; viac ako triti-
síc fliaš nového ročníka putovalo do stojanov, 
v ktorých sekt niekoľko mesiacov „odpočíval“ 
na kvasinkách a pomaly kvasil. Za zmienku sto-
jí, že račianski vinári si sekt robia „od A po Z“ 
vo vlastnej réžii. Nespoliehajú sa na služby ra-
kúskej sektárne, v ktorej si dávajú robiť „bublin-
ky“ na kľúč viacerí slovenskí vinári.
Súčasťou asambláže staronového sektu 
je opäť neodmysliteľný Rizling rýnsky, ktorého 

podiel dosahuje 50 %. Pinot blanc však nahra-
dilo príbuzné Chardonnay a štvrtinový podiel 
má aj Müller Thurgau. Rizling rýnsky a Müller 
Thurgau pochádzajú z račianskeho honu Antal 
a Chardonnay z honu Krátke – Čačko. Prípra-
va sektu bola starosťou technológa Richarda 
Polkorába. Jeho počiatočným zámerom bolo 
nechať ho vyzrievať na kvasničných kaloch 

deväť mesiacov. Napokon tento čas predĺžil, 
takže pri našej návšteve vo Villa Vino Rača 
mal sekt za sebou už takmer rok kvasinkového 
odpočinku.

Umenie dégorgement et dosage
Počas návštevy Villa Vino Rača sme sa stali 
svedkami degoržovania fliaš. Fľaše obrátené 

Ján Krampl s dvomi generáciami palugyayovského sektu, ktorých vznik delí takmer storočie.

Dobová etiketa sektu Palugyay, aký sa pil aj na palube Titanicu.
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Jakub Palugyay – 
bratislavský vinár a hotelier
Zakladateľ vinárskej značky, potomok šľach-
tického rodu z Palúdzky na Liptove, sa 
narodil v roku 1819 v Prešporku. Od roku 
1844 viedol výletnú reštauráciu na Železnej 
studničke, v roku 1848 prevzal reštauráciu 
v hoteli Zelený strom (dnes Carlton) a v roku 
1857 sa stal majiteľom celého hotela. V 50. 
rokoch 19. storočia začal obchodovať s ví-
nom; dodával ho o. i. aj do Mexika a USA. 
V roku 1872 dal postaviť pred mýtnicou na 
začiatku dnešnej Pražskej ulice palác s veľ-
kými pivnicami (dnes časť komplexu minis-
terstva zahraničných vecí). Jeho vína odvte-
dy získali na výstavách množstvo medailí. Do 
svojho podnikania zapojil aj synov Františka 
a Jozefa. V roku 1882 si dal postaviť dom na 
Hlavnom námestí. Zomrel v roku 1886.

hore dnom, v ktorých sa za dlhé mesiace kvas-
ničné kaly usadili na zátke, ponorili do glyko-
lového kúpeľa s teplotou -20 °C. Kvasničné 
kaly potom primrzli ku korunkovému uzáveru; 
po jeho odstránení boli spolu s ním odstránené 
aj kaly a pár mililitrov primrznutého vína. Chý-
bajúce víno vo fľaši sa dolieva tzv. dozážnym 
likérom. Jeho zloženie určuje, aký bude výsled-
ný typ sektu; zvyčajne obsahuje víno, cukor 
a trošku oxidu siričitého na osvieženie vína.
Aj keď výsledný produkt je v kategórii Brut, 
dozážny likér predsa len nejaký cukor ob-
sahuje. Ak sa výnimočne vyrobí pár fliaš 
bez pridania likéru, vznikne typ sektu 
zvyčajne označovaný ako Brut natur – 
Zero dosage. Niekedy sa stretneme aj 
s označením Naked Champagne, teda 
„nahé“ šampanské. 
Sekt v kategórii Brut obsahuje štan-
dardne 6 až 12 gramov cukru na li-
ter. Laická verejnosť zvyčajne pre-
feruje hornú hranicu, no čím viac 
človek spoznáva čaro klasických 
„bubliniek“, tým viac v preferenci-
ách zostupuje smerom k nulovému 
obsahu cukru. Výhodou konzumá-
cie sektov Brut natur je, že na ten-
to štýl sa môže použiť iba to naj-
lepšie víno. Cukor dokáže skryť 
či zamaskovať nejakú tú drobnú 
chybičku krásy, no ak je víno nahé, 
nemá sa za čo skrývať a ukáže 
sa také, aké naozaj je. Pri návšte-
ve sme požiadali R. Polkorába, aby 
pre nás tiež urobil jednu fľašu bez 
pridania likéru. A pri degustácii toh-
to malého experimentu sa ukázalo, 
že Sekt Palugyay Blanc Brut by sa ne-
stratil ani v tejto podobe.

Aký je Palugyay Blanc Brut
Farba: víno má žlto-zelenkavú farbu a veľmi 
jemné perlenie. 
Vôňa: je jemná, spočiatku kvetinková, neskôr 
sa objaví zelené jablko a v závere krémový 
vnem.
Chuť: je svieže, suché s pikantnou kyselin-
kou. Prejavujú sa ovocné odtiene jablka, ale 
dá sa nájsť aj kúsok dule a v závere odtiene 
citrusových plodov. V dochuti sa prejavuje ľa-
hučký biskvit. Víno je rezké, ale čisté a pôsobí 
harmonicky. 
Po ochutnaní vína možno konštatovať, že po-
užité odrody boli zvolené viac ako dobre. 
Rizling rýnsky dáva vínu život a sviežosť, pri-
čom – prečo si to nepriznať – sám osebe 
by asi pôsobil trochu arogantne. Obrov-
skou výhodou Rizlingu rýnskeho je jeho 
schopnosť pozitívneho vývoja vo fľaši. 
Úlohu Chardonnay hádam ani netreba 
spomínať. Krémovosť, biskvitové arómy, 
schopnosť vyzrievania. Müller Thurgau 
dokáže celú asambláž zjemniť a spojiť 
a spolu so Chardonnay dodá vínu prí-
vetivejší výraz. 
Pri výrobe sektu je možné uberať 
sa viacerými smermi; Račania zvo-
lili zlatú strednú cestu. Víno je stále 
ovocné, ale nechýba mu krémovosť 
a schopnosť zrieť ležaním vo fľaši. 
Možno v budúcnosti príde na trh neja-
ká ťažšia verzia, napríklad sekt zrejúci 
48 mesiacov, a podľa zloženia kupá-
že a kvality použitého vína by celkom 
určite ani takáto verzia nedopadla zle. 
Dnes však máme na stole sekt, ktorý 
vyzrieval 12 mesiacov, a aj tento variant 
všetci určite radi uvítame.

Tibor Vittek
Foto:  autor, Villa Vino Rača

Hrdlo fľaše uležaného sektu 
pred degoržovaním
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Ľahko dostupný magnet cestovného ruchu je miestna história a kultúra

Vlasťou dobrej duše je celý svet

Novinár Peter Krútky (1948 
– 2015) bol predsedom 
klubu FIJET pri Slovenskom 
syndikáte novinárov, člena 
svetovej federácie novinárov 
píšucich o cestovnom ruchu. 
Prinášame rozhovor, ktorý 
vznikol krátko pred jeho 
smrťou.

-
-

Tento údaj má výslovne propagačný charakter, 
pretože z tých priaznivých faktorov cestovného 
ruchu naplno využívame iba malú časť. Kým 
doma sledujeme boj a striedavé víťazstvá jed-
notlivých priorít, tak pohľad zvonku nás upria-
muje na tú, ktorá zvykne ťahať za kratší koniec, 
lebo vraj nezarába, ale iba pýta peniaze. Nie sú 
to ani zimné či letné hory, ani kúpele, ani prírod-
né a umelé vodné plochy, ani vychytené hotely 
a reštaurácie a, žiaľ, ani hlavné mesto – ale je 
to kultúrna turistika.
Novinári zo zahraničia jednoznačne poukázali 
na kultúrne a historické pamiatky, na sieť našich 
múzeí a galérií, na celoštátne a regionálne ume-
lecké festivaly, na reprezentatívny folklór, osob-
nosti minulosti i prítomnosti. Zahraničný hosť 
k nám nepríde pre exkluzívny hotel, reštauráciu 
alebo vo svete bežné športové a zábavné atrak-
cie. Ani krásna príroda s unikátnymi lokalitami 
nemusí byť preňho tým najväčším magnetom. 
Zaujme ho však práve to, čo prežili, vytvori-
li a zanechali po sebe generácie obyvateľov 
Slovenska.

Ani nie. Nezabúdajme na to, že sme v srdci 
Európy, ktorá je najbohatšou kultúrnou poklad-
nicou ľudstva a ktorej obyvatelia prejavujú naj-
viac úcty ku kultúre a umeniu. V Európskej únii 
predstavuje kultúrny turizmus štyridsať percent 
celkového cestovného ruchu. 
Aj novinársky klub FIJET sa zrodil na starom 
kontinente a medzi svoje základné ciele vpísal 

uchovanie a popularizáciu pamiatok, ktoré svo-
jou historickou, architektonickou alebo kultúr-
nou hodnotou predstavujú spoločné dedičstvo 
ľudstva a šírenie informácií o národoch, ich his-
tórii, zvykoch, tradíciách a kultúre. I na tom stavia 
Európa spolužitie a súdržnosť svojich národov, 
vzájomné poznanie a porozumenie, konštruktív-
nu a efektívnu spoluprácu, praktickú demokra-
ciu a humanizmus. Povedzme si spolu so starým 
Démokritom: „Múdry človek môže ísť do každej 
krajiny, lebo vlasťou dobrej duše je celý svet.“

-
-

Slovenská kultúra a umenie napriek finančnej 
podvýživenosti ešte stále dokážu osloviť za-
hraničného i domáceho hosťa. Máme vynalie-
zavé, obetavé a kultivované osobnosti na čele 
divadiel, múzeí, skanzenov, galérií, festivalov, 
ktoré držia nad vodou podujatia zaujímavé pre 
cestovný ruch. Ale ani takáto iniciatívna kultúra 
nemôže hosťa doviezť, ubytovať, nakŕmiť a za-
bezpečiť mu kompletný program so službami 
na úrovni európskeho štandardu. Nebude to 
robiť ani župan, primátor, starosta, dokonca ani 
hotelier alebo reštauratér. Toto je v prvom rade 
poslaním cestovných kancelárií a agentúr.

Kultúrny turizmus 
predstavuje v EÚ 

štyridsať percent objemu 
cestovného ruchu.

Samotnej kultúre by nezaškodilo viac predvída-
vosti, koordinácie, kooperácie, racionalizácie 
a profesionality, najmä tam, kde už boli vyna-
ložené veľké finančné prostriedky, ale zatiaľ 
chýba väčší prínos. Uvediem príklad: kultúrne 
leto na Bratislavskom hrade. Nádvorie hradu je 
vhodné na divadelné predstavenia a koncerty 
v skromnejšom rozmere a komornejšom stvár-
není. Ale prečo sa leto na hrade skončí v júli, 
keď predstaveniam žičí počasie minimálne ešte 
jeden mesiac? Prečo chýbajú v programe podu- 
jatia, ktoré preklenujú jazykovú bariéru a prilá-
kajú i zahraničných hostí? Prečo by do Bratisla-
vy, aj do iných slovenských miest, nemali chodiť 
turistické procesie návštevníkov, tak ako zvyknú 

CESTOVNÝ RUCH

Peter Krútky 

Získajú niekedy aj naše Tatry ocenenie Zlaté jablko?
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chodiť na Pražský a Budínsky hrad alebo do 
Schönbrunnu? Keď si preberieme viac podob-
ných príkladov, možno nájdeme aj odpoveď na 
otázku, prečo stačí zahraničným návštevníkom 
na Bratislavu jeden deň a potom sa poberajú 
ďalej.    

-

Za vyše dvadsať rokov samostatného štátu sa 
urobilo pomerne málo pre turistický imidž, ako 
aj pre celkový obraz našej krajiny vo svete. Boli 
to vlastne dve dekády premrhaného času a pe-
ňazí. Tých pár podnetov zhora zhaslo skôr, než 
sa stačili rozhorieť do plameňa vízie, stratégie, 
koncepčného systematického rozvoja. Spra-
vidla neprežili volebné obdobie, v ktorom vznik-
li. Ani tie zdola nemali dlhú životnosť.
V posledných rokoch sa však sformovalo 

niekoľko sľubných regionálnych a miestnych 
iniciatív. Možno sa to kritikom územnosprávne-
ho členenia štátu nebude zdať príhodné, ale 
boli to predovšetkým samosprávne kraje, ktoré 
sa na poli cestovného ruchu chopili iniciatívy 

a dosiahli pozoruhodné výsledky. Tie by však 
potrebovali politickú, organizačnú, právnu 
a ekonomickú podporu centrálnej politiky, ria-
diacu inštitúciu s oveľa širšími právomocami 
a záberom, než má teraz sekcia cestovného 
ruchu Ministerstva dopravy, výstavby a regionál-
neho rozvoja SR alebo k nej pridružená Sloven-
ská agentúra pre cestovný ruch. Jeden osiho-
tený zákon zameraný na organizačné stmelenie 
a podporu rozvoja cestovného ruchu je málo. 
Okrem toho prišiel s veľkým oneskorením a do 
praxe sa presadzuje pomaly a komplikovane. 
Práve na pôde našich medzinárodných kon-
taktov sme mali možnosť zoznámiť sa s oveľa 
vyššou kvalitou a účinnosťou štátnej politiky 
cestovného ruchu.

-
-
-

Mal by sa prepracovať k prahu dokonalosti. Ces-
tovný ruch je spoločenská aktivita pripomínajúca 
poctivú cizelérsku prácu na šperku, ktorý nikdy 
nie je dokončený, vždy je na ňom čo meniť, zlep-
šovať. Keď má prinášať ľuďom radosť a pohodu, 
tak ho nemožno zvládnuť iba v hrubých komerč-
ných obrysoch, ale má sa zaskvieť predovšet-
kým v detailoch. S predvídavosťou, fantáziou 
a hlavne s úctou a láskou k ľuďom – k hosťom, 
partnerom, spolupracovníkom, podriadeným.  

Prečo stačí zahraničným 
návštevníkom na 

Bratislavu jeden deň 
a potom sa poberajú ďalej?

Profesionál z tejto brandže musí žiť svojím povo-
laním a mať ambície v ňom uspieť. Renomovaná 
turistická destinácia môže byť iba spoločným 
dielom širokého okruhu zainteresovaných a – 
zdôrazňujem – kompetentných osôb, kde si kaž-
dý zodpovedne odvedie svoj diel práce. Nezáleží 
na tom, či ubytováva, varí, zabáva, čistí cesty ale-
bo vysýpa smetné koše.
Pozrime sa však na našu realitu. K problémom, 
ktoré v rôznej miere trápia podnikateľské pro-
stredie takmer vo všetkých postsocialistických 
štátoch, sa u nás pripája neochota a neschop-
nosť spolupracovať a niekedy až patologická 
závisť. Ľahko je politológovi, sociológovi alebo 
psychológovi vyhlásiť, že je to naša domáca po-
doba celosvetovej krízy hodnôt a morálky a že 
sa s tým nedá nič robiť. Ale dá. Keď to dokázali 
naši susedia, tak sa treba u nich poučiť, ale dô-
sledne, aj keby to malo bolieť.

CESTOVNÝ RUCH

Aktívny manažment cestovného ruchu sa prejavuje napr. v regióne Horná Nitra – Bojnice.

Ocenenie klubu FIJET za rok 2015 
získala Moskva.
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Severovýchod Maďarska 
je turistický magnet
Z našich východných krajov 
je bližšie tam ako do iných 
častí Slovenska. Región 
s oficiálnym názvom Sever-
né Maďarsko však stojí aj za 
dlhšiu cestu.

Centrom regiónu je historický Eger, hoci prie-
myselný Miskolc (Miškovec) je väčší. Obidve 
mestá sú obklopené zalesnenými kopcami; 
v tejto oblasti nájdete termálne kúpele, stredo-
veké hrady a iné pamiatky – a aj bohaté vinár-
ske tradície.

Bohatstvo termálnych vôd
„Liečivá voda, história a víno sú najväčšie lá-
kadlá nášho regiónu,“ približuje Zuzsa Tóthné 
Bánszki, manažérka egerského združenia pod-
nikateľov v kúpeľníctve a cestovnom ruchu. 
„Medzi návštevníkmi dominujú s 85-percent-
ným podielom maďarskí hostia. Ostatní prichá-
dzajú najviac z Poľska, Nemecka, Česka a Slo-
venska,“ dodáva. 
Tradíciu kúpeľov v tejto časti Maďarska kedysi 
dávno rozvinuli najmä Turci – počas vyše sto-
ročnej okupácie. „Voda tu má rôzne účinky, 
závisí to napríklad od hĺbky, z ktorej vyviera. Nie-
ktorá pôsobí blahodarne na cievy, iná na vysoký 
tlak, reumu, zlomeniny a artrózy, zápalové a iné 
ochorenia,“ vysvetľuje Z. Tóthné Bánszki.
V regióne pribudla v tomto roku aj nová atrak-
cia – jaskynné kúpele Cascade v Demjéne. Ide 
o dobre vybavený akvapark, časť ktorého sa na-
chádza v podzemí skalnatého kopca. Rýchlo si 
našiel svojich priaznivcov v Maďarsku, ale aj na 
Slovensku a v ďalších krajinách.

Legendy Egerského hradu
Ochota združovať sa je evidentne silnou strán-
kou cestovného ruchu u našich južných suse-
dov. V Egeri pôsobí aj organizácia Eger Turiz-
mus, združujúca asi stovku reštaurácií, hotelov, 
kultúrnych inštitúcií, turistických sprievodcov 
a podnikateľov. Spoločne podporujú marketing 
cestovného ruchu vrátane vydávania prospek-
tov napríklad aj v slovenskom jazyku.
Turizmus ťaží z tradícií a legiend, ako je tá, 
ktorá sa vzťahuje k roku 1552 – vtedy uhorskí 
vojaci hrdinsky bránili a ubránili Egerský hrad 
pred Turkami. Neskôr sa však karta obrátila 
a turecké vojsko mesto s hradom obsadilo. Vari 
aj vďaka silnému odporu v Egeri (či ako sa ho-
vorilo kedysi – v Jágri) však potom Turci už ne-
prenikli hlbšie na územie dnešného Slovenska. 
Ako zaujímavá pamiatka po nich zostal v meste 
minaret.
Hrad je cieľom dovolenkárov a milovníkov 

histórie; podľa niektorých je vôbec najvýznam-
nejším hradom v dnešnom Maďarsku. Návštev-
ník má možnosť prezrieť si interiéry, exteriéry 
s výhľadom na mesto, pamätnú sieň, rôzne 
diorámy s figurínami a v 3D kine sledovať audio-
vizuálne pásmo o maďarskej histórii.

Výrazný bod na vinárskej mape
Pri pobyte v Egeri nemožno obísť tunajšie vinár-
ske tradície. Mesto je domovom známeho vína 
Egri Bikavér – Egerská býčia krv – a každo-
ročne v júli organizuje štvordňový festival tohto 
vína. Sídli tu vyše 40 producentov vína. Viaceré 
rodiny sa vinárstvu venujú už niekoľko sto rokov 
– neodradila ich od toho ani nadvláda moslimov 
či komunistov. Z najznámejších spomeňme as-
poň Tibora Gála, jedného z držiteľov titulu Vinár 
roka. Pri jeho reštaurácii si hostia môžu o. i. 
prezrieť múzeum bikavéru.

TA/JF

Nový Krym láka hostí
Krym v Trenčianskych Tepliciach je viac ako len 
hotel – je to architektonická legenda, ktorá si 
pamätá slovenské kúpeľníctvo v jeho zlatej ére. 
Aj vy teraz môžete zažiť jeho novú, zveľadenú 
tvár. Hotel, skolaudovaný v septembri 1975, 
vyrástol na mieste niekdajšieho Grand Hotela 
Krym, do roku 1945 známeho ako Grand Hotel 
Teplitz. V čase otvorenia bol najmodernejším 
a najkomplexnejšie vybaveným liečebným do-
mom v celom Československu. 
Dnes si v zrekonštruovanom hoteli kúpeľní 

hostia môžu vychutnať klimatizovaný interiér, 
moderné vybavenie izieb, dostupnosť procedúr 
aj vonkajší bazén Grand. 
Nová tvár Krymu sľubuje nielen vyšší komfort, 
ale aj zladenie ekonomického a ekologického 
hľadiska v zmysle vo svete bežného eko-štan-
dardu. Úpravy o. i. prispeli k zníženiu energetic-
kej náročnosti budovy. V Kryme si teda môžete 
pripomenúť rokmi overenú kvalitu slovenských 
kúpeľov a dožičiť oddych na mieste, odkiaľ je 
len na skok na promenádu či do kúpeľného 
parku so 150-ročnou históriou.                    VN

Egerský hrad (v pozadí) a pamätník jeho obrancom
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Kúsok Slovenska na EXPO 
Miláno 2015
Tradícia svetových výstav 
má viac ako 150 rokov.  
Na tohtoročnom EXPO 
Miláno – sa až do konca 
októbra prezentuje 144 
krajín sveta. Nechýba ani 
Slovensko.

Svetová výstava sa uskutočňuje na výstavisku 
Rho-Pero v Miláne na rozlohe viac ako 1,1 mil. 
m² a jej hlavná ulica je dlhá 1,5 km. Ústred-
nou témou je „Uživiť planétu, energia pre 
život“ (Feeding the Planet, Energy for Life). 
Ide o nanajvýš aktuálnu tému, lebo populácia 
sveta stále pribúda, ale zdroje Zeme nie sú 
neobmedzené. Preto bolo cieľom organizá-
torov sústrediť pozornosť medzinárodného 
spoločenstva na výmenu skúseností v oblasti 
výživy, vytvoriť priestor na zamyslenie sa nad 
zdrojmi a odbornú diskusiu o výžive a využí-
vaní zdrojov, ako aj o ich udržateľnosti pre 
budúce generácie.

Výživa a udržateľné čerpanie 
zdrojov
V rámci druhej podtémy – energia pre život – 
sa prezentujú originálne metódy zabezpečenia 
výživy, ktorá dáva človeku energiu na jeho plno-
hodnotný život. Toto hľadisko podporili aj pro-
jektanti výstaviska, keď tam vytvorili prvé plne 
elektrifikované inteligentné mesto, schopné 
uspokojiť energetické potreby 100 000 obyva-
teľov. Inteligentné siete tu kombinujú ochranu 
životného prostredia, energetickú efektívnosť 
a ekonomickú udržateľnosť.
Výstavisko je veľkým javiskom, na ktorom účin-
kujúce krajiny predstavujú svoje inovatívne rie-
šenia súvisiace s výživou ľudstva a šetrným prí-
stupom k životnému prostrediu. Cieľ napĺňajú 
rôzne. Niektoré len predstavujú v originálnych 
pavilónoch svoju krajinu a jej životaschopnosť, 
iné dokazujú ukážkami políčok a potravinových 
produktov, čo všetko vedia dopestovať na zemi 
i na strechách domov. Veľkej pozorností sa teší 
i hydroponický spôsob pestovania rastlín. Medzi 
najpôsobivejšie exponáty patrí vertikálna farma, 
ktorá tvorí jednu stenu pavilónu USA; rastliny sú 
vertikálne umiestnené na poličkách/políčkach, 
ktoré sa automaticky otáčajú za slnkom.

Krajina s pozitívnou energiou
Slovenská republika má na EXPO Miláno 2015 
neveľký ekologický pavilón s celkovou plochou 
1 010 m2, umiestnený neďaleko jednej z dvoch 
hlavných brán výstaviska. Je v dobrej spoloč-
nosti – pri pavilónoch Japonska, Ruska, Ne-
mecka, Rakúska, USA a Monaka. 
„Slovensko prezentujeme nielen ako krajinu bo-
hatú na energie prírodného bohatstva, ale aj na 
energie kultúrneho dedičstva, tradícií a nevšed-
ných zážitkov súčasnosti,“ povedal pri prezentá-
cii projektu architekt slovenského pavilónu Ka-
rol Kállay. Generálny komisár expozície SR na 
EXPO Miláno 2015 Martin Polák k tomu dodal: 

„Máme ambíciu, aby slovenský pavilón zaujal 
a zostal návštevníkom výstavy v pamäti i napriek 
veľkej svetovej konkurencii. Projektový tím spra-
coval deklarovanú tému pod názvom ‚Slovakia. 
Recharge Yourself‘, založenú na kultúrnej, spo-
ločenskej a prírodnej rozmanitosti našej krajiny 
a na pozitívnej energii, ktorú vyžaruje.“ 
Napriek tomu, že Slovensko vynaložilo na vý-
stavbu svojho pavilónu len 5 miliónov eur bez 
DPH (menej investovalo už len Rumunsko, 
ostatné krajiny investovali väčšinou po 50 až 
80 miliónov eur), vládne s ním spokojnosť. Na 
Slovenskom dni 24. júna sa aj prezident SR 
Andrej Kiska po prehliadke pavilónu vyjadril, že 

CESTOVNÝ RUCH

V pavilóne SR priťahovalo pozornosť veľké vajce s pásmi ornamentov.
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je „galériou úspechu, ľudskej kreativity a inová-
cií, pokroku a vyspelosti“. Pavilón dáva priestor 
aj na predstavenie sa slovenským ambicióznym 
výrobcom, podnikateľom. V júli sa návštevníkom 
napríklad predstavil Žilinský kraj ako vyhľadávaná 
turistická destinácia, predtým Bratislavský kraj.

Dobíjanie energie pre každého
Na priestranstve pred slovenským pavilónom, 
na ktorý dozerá zelená tvár bohyne Vesny, je 
energetický pylón. Je to miesto, kde sa dá pri 
fontáne na vakoch relaxovať a dobiť sebe aj svo-
jim spotrebičom baterky.
V interiéri návštevník spoznáva Slovensko pro-
stredníctvom šiestich sekcií, ktoré predstavujú 
„energiu“ v tradíciách, inováciách, vo výžive, 
v kultúre, dobrodružstvách i športe. Do hlavné-
ho konceptu EXPO 2015 „Uživiť planétu, ener-
gia pre život“ zapadá aj unikátny slovenský sys-
tém na domáce interiérové pestovanie rastlín 
CropTech, využívajúci inteligentnú hydropóniu. 
Prezentuje sa bohatstvo slovenských minerál-
nych prameňov a vodných zdrojov, je tu prie-
hľadná silueta stromu, naplnená semienkami 
kultúrnych rastlín.
Na neveľkej ploche pavilónu je veľa hravých 
moderných prvkov, ktoré návštevníkovi ponúka-
jú pozitívne zážitky, inšpirujú ho k aktivite a kre-
ativite a ukazujú zaujímavé prepojenia nových 
technológií s tradíciami. Pri vchode dostane 
návštevník od hostesky tablet, s pomocou kto-
rého a QR kódov pri exponátoch získa informá-
cie v šiestich jazykoch. Pri strome z fujár, dre-
vených píšťaliek a zvoncov si napríklad prečíta, 
že naša fujara je zapísaná v zozname UNESCO; 
pri veľkom „večnom“ vajci sa dozvie, že ono 
predstavuje Slovensko ako bohatú studnicu ľu-
dových ornamentov. V inej časti pavilónu môže 
nakresliť svoj odkaz na jednu z figurín alebo si 
s pomocou moderných technológií poprezerá 
z každej strany Moraviansku venušu.
Prvok hravosti je aj v reštaurácii, zariadenej 
v štýle Andyho Warhola, v ktorej sa servírujú 
národné gastronomické špeciality. Popri vý-
bornom jedle si každý hosť môže urobiť vlastný 
portrét, ktorý sa hneď upraví vo warholovskom 
štýle. Nečudo, že denník Corriere dela Serra 
zaradil slovenskú reštauráciu medzi 20 najlep-
ších na výstave.

Virtuálne spoznávanie Slovenska
„Snažíme sa, aby ľudia spoznali našu krajinu 
hravým spôsobom a cez príjemný zážitok,“ 
hovorí pri prehliadke pavilónu Ivana Doria, pro-
jektová riaditeľka pre EXPO Miláno 2015 a hos-
titeľka šiestich zvedavých novinárov zo Sloven-
ska. Pri plnení zámeru pomáhajú najmä okuliare 
pre virtuálnu realitu Oculus. Ide síce o japonský 
prístroj, ale Slováci mu dodali potrebnú 3D ani-
máciu, ktorá návštevníka virtuálne prenesie do 
centra Bratislavy alebo Košíc, na Spišský hrad, 
na Lomnický štít či do slovenských kúpeľov. 

Slovensko sa teda neprezentuje obvyklými 
brožúrami, ale okamžitým pozitívnym zážitkom 
z toho, čo naša krajina v kultúre, histórii, prírode 
a v cestovnom ruchu ponúka. Vydarenú obrazo-
vú prezentáciu zabezpečila Slovenská agentúra 
pre cestovný  ruch.
„Okuliare idú z ruky do ruky, hostesky sa neza-
stavia. Denne obslúžime v priemere deväť- až 
desaťtisíc návštevníkov,“ prezradila naša sprie-
vodkyňa Lucia, inak slovenská vysokoškoláčka 
študujúca v Miláne. Reakcie nadšených náv-
števníkov sme mohli pri našej návšteve aj sami 
vidieť. Mnohých z nich prekvapuje, že máme 
takú peknú a rozmanitú krajinu, o ktorej však 
skoro nič nevedia. Po virtuálnej ukážke vari od-
chádzajú s presvedčením, že chcú Slovensko 
navštíviť a spoznať.

Inovácie, Ekokapsula, AeroMobil
Podľa Ivany Doria ľudí najviac v našom pavi-
lóne zaujímajú inovačné projekty Slovákov. 

Najmä mladí návštevníci sa dlho zdržiavajú 
v časti Energia v inováciách. Dozvedajú sa tu 
napríklad o inováciách, ktoré ponúka firma GA 
Drilling s unikátnou plazmovou technológiou 
pre ťažbu ropy a zemného plynu, prinášajúca 
zásadnú úsporu času a nákladov pre ťažobný 
priemysel. Návštevníkov zaujíma aj solárna na-
bíjačka v podobe náramku na ruku. Pozornosti 
sa teší Ekokapsula – nezávislý environmentálny 
domček, ktorý využíva prírodné zdroje energie, 
najmä vietor a slnečnú energiu. Láka aj video-
prezentácia lietajúceho auta AeroMobil 3.0. 
Naživo bude vystavený pred slovenským pavi-
lónom v septembri počas konferencie Smart 
Mobility, ktorá sa organizuje v Miláne. Zároveň 
bude divákov pozývať na televíznych okruhoch 
RAI televízny spot „Slovacchia. Terra di amici.“ 
(Slovensko. Krajina priateľov.). Organizátori tým 
chcú dosiahnuť synergický efekt v prospech 
propagácie Slovenska.

Lepšie raz vidieť...
Nemožno opísať na malej ploche všetko, čo 

Slovensko na EXPO Miláno 2015 ponúka. Ale 

aj ostatné krajiny priniesli veľa podnetného, čo 

nás môže inšpirovať. V jednotlivých národných 

pavilónoch sa nájdu zaujímavo aplikované mo-

derné technológie, takže výstava sa teší veľkej 

pozornosti. Pôvodne odhadovaná celková náv-

števnosť – 20 miliónov ľudí – bola prekročená 

už v letných mesiacoch. Príležitosť vidieť tohto-

ročné EXPO už nepotrvá dlho. Zopár sloven-

ských cestovných kancelárií zabezpečuje dvoj- 

či trojdňové poznávacie zájazdy, ale Miláno sa 

dá navštíviť aj individuálne napríklad prostred-

níctvom priamej autobusovej linky Slovak Lines 

z Bratislavy. Milánska mestská doprava je dobre 

organizovaná, takže sa človek dostane všade 

dosť rýchlo; metrom či vlakom môže docesto-

vať aj priamo na výstavisko.

Anna Konečná
Foto: TASR

CESTOVNÝ RUCH

Dominantou areálu EXPO je inštalácia 
Strom života.

V letných horúčavách bola obľúbeným miestom fontána s vtáčou sochou pri pavilóne ČR.
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Krištáľové krídlo hľadá nových 

laureátov

Organizátori a porota Krištáľového krídla už 
hľadajú budúcich laureátov, ktorým v januári 

budúceho roka odovzdajú prestížnu cenu. 
Svojho favorita, ak v tomto roku zaznamenal 
výnimočný počin, môže navrhnúť aj široká 
verejnosť, a to do 30. októbra. „Nominačnú 
kampaň vtedy uzatvárame, aby sa všetko 
organizačne stihlo,“ vysvetlila PR manažérka 
Krištáľového krídla Katarína Srkala. „Pokiaľ sa 
aj po tomto termíne udeje niečo významné, 
porota sa tým, samozrejme, bude zaoberať,“ 
dodala.
Krištáľové krídlo za rok 2014 si odniesli 
významné slovenské osobnosti, napr. Anton 
Srholec, Jozef Vajda či Anastasia Kuzminová. 
Vaše návrhy môžete zaslať v deviatich rôznych 
kategóriách; všetky potrebné informácie, 
vrátane nominačného formulára, nájdete na 
www.kristalovekridlo.sk.      KS

Strecha ako 
zo Stredomoria

Betónová krytina je 
dobrou voľbou pre 
domy so sklonom 
strechy od 17 stupňov 
a v súčasnosti patrí 
k najvyhľadávanejším. 
Takýto typ strechy je 
mimoriadne odolný, 

s veľmi dlhou životnosťou, pretože pevnosť 
betónovej krytiny rokmi narastá. Vyrába sa 
z prírodných surovín – cementu, kameniva 
a vody, ktorých správny pomer a následný 
spôsob vypaľovania zaručujú vysokú kvalitu 
a odolnosť produktu.
Technológia výroby zabezpečuje veľmi 
nízku nasiakavosť a s tým spojenú úplnú 
mrazuvzdornosť, na rozdiel od iných. Ponuka 
farebného vyhotovenia je široká a škridle 
navyše pôsobia klasickým dojmom. Esteticky 
aj funkčne sa preto prispôsobia každému 
domu. Rad obľúbených a kvalitných 
strešných krytín ponúka spoločnosť Leier. 
Napríklad Toscana svojím zaujímavým tvarom 
a farebným vyhotovením dodá streche pravú 
mediteránsku atmosféru.  VN

Úsmev pre vašu toaletu
Populárny tekutý 
WC blok – Bref Duo 
-Aktiv – je teraz ešte 
ko n c e n t r o v a n e j š í 
a silnejší. Vylepšená 
receptúra obsahuje 
viac aktívnych zložiek, 
ktoré toaletu lepšie 
vyčistia a s každým 

spláchnutím prinášajú aj intenzívnejšiu vôňu. 
Novinkou je i nový štýlový dizajn v tvare 
úsmevu. Vybrať si môžete varianty s rôznymi 
vôňami: borovicovou, citrónovou, limetkovo 
-mätovou, lotosovo-levanduľovou alebo 
s vôňou mora. Novinkou je Bref Duo-Aktiv 
Odor-Stop, ktorý ešte účinnejšie bojuje proti 
zápachu.    VN

ŠTÝL

Anastasia Kuzminová získala ocenenie 
za rok 2014.

Nový zvukový zážitok
Samsung predstavil nový rad bezdrôtových 
slúchadiel Level On Wireless Pro pre zvuk vo 
vysokom rozlíšení UHQA (Ultra High Quality 
Audio). Slúchadlá reprodukujú zvuk vo vyššej 
kvalite, než je kvalita zvuku z CD. Slúchadlá sú 
vybavené prémiovou dvojitou membránou. Pre 
nerušené počúvanie majú funkciu Active Noise 
Cancelling, ktorá využíva na potlačenie hluku 
okolia celkom 4 externé a interné mikrofóny. 
Funkcia Talk-In Mode umožňuje poslucháčom 
okrem hudby vnímať aj okolité zvuky, čo je veľmi 
dôležité napr. pri pohybe po rušných uliciach. 
Slúchadlá sú dostupné v zlatom a čiernom 
vyhotovení.        JR

Dizajnové vane G.K.I.

Sériou Uno ukazuje G.K.I., rakúsky výrobca 
vaní, nové normy dizajnu – minimalizmus 

a architektonickú jednoduchosť. Čisté línie 
sú podčiarknuté ladnými krivkami a vnútorný 
priestor nabáda k dlhému relaxačnému 
kúpeľu. Vane tejto série sú vhodné aj do 
malého interiéru – najmenší vyrábaný rozmer 
je 1 700 x 750 mm. Napriek tomu poskytujú 
plnohodnotný komfort a pohodlné sprchovanie. 
Séria ponúka okrem tradičných aj samostatne 
stojace a rohové vane, ako aj sprchové vaničky.
Vyrábajú sa z kvalitného akrylátu vystuženého 
dvojitou vrstvou sklolaminátových vlákien a majú 
odolnú povrchovú úpravu. Série Uno a Memo 
získali v roku 2008 cenu IF Product Design 
Award, v roku 2013 rovnakú cenu získala aj 
séria Fox.        VN
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Odhaľte možnosti „Sound Shui“
„Sound Shui“ vychádza 
z feng šuej – Feng Shui, 
čínskeho učenia o rovnováhe 
prvkov, a z poznatkov 
o vzájomnom vzťahu hudby 
a harmónie nášho domova, 
nálady a celkovej energie. 

Aj taká zdanlivo jednoduchá záležitosť, ako 
výber správneho audio systému a jeho roz-
miestenie v priestore, môže podstatne prispieť 
k tomu, ako sa budeme doma cítiť. Zamyslite sa 
na chvíľu nad svojím vlastným domom či bytom. 
Možno máte doma miestnosti, v ktorých, takpo-
vediac, nepociťujete harmóniu, kde sa cítite ob-
medzovaní. Aplikácia Sound Shui práve v týchto 
miestnostiach môže priniesť zmenu. Prečítajte 
si rady odborníka, ako pracovať so „silou zvuku“ 
a aký vplyv to môže mať na náš život.

Obývačka: kreatívny odpočinok
Zrejme máte obývaciu izbu. Ak v nej zdroj hud-
by umiestnite do stredobodu vášho priestoru, 
hudba bude stimulovať vašu kreativitu alebo 
vám pomôže lepšie odpočívať. 

Reproduktory v rohoch 
obývacej izby vytvoria 

priestorový zvuk 
s inšpiratívnym účinkom.

Hudba je vecou osobného vkusu a na každé-
ho pôsobí inak. Vyberte si preto hudbu, ktorá 
na vás pôsobí dobre, dodáva vám energiu, po 
ktorej ste aktívni, uvoľnení – podľa toho, ako 
sa chcete práve cítiť. Reproduktory umiestnite 
do rohov obývacej izby. Priestorový zvuk otvorí 
vaše zmysly, rozšíri vaše vedomie a naplní vás 
pokojom.

Kuchyňa/jedáleň: 
doprajte si hudbu
Ľudia sa vždy stretávali, aby si spoločne dopriali 
dobré jedlo. Či už jete sami alebo s priateľmi, 
pustite si k jedlu hudbu, ktorá vás psychicky 
posilní a pomôže upevniť vaše priateľstvo. O to 
viac, keď s priateľmi zdieľate nielen jedlo, ale 
aj jeho prípravu. Hudba môže ovplyvniť to, ako 
vám bude chutiť vaše jedlo. 

Spálňa: zdravý spánok
Pre niekoho najdôležitejšia miestnosť v dome. 
Je to útočisko, prístav, kde sa chceme cítiť bez-
pečne a pohodlne. Pred spaním počúvajte upo-
kojujúcu hudbu, ktorá zlepší kvalitu vášho spán-
ku. Ráno si pusťte niečo živé a energické, aby 
ste do nového dňa vykročili svieži a s úsmevom. 
Niekedy je pre lepšiu akustiku vhodné umiestniť 
reproduktory k oknu.

Kúpeľňa: prečistite si auru 
zvukom
Kúpeľňa je určená na očistu a hygienu. Hudba 
dokáže akoby „vyčistiť“ energiu miestnosti 
a psychicky vás osvieži pri umývaní tela. Ran-
nú sprchu doplňte rytmickou hudbou, zatiaľ čo 
k večernému kúpeľu patria relaxačné a upoko-
jujúce melódie.

Záhrada: vylepšite zvuk prírody 
Výskum potvrdil, že čas trávený v prírode alebo 
v záhrade má pozitívny vplyv na zdravie a pocit 
šťastia – hovorí sa tomu aj biofília. Ak si budete 
púšťať nahrávky zvukov prírody, posilníte tým 

prvok zdravia u vás doma. Energiu svojej záhra-
dy či terasy môžete vylepšiť aj tým, že prírodné 
zvuky, ako zvuk vody, vtákov či jemného vánku, 
budete púšťať aj vonku.

Hudba v spálni a kúpeľni: 
pred spaním má byť 
upokojujúca, ráno 

dynamická a motivujúca.

Svoj domov vám pomôže vybaviť v súlade s filo-
zofiou „Sound Shui“ široký sortiment zariadení, 
ktoré ponúka značka Sony. Ide napríklad o di-
zajnové bezdrôtové reproduktory s podporou 
High-Resolution Audio prepojené na hifi zosta-
vu, prídavné reproduktory k televízorom aj tzv. 
soundbary. Hudbu do nich možno ľahko odo-
slať napr. cez Google Cast alebo jednoducho 
prehrávať cez Bluetooth aj z vášho smartfónu 
či tabletu.

VN
Foto: Sony

ŠTÝL

High-tech bezdrôtové reproduktory dobre ozvučia každú miestnosť v dome.

Domáce audiosystémy možno ovládať a programovať z tabletu i smartfónu.
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VZDELÁVANIE

Bratislavský kraj
Manažment
Príprava a riadenie projektov – Modul A, 
22. – 25. 9., Svätý Jur, 
Academia Istropolitana Nova
PRINCE2 Practitioner, 24. – 25. 9., 
Malinovo, Potifob
Time management ženy – v živote i biznise, 
24. – 25. 9., BA, Espiral
Plánovanie a začiatok projektov, 
28. – 30. 9., BA, next level academy
Efektívne ovládnutie stresu netradičnými 
metódami, 29. 9., BA, Akadémia-MIA
Manažment pohľadávok – vymáhanie, 
30. 9., BA, Top Consult Group & VKC Intenzíva
Manažérske zručnosti I: riadenie k vysokým 
výkonom, 1. – 2. 10., BA, FBE Bratislava
Stres manažment, 5. 10., BA, Atna
Change Management školenie, 5. – 6. 10., 
BA, PricewaterhouseCoopers Slovensko
PRINCE2® Foundation, 5. – 7. 10., BA, 
Inbox SK
Project Management Fundamentals, 
5. – 7. 10., BA, Hewlett-Packard
Nováčik na riadiacom poste, 8. – 9. 10., BA, 
die Berater Slovensko
Vedenie pracovníkov – program pre líniových 
manažérov, 8. – 9. 10., BA, AiO Education
Asertivita a krízová komunikácia, 
12. – 13. 10., BA, Atna
Ako „predať alebo kúpiť“ firmu, 13. 10., BA, 
Wolters Kluwer
Zvládanie stresu a prevencia vyhorenia, 
13. – 14. 10., BA, AiO Education

Ľudské zdroje a personalistika
LinkedIn pre personalistov, 24. 9., BA, 
Top Consult Group & VKC Intenzíva
Ľudské zdroje – väčší vplyv na svoje okolie, 
24. 9., BA, Mirror Partners Slovakia
Perfect Match: ako si vybrať zamestnancov, 
29. – 30. 9., BA/blízke okolie, 
ADDA Consultants
Odborný program Recruitment Architect 
(anglicky), 30. 9. – 1. 10., BA, 
Recruitment Academy
Výcvik koučov s certifikačnou skúškou, 
30. 9. – 2. 10., BA, People Elements
Prehľad metód zlepšovania procesov 
pre personalistov, 7. 10., BA, FBE Bratislava
Efektívny výber zamestnancov, 13. 10., BA, 
MV Akadémia
Výber zamestnancov – možnosti a nástroje, 
13. 10., BA, Perkon
Praktický prehľad povinností personalistu, 
15. 10., BA, Agentúra Apollo

Účtovníctvo a dane
Medzinárodné zdaňovanie, 18. 9., BA, 
Verlag Dashöfer
Mzdové účtovníctvo, 21. – 25. 9., BA, 
via sapienza
Kurz základy účtovníctva, 26. 9., BA, 
Edu-Land SK
Diploma in IFRS, 28. – 30. 9., BA, 
BPP Professional Education
Mzdy a personalistika, 28. 9. – 15. 10., BA, 
Agentúra Jaspis

Cestovné náhrady, 30. 9., BA, 
Agentúra Tempo
Škola DPH, 7. 10., BA, 
PricewaterhouseCoopers Slovensko
Odvody a dane – ako na ne?, 7. 10., BA, 
Poradca podnikateľa
Novela zákona o DPH k 1. 1. 2016, 8. 10., 
BA, Agentúra Apollo
Kurz mzdového účtovníctva pre pokročilých, 
13. – 14. 10., BA, Maxim

Právo a legislatíva
Ochrana osobných údajov v praxi, 25. 9., BA, 
Agentúra Apollo
Nový zákon o odpadoch a vykonávacie 
predpisy, 1. 10., BA, TÜV SÜD Slovakia
Sociálne a zdravotné poistenie – vybrané 
témy, 12. 10., BA, Poradca podnikateľa
Zákonník práce od 1. 3. 2015, 12. 10., BA, 
Top Consult Group & VKC Intenzíva
Ochrana osobných údajov, 13. 10., BA, 
Agentúra Tempo

Marketing, PR a obchod
Vyšší výkon obchodníka, 17. – 18. 9., BA, 
Balanced
Komunikačné zručnosti a reč tela, 23. 9., BA, 
Agentúra Apollo
Kreativita ako kľúč k úspechu, 23. – 24. 9., 
BA, AiO Education
Komunikácia s ľahkosťou a presvedčivo, 
28. 9., BA, Atna
Profesionálny obchodník, 8. – 9. 10., BA, 
Top Consult Group & VKC Intenzíva
Kreativita I – ako získať skutočne dobré 
nápady, 13. – 14. 10., BA, FBE Bratislava

Západné a stredné Slovensko
Manažment a odborné kurzy
Shop Floor manažment, 21. 9., Žilina, 
IPA Slovakia
Interný audítor manažérstva kvality podľa EN 
ISO 9001, 24. – 25. 9., Banská Bystrica, 
TÜV SÜD Slovakia
Vedenie hodnotiaceho rozhovoru, 25. 9., 
Mojmírovce, Vzdelávací inštitút Coop
Projektový manažment, 1. – 2. 10., Trenčín, 
eventive
VDA 6. 3 – audit výrobného procesu, 
5. – 6. 10., Piešťany, DNV GL Business 
Assurance Slovakia
Lean Six Sigma – Green Belt, 5. – 6. 10., 
Žilina, IPA Slovakia
Koučovacie zručnosti manažéra, 7. 10., 
Trenčín, eventive
ISO 9001:2015 – zoznámenie 
s požiadavkami návrhu štandardu, 9. 10., 
Trnava, Lloyd's RQA
FMEA – analýza chýb a dôsledkov, 12. 10., 
Považská Bystrica, DNV GL Business Assurance 
Slovakia
Základy SPC a 8D report, 14. 10., Trenčín, 
Vincotte International SK&CZ

Účtovníctvo a dane
Daňová optimalizácia, 17. 9., Žilina, 
Poradca podnikateľa

Medzinárodné zdaňovanie, 18. 9., Žilina, 
Verlag Dashöfer
Jednoduché účtovníctvo, 19. – 26. 9., 
Piešťany, Agentúra Jaspis
Medzinárodné zasielateľstvo, 28. 9. – 9. 10., 
Trnava, Vzdelávacia Akadémia
Transferové oceňovanie od 1. 1. 2015, 
29. 9., Žilina, Educo-Consult
Novela zákona o DPH a vybrané problémy 
v praxi, 30. 9., Žilina, 6. 10., Nitra, Poradca 
podnikateľa
Zákon o DPH, 3. 10., Nitra, Agentúra Jaspis
Colný audit – optimalizácia procesov 
vo firme, 6. 10., Trnava, C&D Services
Zákazková výroba v účtovníctve podľa IAS/
IFRS, 8. 10., Žilina, Verlag Dashöfer
Sociálne a zdravotné poistenie – vybrané 
témy, 13. 10., Žilina, Poradca podnikateľa
Zrážky zo mzdy a exekučné zrážky, 15. 10., 
Žilina, Educo-Consult

Právo a legislatíva
Nový zákon o odpadoch a súvisiace 
predpisy, 21. 9., Žilina, Educo-Consult
Aktuality v ochrane osobných údajov od 
1. 1. 2015, 23. 9., Nitra, Poradca podnikateľa

Marketing, PR a obchod
Preferenčný pôvod tovaru v medzinárodnom 
obchode, 1. 10., Trnava, C&D Services
Merchandising, 7. 10., Veľká Čausa, Artcomm

Východné Slovensko
Manažment a odborné kurzy
Logistika podniku, 24. 9., KE, 
TeleDom – Vzdelávacie centrum
Interný audítor QMS a EMS podľa noriem 
ISO 9001 a 14001, 24. – 25. 9., KE, 
Vincotte International SK&CZ
Aktualizačná odborná príprava 
bezpečnostného technika, 28. – 29. 9., 
Prešov, BTS-PO
Interný audítor manažérstva kvality podľa EN 
ISO 9001, 5. – 6. 10., KE, TÜV SÜD Slovakia
Základy SPC a 8D report, 14. 10., KE, 
Vincotte International SK&CZ

Ľudské zdroje a personalistika
Cesty ku koučovaniu, 24. – 26. 9., KE, 
HQ Team
Mzdy a personalistika, 29. 9. – 13. 10., KE, 
Agentúra Jaspis

Účtovníctvo a dane
Špecifiká účtovania vo výrobnej spoločnosti, 
17. 9., KE, Verlag Dashöfer
Daňová optimalizácia, 29. 9., KE, 
Poradca podnikateľa
Novela zákona o DPH a vybrané problémy 
v praxi, 8. 10., Poprad, Poradca podnikateľa
Špecialista výkazov DPH a vybrané problémy 
DPH, 12. – 14. 10., Vysoké Tatry, 
Verlag Dashöfer

Vzdelávanie, kurzy, semináre

Informácie o vzdelávacích aktivitách prinášame 
v spolupráci s internetovým portálom 
www.education.sk
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...dostupný kdeko vek aj na vašich 
                                               ob úbených miestach.
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